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استاندار گیلان: 

تولیدات دانش بنیان به سمت 
نیازهای گیلان سوق داده شود 

3

رییس انجمن واردکنندگان فرآورده های بهداشتی و آرایشی ایران درباره 
چگونگی تشخیص کالای اصل و غیراصل می گوید: تمام محصولات خارجی 
موجود در بازار یا قاچاق است یا فیک و یکی از بارزترین راه های تشخیص، 

قیمت بسیار پایین کالاهای فیک در بازار است. 

با همسری که روز »تولد« و سالگرد 
»ازدواج« را فراموش می کند، چه 

کنیم؟

باید پای تولیدات دانش بنیان 
را به اقتصاد ملی باز کنیم

تمام محصولات بهداشتی و 

آرایشی خارجی موجود در بازار 

یا قاچاق است یا فیک!
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در راســتای تأکید بر اهمیــت تولید ملی و 
حمایت از طرح های اشتغال زا، پروژه های مختلف 
در سراســر ایران در حال اجراست که هر کدام 
می تواند چرخ تولید و اشتغالزایی را در کشور به 

حرکت درآورد.
 تولید کیت های آزمایشگاهی یکی از مهمترین 
تولیداتی است که در حوزه تجهیزات پزشکی در 
داخل کشــور به آن نیاز زیادی وجود دارد. این 
کیت ها تا سال ها از کشورهای دیگر وارد می شد 
و در صنایع آزمایشــگاهی به کار گرفته می شد؛ 
تحریم های ظالمانه ســبب شــد که بسیاری از 
کشورها درهای صادرات شان را بر روی کشور ما 
ببندند، غافل از اینکه “ایرانی، بیدی نبود که با این 
بادها بلرزد” و بحث تولید داخل قوت گرفت. تولید 
کنندگان دست بر زانو گذاشتند و با یک یا علی 

تصمیم گرفتند تولید را به داخل کشور بکشانند.
 اما تصمیم برای تولید داخلی تنها با تصمیم 
تولید کننده محقق نمی شــود و ســازمان ها و 
ارگان های مختلف نیز باید تولیدکننده را همراهی 
کنند تا محصول مورد نظر به مرحله تولید برسد. 
نکته اینجا اســت که بسیاری از تولید کنندگان 
در حــال حاضر با موانع زیادی روبرو هســتند و 
به گفته تعدادی از آنهــا آنقدر که هنوز بر روی 
واردات تمرکز وجود دارد به بحث تولید در برخی 

از بخش ها توجهی نمی شود.
 اهمیت توجه به تولید داخل موضوعی است 
که بر کسی پنهان نیست و با توجه به اینکه بارها 
و بارها بر آن تاکید شده باید این موضوع در سر 
فصل کارهای مسئولان در هر رده و مقامی قرار 
گیرد؛ در واقع بحث تولید داخل با شــعارمحقق  
نمی شــود و اگر همه سازمان ها امکانات و توان 
خود را بر روی تولید داخل بگذارند امکان تولید 
بسیاری از اقلامی که اکنون با ارزهای میلیاردی از 
خارج وارد می شوند در داخل وجود خواهد داشت.

 اما ماجرا اینجا اســت که فرایند ایجاد تولید 
برای داخل در برخی از بخش ها هنوز به استاندارد 
نرسیده اســت؛ به گفته تولیدکنندگان و تأمین 
کنندگان تجهیزات پزشکی، بهانه های مختلف از 
جمله ثبت و انجام مراحل قانونی و کنترل کیفیت 

برخی از این مانع تراشی ها هستند؛ اما کافی است 
فقط چند ساعتی از وقت یک روز را صرف کرد تا 
هر نوع دارو و تجهیزات پزشکی و آزمایشگاهی را 
در بازار آزاد بدون این موانع به دست بیاوریم؛ این 
در حالی است که موضوع تولید باید در سرفصل 

همه سازمان و ارگان ها قرار بگیرد.
  چرا که هم مقام معظم رهبری و هم دولت 
ســیزدهم و در راس آن رئیس جمهور بارها بر 

موضوع اهمیت تولید داخل تاکید داشته اند.
 “محمود نجفــی عرب” رئیس اتاق بازرگانی 
تهران بر این باور اســت که تولید کننده داخل 
نســبت به واردکنندگان مظلوم واقع شده است، 
چراکه در واقع ما به خارجی ها یارانه بیشــتری 
می دهیــم در حالیکه تنها مواد اولیه محصولات 

ایرانی مشمول ارز ترجیحی می شود.
 وی توضیــح می دهد عــلاوه بر اینکه تولید 
کننده ایرانی یارانه کمتری می گیرد قیمت گذاری 
محصولات او را هم به صورت دســتوری داریم و 
این با شعار مسئولان که حمایت از تولید داخل 
است سازگار نیست. از دولت و مجلس می خواهیم 
در راستای رسیدن به یک سازوکار مطلوب برای 

تک نرخی کردن ارز اقدام عاجل کنند.
 یک مشت از خروار

 در حال حاضر شرکت های زیادی برای بحث 
تولید داخل با مشکل روبرو هستند؛ مانع تراشی و 
بهانه های مختلف برای عدم استارت کار موضوعی 
است که چندین شرکت با آن دست و پنجه نرم 
می کنند که یکی از آنها شــرکتی اســت که در 
مازندران تصمیم دارد تولید را به داخل بکشــاند 
اما ماه هاســت  در کش و قوس فرایندهای اداری 

گرفتار مانده است. 
کمتر از یک ســال پیش یعنی در بهمن ماه 
۱۴۰۱ کلنگ بزرگترین کارخانه تولید کیت در 
خاورمیانه زده شد تا بیش از صدها فرصت شغلی 
ایجاد شود و مردم در نوشهر و شهرهای اطراف با 
معضل بیکاری دست و پنجه نرم نکنند و سودای 
مهاجرت را به دلیل نبود شغل در سر نپرورانند. 
دقیقا در ســالی که با توجــه به اهمیت موضوع 
حمایت از اشــتغال و تولید ملی نامگذاری شده 

اســت، این پروژه با وجود گذشت ۹ماه از مراسم 
کلنگ زنی هیچگونه پیشرفتی نداشته و در واقع 

اتفاق مثبتی در این بخش رخ نداده است.
 این کارخانه با ســرمایه گــذاری اولیه۷۰۰ 
میلیارد تومانی و با اشتغالزایی۱۳۰۰نفر به صورت 
مستقیم وغیرمستقیم در بندر نوشهر به زمین زده 
شد، با سرمایه گذاری بخش خصوصی به صورت 
کامل با هدف اشتغال برای جوانان مازندران هنوز 
با وجود گذشت چندین ماه پروژه رها شده و هیچ 

اتفاقی رخ نداده است.
 “محمــد صالحی” مدیرعامل این شــرکت 
توضیح می دهد کــه در زمان بروز بیماری کرونا 
و همه گیرشــدن آن، نبود زیرساختهای لازم در 
کشــور تولید محصولات تشخیصی به ذهن ما 
خطور کرد تا در این بخش به خودکفایی برسیم. 
پیش از این پــروژه، حدود۹۹ درصد محصولات 
تشــخیصی وارداتی بوده است و با پاندمی کرونا 

تامین این محصولات قطع شد.
 وی با بیان اینکه سهامداران شرکت به فکر 
تولید کیت های آزمایشگاهی برای نخستین بار در 
کشور افتادند، تصریح می کند: این شرکت در حال 
حاضر ۱۵۰نیروی مستقیم فعال در تهران دارد؛ 
همچنین حدود یک هزار فعالیت شغلی غیرمرتبط 
را در سطح کشور و اشــتغالزایی پایدار را ایجاد 

کرده است.
 او در خصوص ایجاد این پروژه در نوشــهر، 
ادامه می دهــد: پس از دوســال برنامه ریزی و 
هماهنگــی در خصوص انتقال فنــاوری تولید 
محصولات تشــخیص به روش های بســته در 
ایران، موفق به کلنگ زنی پروژه شــدیم، فاز دوم 
پروژه تولید محصولات تشخیصی در منطقه ویژه 
اقتصادی بندر نوشهر استارت زده شد که در این 
رابطه قراردادها، منعقــد و انتقال این فناوری با 
شرکت های تولید کننده این محصولات در خارج 

از کشورهم انجام شد.
 صالحی با اشاره به اینکه در زمان بندی کوتاه 
فاز دوم پــروژه با ســرمایه گذاری در قالب۵۰۰ 
میلیارد تومان به مرحله بهره  برداری می رســد، 
تاکیــد می کند: اهمیت پروژه در این اســت که 
ایران تا قبل از شروع این طرح به خارج از کشور 
وابستگی داشته است و محصول وارداتی بود اما 
در حال حاضر تمام هدف ما این است که واردات 

را به صفر برسانیم.
 او امیدوار است با انتقال فناوری، تولید و بومی 
سازی این محصول در سطح کشور بتوانیم گام 

موثری در کشور برداریم.
 در خم یک کوچه مانده ایم

 نکتــه مهمی کــه در این میان به چشــم 
می خورد این اســت که در حال حاضر همچنان 

تولید این کیت ها با مشــکل روبرو اســت و در 
دست انداز اداری سازمان تجهیزات پزشکی مانده 
اســت. این در حالی است که وجود این کیت ها 
برای آزمایشــگاه های تشخیص پزشکی حیاتی 
است؛ از سوی دیگر واردات آنها می تواند ارز بری 
زیادی را در پی داشته باشد این ها در حالی مطرح 
می شــود که این سوال قابل ذکر است که وقتی 
خودمان توان تولید داریم چرا با سنگ اندازی در 
مسیر تولید دست مافیای واردات را باز می گذاریم.

 پیگیری اســتاندار مازنــدران برای حل این 
مشــکل با پیگیری های صورت گرفته با مدیران 
استان و شهرستان استاندار طی نامه ای به تهران 
درخواســت پیگیری مجوز را داده است که البته 

بعد از۹ ماه اولین اتفاق صورت گرفته  است.
 “محمد علی محسنی بندپی” نماینده مردم 
مازندران در مجلس شــورای اسلامی نیز در این 
باره می گوید: ظرفیت های خوبی در کشور برای 
بحث تولیدات داخلی ایجاد شــده است و ما از 
نزدیک در جریان این فعالیت هــا قرار داریم اما 
عمده مشکلی که ما با آن روبرو هستیم این است 
که اصوال ناهماهنگی هایی بین وزارت  خانه های 
صمت و وزارت بهداشت وجود دارد که مهمترین 
تلاش ما بر این است که این مشکلات را شناسایی 

و برنامه هایی را برای رفع آن طرح ریزی کنیم.

او ادامــه می دهــد: مجلــس حامی بخش 
خصوصی در حوزه تجهیزات پزشکی است و قطعا 
باید با برخی شرکت های خصولتی و دولتی که به 
بازار تجهیزات پزشکی ورود کرده اند مذاکره کنیم 
تا بخش خصوصی بتواند در یک رقابت ســالم با 
خود رقابت کند و توسعه این صنعت را پیش ببرد.

 او بر این باور اســت که ســال ها است بحث 
تجهیزات پزشکی با مشکل روبرو است و همه هم 
در این بخش خودشان را مبرا از مشکل می دانند و 

گره کار را بر دوش سازمان دیگر می اندازند.
 این نماینده مجلس با برشمردن چالش های 
پیش روی اظهار می کند: مشکل مهم دیگری که 
در این بخش وجود دارد ماجرای مافیای واردات 
است؛ مشکل اینجاست که اجناسی هم که وارد 
می شوند قابل اعتماد نیستند و اگر تولید به داخل 
بیاید امکان کنترل و تعیین صلاحیت کالا بسیار 
راحت تر می شود . زیرا برخی از اجناس در حوزه 
تجهیزات پزشــکی که از مبادی قانونی و یا غیر 
قانونی وارد کشور می شوند استانداردهای لازم را 

ندارند و می توانند مشکل ساز باشد.
 او ادامه می دهد: ما در کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس تمام تلاشمان را انجام می دهیم 
تا مشکل تولید کنندگان داخل را در کمیسیون 

بهداشت و درمان برطرف کنیم. 

ساخت بزرگترین کارخانه تولید کیت خاورمیانه در گیر و دار دست انداز اداری  

آغاز فصل صید، نفسی دوباره برای صیادان  راضیه عنایتی

        یادداشت سردبیر

برداشت برنج سالم از 
اولویت ها

اســتفاده از سموم شــیمیایی  در 
کشــت برنج به عنوان یک آسیب در 
سلامت و ارگانیک بودن این محصول 
استراتژیک تلقی می شود اینکه بتوانیم 
با اســتفاده حداقلی از شیمیایی برنج 
ارگانیک و ســالم سر سفره های مردم 
در سبد غذاهای آن قرار دهیم اتفاقی 
مهم اســت که با همــکاری جهادی 
کشاورزی در استان ها محقق می شود 
علم اســتفاده از فوم کشاورزی بسیار 
حائز اهمیت بــوده که در طرح ترویج 
گنجانده شده است با توجه به افزایش 
بیماری ها مردم به سلامت مواد غذایی 
حساس شده و لزوم اینکه دستگاه های 
نظارتــی از جمله جهاد کشــاورزی و 
سازمان استاندارد بر این مقوله توجه 
بیشتری داشته باشد اینکه چرا برخی از 
محصولات ما در هنگام صادرات نیز از 
کشور مقصد، دچار مشکل استانداردی 

است نیز به این موضوع برمی گردد.
 به گفته کارشناســان ســلامت 
محصــولات غذایی مــا از جمله برنج 
و میوه  اســتفاده بیش از حد سموم 
کشاورزی موجب تهدید است و حتی 
استفاده از سموم منجر به بیماری هایی 
برای ســاکنین مردم مازندران شــده 
است که در بررســی های بیشتر این 
علل برخی بیماری ها به اســتفاده از 
سموم شیمیایی در مصارف کشاورزی 

برمی گردد.

2

» آگهی فراخوان عمومی«
سازمان همیاری شهرداریهای استان مازندران در نظر دارد جهت بکارگیری تعداد 8 دستگاه خودرو استیجاری با 
راننده مدل ۱۳۹۵ به بعد )پژو ۴۰۵ - پژو پارس - سمند- دنا - رانا ( با شرایط ذیل اقدام نماید. از متقاضیان دعوت 
می شود در ساعت اداری روز چهارشنبه مورخه ۱۴۰2/۰8/۱۰ لغایت ۱۴۰2/۰8/2۰ با همراه داشتن مدارک لازم به 
نشانی : ساری، بلوار طالقانی، ابتدای خیابان معلم، جنب بانک ملت، سازمان همیاری شهرداریهای استان مازندران ، 

واحد خدمات و رفاه  شماره تماس ۳۳2۵۷۵۰۰ ۰۱۱ مراجعه نمایند.

شرایط عمومی رانندگان:
۱- داشتن گواهینامه رانندگی معتبر که ۵ سال از صدور آن گذشته باشد.

2- ارائه گواهی عدم اعتیاد و عدم سوء پیشینه و سلامت جسمی ) بعد از مصاحبه( 
۳- داشتن حداقل 22 سال و حداکثر ۵۰ سال سن

۴- داشتن کارت پایان خدمت یا معافیت و حداقل مدرک تحصیلی دیپلم
۵- ارائه مدارک مالکیت خودرو بنام شخص متقاضی، وکالت نامه و یا مستند دال بر مجوز استفاده از خودرو در 

راستای فراخوان و بیمه نامه شخص ثالث

نرخ اجاره:
کارکرد روزانه 2/2۴۰/۰۰۰ ریال  

اضافه کار ساعتی:  ۳2۰/۰۰۰ ریال 
ماموریت داخل استان ) بالای ۵۰ کیلومتر( روزانه: 2/۴۰۰/۰۰۰ریال    

ماموریت خارج استان روزانه: ۴/8۰۰/۰۰۰ ریال
جمع میانگین مبلغ اجاره ماهیانه حدوداً: ۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )براساس ماموریتهای محوله قابل افزایش یا کاهش 

می باشد(

سایر توضیحات:
۱- خودروهای مورد نیاز روزهای شنبه الی پنجشنبه از ساعت ۷ صبح الی ۱۵ عصر در اختیار سازمان خواهد بود و 

در صورت نیاز زمان ارائه خدمات افزایش خواهد داشت و حق الزحمه آن نیز محاسبه و پرداخت خواهد شد.
2- کلیه هزینه های خودرو شامل سوخت ، روغن ، استهلاک و ... به عهده مالک )راننده( خواهد بود.

۳- سازمان در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادها مختار است.
۴- هزینه آگهی بر عهده برنده فراخوان می باشد.

۵-شرکت در فراخوان هیچ گونه تعهد استخدامی برای راننده )متقاضی( ایجاد نخواهد کرد.
 شناسه آگهی: ۱۵۹۶۳2۵     

                            

جبار فرجی - مدیرعامل و عضو هیات مدیره
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خبرنگار - عنایتی
بهÁگزارشÁنقشÁقلم، با آغاز فصل صید، چشم 
صیادان به دریا خیره می ماند تا مجوز صید دریافت 
شود، صید ماهیان استخوانی به دلیل فصل تخم ریزی 
متوقف می شود تا نسل ماهیان مورد آسیب و تهدید 
جــدی قرار نگیرد هر ســاله از مهر ماه مجوز صید 
ماهیان صادر می شود و این بارقه ی امید برای صیادان 

است.
 توقف صید ماهیان هر ساله انجام می شود تا نسل 

ماهیان در معرض تهدید قرار نگیرد.
توجه به محیط زیست و اکو سیستم طبیعی بر 

عهده ی محیط زیست است و این اقدام با هدف حفظ 
ذخایر دریای خزر تکثیر و رها سازی بچه ماهی به 
ویژه ســفید و کپور هر ساله در دستور کار شیلات 

مازندران قرار دارد.
  در راســتای تداوم نسل ماهیان با ۲روش شیل 
گذاری )رها کردن ماهیان مولد در مناطق مشخصی 
از رودخانه های شــیلاتی( و ایجاد استخر در کنار 
اتحادیه های صیای پره مستقر در ساحل دریای خزر 

صورت می گیرد.
 صادقی یک صیاد نوشهری در گفت وگو با نقش 
قلم، با اشــاره به اینکه صید نقش اساسی در تامین 
مایحتاج ماهیگیران دارد خاطرنشان کرد: معیشت و 

زندگی بیش از چهار هزار و ۲۰۰ ماهیگیر در قالب 
۵۴ شرکت تعاونی صیادی پره در مازندران از طریق 

صید دریای خزر تامین می شود.
 وی با اشاره به اهمیت صید در زندگی ماهیگیران 
گفت: صیادان فقط چند ماه طبق مجوز می توانند 
به صید اقدام کنندو وقتی صید ممنوع اعلام می شود 
معیشــت صیادان نیز با تهدید مواجه می شود که 

نیازمند حمایت از بیمه بیکاری دارد.
 وی گفت: مشاغل سخت باید برای ماهیگیران 
قلمداد شود زیرا در شرایط سختی بتید صید انجام 
شود و احتمال غرق شدگی وجود دارد همچنین اگر 
آسیبی به ماهیگیر برسد چه کسی حامی خانواده ام 

خواهد بود.
 کریم زاده مدیرکل شیلات مازندران با بیان اینکه 
۵۴ تعاونی صیادی پره  در اســتان فعال هســتند، 
گفت: از ابتدای فصل صید تا ۳۰ مهر ماه، ۱۹۰ تن 
انواع ماهیان استخوانی صید می شود که در مقایسه با 

سال گذشته ۵ درصد رشد داشته است.
 وی با اشاره به اینکه ارزش اقتصادی ۵۴ میلیارد 
تومانی صید، خاطرنشان کرد: این میزان در مقایسه 
با مدت مشابه سال گذشته ۷۵ درصد رشد اقتصادی 

داشته است.
 کریم زاده با اشاره به شرایط آب و هوایی و جریانات 
دریایی مساعد امسال برای صیادی خاطرنشان کرد: 

ترکیب صید ماهیان در سبد صیادان تقریبا حدود 
۵۰ درصد ماهی کپور، ۶ درصد ماهی کفال و حدود 

۱۴ درصد ماهی سفید بوده است.
مدیرکل شــیلات مازندران گفت: صید ماهیان 
اســتخوانی در دریای خزر از ۱۸ مهر آغاز شده و تا 

۲۰ فروردین سال ۱۴۰۳ ادامه دارد.
 کریم زاده با اشــاره به اینکه ۵۴ شرکت تعاونی 
صیادی با جمعیتی حــدود ۴ هزار نفر در مازندران 
فعالیت می کنند  اظهار کرد: فراهم کردن شرایط امن 

برای صیادان قانونی یکی از وظایف شیلات است.

       گزارش  اختصاصی


بــا آغــاز فصــل صید، 
چشــم صیادان بــه دریا 
خیــره می مانــد تــا مجوز 
شــود،  دریافــت  صیــد 
صید ماهیان اســتخوانی 
به دلیل فصل تخم ریزی 
متوقف می شــود تا نسل 
ماهیــان مورد آســیب و 
تهدید جدی قرار نگیرد 
هــر ســاله از مهــر مــاه 
مجوز صید ماهیان صادر 
می شــود و ایــن بارقه ی 
امید برای صیادان است.

آگهی

مزایده خودرو و اقلام آمادی فرسوده 
فراجا در مازندران 

سرهنگ مجتبی  عالیشاه معاون آماد و پشتیبانی فرماندهی 
انتظامی استان از فروش خودرو و قلام آمادی در طرح مزایده 

اقلام فرسوده انتظامی استان خبر داد . 
بهÁگزارشÁنقشÁقلم، ســرهنگ مجتبی  عالیشاه در 
تشریح این خبر، گفت: در این طرح  شروع شده است، خودرو 
ها، موتورسیکلت ها و مقادیر قابل توجهی اقلام فرسوده آمادی 

به فروش خواهد رسید .
معاون آماد و پشتیبانی فرماندهی انتظامی استان تصریح 
کرد:  در این طرح ۷۶ دســتگاه خودرو شــامل ۴۷دستگاه 
خودروي سمند، یک دستگاه  پژو ۲۰۶، ۳ دستگاه مگان، یک 
دستگاه سواري تیانا  ، ۵ دستگاه تویوتا هایلوکس تک کابین ، 
۸ دستگاه تویوتا هایلوکس دوکابین، یک دستگاه پیکاب تک 
کابین  ، ۳ دســتگاه  پیکاپ دوکابین، ۳ دستگاه ون دلیکا ، 
۳دســتگاه میني بوس بنز۵۰۸ سقف بلند ، یک دستگاه بنز 
خاور ۸۰۸  و۳۷ دستگاه انواع موتورسیکلت اوراقي و مقادیري 
ازاقلام فرسوده آمادي از طریق مزایده عمومي به فروش خواهد 

رفت .
سرهنگ عالشــیاه خاطرنشان کرد: متقاضیان مي توانند 
براي شرکت در مزایده از ساعت ۸ صبح تا ۳ بعد از ظهر روز 
پنج شنبه ۴ آبان ماه ۱۴۰۲ تا روز شنبه ۱۳ آبان ماه  به آدرس 
مازندران، ساري ، جاده نکاء ، بعد از شرکت نفت،روبروي ایران 
خودرو رضایي، جنب محله هولاء ، به معاونت آماد و پشتیباني 

انتظامي استان مازندران مراجعه کنند .
وی همچنین اظهار داشــت: افراد متقاضــی در صورت 
داشتن هرگونه ابهام و یا راهنمایی بیشتر می توانند با با شماره 
تلفنهاي۲۱۸۲۴۲۶۴-۰۱۱و ۲۱۸۲۴۲۳۳-۰۱۱تماس حاصل 

نمایند.
انهدام باند ۴ نفره سرقت موتور سیکلت در بهشهر 

ســرهنگ علی اکبر قلی پور فرمانده انتظامي شهرستان 
بهشهر از شناسایی و دستگیری اعضای یک باند ۴ نفره سرقت 
موتورسیکلت با ۱۰ فقره سرقت ، در رستمکلای آن شهرستان 

خبر داد. 
ســرهنگ “ علی اکبر قلی پور “ در گفت  وگو با خبرنگار 
پایگاه خبري پلیس، اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره 
سرقت موتور سیکلت در شهر رستمکلا ، موضوع در دستور 

کار ماموران کلانتری ۱۳ قرار گرفت .
فرمانده انتظامی شهرستان بهشهر ، بیان داشت : ماموران، 
با انجام اقدامات اطلاعاتی و بررسی های همه جانبه، یک باند 
۴ نفره متشکل از ۱سارق و ۳ مالخر را در این ارتباط شناسایی 

کردند .
وی ، همچنین اظهار داشت : پس از هماهنگی های قضائی 
متهمان در اقدامی عملیاتی در مخفیگاهشان دستگیر شدند و 
در تحقیقات و بازجویی های به عمل آمده تاکنون به ۱۰فقره 

سرقت موتورسیکلت در این شهرستان اعتراف کردند.
فرمانده انتظامی بهشــهر در پایان با اشاره به  این که این 
افراد پس از تشکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی شدند از 
کشف ۱۰ دستگاه موتور سیکلت از مخفیگاه متهمان  خبر 
داد و از شــهروندان خواست: از پارک موتور سیکلت و وسایل 
نقلیه موتوری در محیط های تاریک و فاقد روشنایی مناسب 

خودداری کنند.
 

توقیف هوندا سی بی آر 600 سی سی 
قاچاق در چالوس 

سرهنگ محسن سلیمانی جانشین انتظامی شهرستان 
چالوس از کشف یک دستگاه موتور سنگین هوندا سی بی آر 
فاقد مدارک به ارزش ۳ میلیارد ریال در آن شهرستان خبر داد. 
بهÁگزارشÁنقشÁقلم، سرهنگ محسن سلیمانی در 
تشریح این خبر، اظهار داشت: در راستاي اجري طرح امنیت 
محلــه محور ، ماموران پلیس آگاهی ومواد مخدر اجرای این 

طرح را در دستور کار قرار دادند.
وی، افزود: ماموران پلیــس آگاهی ومواد مخدر در حین 
گشت زنی یک دستگاه موتور سنگین سی بی آر۶۰۰ سی سی 
را شناسایی و در اقدامی عملیاتی موفق شدند موتور سنگین 

قاچاق فاقد مدارک را توقیف کنند.
جانشین انتظامی شهرستان چالوس با اشاره به اینکه موتور 
ســیکلت توقیفی فاقد هرگونه مجوز تردد بوده است، گفت: 
موتور توقیفی به همراه راکب آنها پس از تشــکیل پرونده به 

مرجع قضائی معرفی شد.
سرهنگ سلیمانی ارزش ریالی موتورسیکلت قاچاق کشف 
شــده را ۳ میلیارد ریال عنوان کرد و از شــهروندان خواست 
در صــورت اطلاع از هرگونه فعالیت های اقتصادی غیرمجاز 
از جملــه قاچاق و احتکار، موضوع را بــه مرکز فوریت های 

پلیس۱۱۰ اطلاع دهند
 

دستگیری 2 سارق حرفه ای در شهرستان 
سیمرغ 

سرهنگ حسین اسدی فرمانده انتظامی شهرستان سیمرغ 
از دستگیری ۲ سارق و کشف ۵ فقره سرقت در آن شهرستان 

خبر داد . 
بهÁگزارشÁنقشÁقلم،Áســرهنگ حســین اسدی در 
تشــریح این خبر، گفت: در پی وقوع چندین فقره سرقت از 
اماکن خصوصی در این شهرســتان موضوع در دســنور کار 

ماموران قرار گرفت .
فرمانده انتظامی شهرستان سیمرغ، تصریح کرد: با انجام 
اقدامات اطلاعاتی و بررسی های همه جانبه ماموران موفق به 

شناسایی ۲ سارق حرفه ای در این ارتباط شدند .
سرهنگ اسدی، افزود: در اقدامی عملیاتی متهمان دستگیر 
و در بازجویــی های به عمل آمده به ۵ فقره ســرقت در این 

شهرستان اعتراف کردند .
وی از معرفی متهمان به مرجع قضائی پس از تشــکیل 
پرونده خبر داد و در خاتمه از شــهروندان خواســت: ضمن 
توجه به هشدارهای پلیسی و مراقبت از اموال خود، در صورت 
مشاهده هرگونه موارد مشــکوک مراتب را در اسرع وقت به 

مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند .

        اخبار کوتاه

مدیرعامل شرکت آبفای مازندران با بیان اینکه از مجموع 
۲۱ هزار شــبکه استان حدود ۵ هزار و ۳۰۰ متر یعنی ۲۵ 
درصد فرسوده است، گفت: برای اصلاح فرسودگی شبکه، ۵ 

هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
بهÁگزارشÁنقشÁقلم، بهزاد برارزاده   در نشســت 
خبری با خبرنگاران غرب مازندران که در اداره آبفای نوشهر 
برگزار شــد، با اشــاره به تدوین کتابچه تنش آبی استان 
مازندران، اظهار کرد: نیاز آبی استان برای جمعیت ثابت و 
غیر بومی ۱۸ هزار متر در ثانیه است در حالیکه در حالت 
عادی به ۱۳ هزار متر می رسد و این میزان آب از ۳۷۳ دهنه 

چشمه تامین می شود.
 وی با بیان اینکه ۸۸ درصد نیاز آبی استان از سفره های 
زیرزمینی و تنها ۱۲ درصد از ســدهای موجود در استان 
تامین می شود، افزود: نیاز است با تزریق اعتبارات لازم، سد 

انحرافی دو هزار، سه هزار، هراز، گله ور به اتمام برسد.
 وی ضمــن قدردانــی از پیگیری هــا و حمایت های 
استاندار مازندران در جهت رفع تنش آبی استان، گفت: با 
پیگیری های انجام شده و تخصیص اعتبارات پروژه بزرگ 

فاضلاب در نوشهر و چالوس در حال انجام است.
 قرارداد۶۰۲ میلیاردی برای رفع تنش آبی مازندران

 مدیرعامل آبفای مازندران با بیان اینکه ۲ ســال قبل 
تنها سه میلیارد تومان برای رفع تنش آبی استان اختصاص 
می یافت اما امروز ۶۰۲ میلیارد تومان قرار داد بســته شده 
اســت، یادآور شد: سپاه کربلا هم با آبفای مازندران همراه 
اســت تا فریاد مطالبه گری این شــرکت به گوش شرکت 
مهندسی وزارت نیرو برسد و از قبِل آن توانستیم اعتبارات 

خوبی بگیریم.
 مازندران باید یک کلان شهر ملی دیده شود

 برارزاده با تاکید بر اینکه مازندران در بحث آب باید به 
عنوان یک کلان شهر ملی دیده شود، تصریح کرد: جمعیت 
این استان سه میلیون و ۵۰۰ هزار نفر است و زیرساخت ها 
نیز برای این جمعیت در نظر گرفته شده است در حالیکه 
خدماتی که داده می شود برای حدود ۲۰ میلیون جمعیت 
بومی و غیر بومی اســت. بنابراین باید جمعیت اســتان بر 

اساس سرشماری مسکن دیده شود.
 وی خاطرنشــان کرد: نگاه دولت به روستاها، برای ۱۰ 
هزار روستای کشــور ۷ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان درنظر 
گرفته شد و سهم مازندران در گام نخست برای ۲۰۰ روستا 
۳۳۰ میلیارد تومان از محل محرومیت زدایی بوده است و 
در فاز دوم نیز برای هزار و ۳۵۰ روستا استان مطالبه گری 

می شود.
 مدیرعامل آبفای مازندران از بهسازی ۷۳ حلقه چاه در 
ســال ۱۴۰۱ در استان خبر داد و گفت: در سال جاری نیز 

بهسازی ۱۲۰ حلقه چاه در برنامه است.
 برارزاده خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۶ تصفیه خانه در 
مازندران فعالیت دارد اما با حمایت استاندار مازندران، چهار 

تصفیه خانه دیگر نیز امسال کلنگ زنی شد.
 وجود ۲۰ هزار اشتراک غیر مجاز در مازندران

 وی از شناســایی ۲۰ هزار اشتراک غیر مجاز در استان 
خبر داد و یاداور شد: در استان مازندران به دلیل شرایطی 
که وجود دارد ساخت و سازهای خارج از بافت زیاد صورت 
می گیرد در نتیجه دست اندازی به شبکه آب زیاد است که 

این امر لطمات زیادی را به خط انتقال وارد می کند.
 این مســئول در ادامه با بیان اینکه از مجموع ۲۱ هزار 
شــبکه اســتان حدود ۵ هزار و ۳۰۰ متر یعنی ۲۵ درصد 
فرسوده است، تاکید کرد: برای اصلاح فرسودگی شبکه، ۵ 

هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
 برارزاده با اشاره به بدهی ۳۰۰ میلیارد تومانی مشترکین 
به شــرکت آبفای مازندران، بیان کــرد: در حال حاضر در 
شهرســتان های نوشــهر ۲۴ پروژه، چالــوس ۱۵ پروژه و 

کلاردشت ۱۱ پروژه در حال کار است.
  وی گفت: از مجموع سه هزار و ۶۰۰ روستای مازندران 
تنها هزار و ۷۷۰ روســتا تحت پوشش آبفا است و مابقی 

توسط شوراها و هیات امنا اداره می شود. 

تمام محصولات بهداشتی و آرایشی خارجی موجود در بازار یا قاچاق است یا فیک! فرسودگی ۲۵ درصد شبکه آبرسانی مازندران 

رییس انجمــن واردکنندگان فرآورده های بهداشــتی 
و آرایشــی ایران درباره چگونگی تشــخیص کالای اصل و 
غیراصل می گوید: تمام محصولات خارجی موجود در بازار 
یا قاچاق است یا فیک و یکی از بارزترین راه های تشخیص، 

قیمت بسیار پایین کالاهای فیک در بازار است.
 “کالای فیک” و “کالای قاچــاق”، واژه هایی که مانند 
محصولات شان بازار داغی دارند و از گوشه خیابان و بساط 
دستفروش ها تا فروشگاه های بهداشــتی و آرایشی محل 
عرضه و فروش آنها اســت، محصولاتی که به دلیل قیمت 
پایین و دارا بودن نام تجاری برندهای معتبر، بیشــتر مورد 
اســتقبال قرار می گیرند و به همین دلیل امروز به یکی از 
مهم ترین دغدغه های پزشــکان به ویژه در حوزه پوست و 

زیبایی تبدیل شده اند.
 عــوارض مصــرف این دســته محصــولات در نبود 
اطلاع رســانی مناسب و دسترسی آســان به فرآورده های 
بهداشــتی و آرایشــی قاچاق در بازار پنهان مانده است، با 
این حال تقاضا و فروش این محصولات در سال های اخیر 
افزایش داشته و مثل هیولایی خزنده، زیر پوست سلامت 

جامعه به آرامی می خزد و رشد می کند.
 در گفت وگوی پیــش رو محمدرضا بحیرایی، رییس 
انجمن وارد کنندگان فرآورده های بهداشــتی و آرایشــی 
ایران و کارآفرین حوزه بهداشت به پرسش های ایسنا درباره 
چرایی رشد تقاضا و عرضه محصولات فیک و قاچاق در بازار، 
خلاءهای قانونی و همچنین راه های تشخیص محصولات 

اصل و غیراصل پاسخ می دهد.
 محصولات ساخت زیرپله با نام برند خارجی

 بحیرایی، کالای فیک یا به بیان دیگر، کالای غیراصل را 
این گونه معرفی می کند: منظور از کالای فیک محصولاتی 
اســت که به صــورت قاچاق وارد بازار شــده و به دســت 
مصرف کننده می رســند و طبعا، کالای فیک ساخت ایران 
نیست و نام ایرانی هم ندارد. در برخی موارد این محصولات 
حتی در زیرپله ها با نام برندهای خارجی تولید و روانه بازار 
می شوند و تولید این محصولات با رشد نگران کننده ای همراه 
است که سلامت جامعه را تهدید می کند. اگرچه این موارد 
معدود بوده اما نمی توان از آن صرف نظر کرد چراکه قاچاق 
محصولات بهداشــتی و آرایشی در چند سال اخیر با رشد 

همراه بوده و با سلامت جامعه در ارتباط است.
 گردش مالی میلیارد دلاری فرآورده های بهداشتی 

و آرایشی
 رییس انجمن واردکنندگان فرآورده های بهداشــتی و 
آرایشی ایران با اشاره به آمار ستاد مبارزه با قاچاق کالا درباره 
افزایش حجم قاچاق این فرآورده ها   در بازار طی ســال های 
اخیــر می گوید: ایــران یکی از مهم تریــن بازارهای هدف 
محصولات بهداشتی و آرایشی در میان کشورهای همسایه 
به شمار می آید که از یک سو با تحریم و ممنوعیت واردات 
و از ســوی دیگر با قاچاق میلیــون دلاری این محصولات 
روبرو اســت، ما رتبه هفتم جهان و دوم منطقه در مصرف 
محصولات آرایشی و بهداشتی را داریم و مارکت ایران بین 

۶۵ تا ۷۰ همت گردش دارد.
 او می افزاید: این مســاله در کنار این که نشــانگر رشد 
توجه عمومی به بهداشــت و زیبایی است، به عنوان یکی از 
عوامل رشــد مصرف این فرآورده ها نیز شناخته می شود. 
براســاس آمار ستاد مبارزه با قاچاق به عنوان نهاد رسمی و 
دولتی نظارت بر این امر، گردش مالی کالای بهداشــتی و 
آرایشی بیش از دو میلیارد دلار تخمین زده شده که ممکن 
است نیم یا ۷۰ درصد آن متعلق به کالای فیک باشد که این 
امر، آسیب جدی به تولید داخلی و سلامت مصرف کننده 

وارد می کند.
 تیغ دو لبه ممنوعیت واردات محصولات بهداشتی 

و آرایشی
 ممنوعیت واردات فرآورده های بهداشتی و آرایشی در 
سال های اخیر سبب شــد تا قاچاق این اقلام و توزیع آن 
در بازار رشد چشمگیری داشته باشد، اما آیا این ممنوعیت 

به نفع تولیدکنندگان داخلی بوده یا برعکس؛ به ضرر آنها؟ 
بحیرایی دراین باره می گوید: این مساله شمشیر دو لبه است، 
از سویی باعث افزایش تعداد تولیدکنندگان و برندهای فعال 
ایرانی شد اما از سوی دیگر همین تولیدکنندگان با مشکلات 
عدیده ای به ویژه در حوزه تامین مواجه هستند، مساله مهم 
این است که باید تمرکز ما بر حمایت از تولیدکننده داخلی 

و این صنعت در ایران باشد.
 او به رشد گردشگری سلامت و افزایش حضور در ایران 
برای استفاده از درمان ها و خدمات پزشکی اشاره می کند و 
می افزاید: ایران ظرفیت عظیمی برای تبدیل شدن به پایلوت 
منطقــه در تولید و فروش محصولات باکیفیت آرایشــی 
و بهداشــتی دارد. بحث صادرات محصولات این حوزه هم 
آغاز شده و آینده خوبی در انتظار تولیدکنندگان محصولات 
بهداشتی و آرایشی قرار دارد. چنانچه با همین روال پیش 
رویم و دســتگاه های متولی حمایت کنند دورنمای خوبی 

برای این صنعت داخلی می توان متصور شد.
 کارآفرین حوزه بهداشــت بر لزوم حمایــت دولت از 
تولیدکنندگان داخلی تاکید دارد: با رفع موانع موجود، تولید 
سرعت پیدا می کند و تولیدکنندگان با اطمینان و اعتماد 

بیشتری در مسیر حرکت خواهند کرد.
 به گفته بحیرایی برخــی افراد مصرف کنندگان وفادار 
محصولات برندهای خاص هســتند و نیــاز و انتخاب این 
قشر نیز باید موردتوجه باشــد، او اعتقاد دارد تنها با تکیه 
بر ممنوعیت واردات نمی توان جامعه را به ســوی مصرف 

محصولات ایرانی یا تحت لیسانس سوق دهد.
 او چاره کار را در رشد توامان تولید و واردات مدیریت شده 
دانسته و اظهار می کند: برای حفظ سلامت مارکت بهداشتی 
و آرایشی، باید در کنار تولید، واردات انجام و مدیریت شود، 
به این شکل مصرف کننده قدرت انتخاب میان کالای ایرانی 

و کالای وارداتی خواهد داشت.
 او خاطرنشان می کند: در کنار تولید باید مدیریت اصولی 
و تعرفه های بالای واردات جریان داشته باشد تا بازار عرضه 
و تقاضا تنظیم شود، چراکه برندهای ایرانی فعال در بازار از 
کیفیت خوبی برخوردارند و امروز شاهدیم که مشتری وفادار 

خودشان را دارند.
 گمراهی مصرف کننده با نشان تجاری غیراصل

 یکی از مهم ترین معضلات این حوزه فروش محصولاتی 
اســت که به نام برندهای معتبر خارجی یا تحت لیسانس 
عرضه می شوند در حالی که تمامی مراحل ساخت محصول 
از تامین مواد اولیه تا بســته بندی نهایــی در ایران انجام 
می شود، رییس انجمن واردکنندگان فرآورده های بهداشتی 
و آرایشــی دراین باره می گوید: در اینجا با دو مقوله مواجه 
هستیم؛ برخی شرکت ها تحت لیســانس بوده و با فرمول 
شرکت مادر محصول را در داخل ایران تولید و بسته بندی 
می کنند که فعالیت این برندها مشکلی ندارد؛ ذکر این نکته 
هم الزامی است که صد در صد مواد اولیه الزاما ایرانی نیست 
و بیشتر اکتیوها وارداتی بوده و ممکن است از شرکت مادر 
هم وارد شــده باشد، اما یک سوی داستان، تولیدکننده ای 
وجود دارد که با نام خارجی محصول ایرانی تولید می کند و 

بر اصالت خارجی محصول هم تاکید دارد.
 در اینجا مسئولیت نظارت بر نام های تجاری پررنگ تر 
می شود، این مسئولیت برعهده اداره ثبت علائم تجاری است 
که باید دقت و نظارت بیشتری در این حوزه داشته باشند، 
چراکه این موضوع درحقیقت معضل درمانی اســت. افراد 

با اســتفاده از نام ها و برندهای خارجی محصولی را به بازار 
عرضه می کنند که هیچ ارتباطی با شــرکت اصلی ندارد و 
مصرف کننده به دلیل همان حس وفاداری به محصول، اقدام 
به خرید و مصرف فرآورده ای می کند که با پروانه سازمان غذا 

و دارو به بازار راه یافته است.
 این کارآفرین حوزه بهداشت بر لزوم همکاری دو نهاد 
سازمان غذا و دارو و اداره ثبت علائم تجاری تاکید می کند 
و می افزاید: ســازمان غذا و دارو خود را مسئول نام تجاری 
نمی داند و مسئولیت آن را به اداره ثبت علائم تجاری مربوط 
می داند، درواقع این نهاد به هر برندی که از این اداره مجوز 
دریافت کند، نظارت می کند. پس چه اتفاقی می افتد؟ این 
فرآورده ها مضر نیستند و استانداردند، اما محصول اصلی برند 
نیســتند و به نوعی با گمراه کردن مصرف کننده در حق او 
اجحاف می کنند. مصرف کننده هم با تکیه بر مجوز و تاییدیه 
سازمان غذا و دارو اقدام به خرید محصولی می کند که اصل 

نبوده و هیچ ارتباطی با برند اصلی ندارد.
 او ایــن جریان را فریب مصرف کننده می خواند: اگرچه 
کلیه محصولات دارای نشان سازمان غذا و دارو قابل اعتمادند 
و مشکلی برای مصرف کننده ایجاد نمی کنند اما به نوعی این 
مساله فریب دادن مصرف کننده است و از آن مهم تر این که، 
در مارکتینگ فروش چنین محصولاتی راحت است، چراکه 

روی پله قبلی یا همان اعتبار برند اصلی ایستاده اند.
 بحیرایی تاکید می کند: نهادی که می تواند این مسئله 
را مدیریت و نام های ثبت شده را باطل کند اداره ثبت علائم 
تجاری اســت. اهمیت این مســاله آنجا پررنگ تر می شود 
که بدانیم مواد بهداشــتی و آرایشی پس از دارو بیشترین 
اثرگذاری را دارند. در اینجا اولویت پیشــگیری نســبت به 
درمان عیان تر می شــود، اگر خوب انجام شود حلقه درمان 
کامل می شود و در غیر این صورت، سازمان غذا و دارو دچار 

خسارت خواهد شد.
 نابینایی در کمین مصرف کنندگان محصولات قاچاق 

و فیک
 رییــس انجمن واردکنندگان فرآورده های بهداشــتی 
و آرایشــی ایران درباره عــوارض مصرف کالاهای غیراصل 
می گویــد: صحبــت کردن دربــاره این مســاله به لحاظ 
گستردگی موضوع کمی دشوار است، آن چه که به لحاظ 
فیزیولوژیک از بدن ما در برابر همه آســیب ها و مشکلات 
محیطی حفاظت می کند پوست است و نباید کاری کنیم 
که پوست آزرده شود. نمی توان دقیق درباره عوارض مصرف 
پیش بینی کرد اما قطعــاً نمی توانیم و نباید هم از عوارض 
جانبی محصولات غیراصل غافل باشیم چراکه این غفلت، 

سلامت جامعه را به خطر می اندازد.
 بحیرایی اظهــار می کند: براســاس گزارش هایی که 
سازمان مبارزه با کالای قاچاق در کشور جمع آوری و منتشر 
کرده، برخی افراد به دلیل اســتفاده از محصولات فیک و 
قاچاق مرتبط با چشم نابینا شــدند که جای نگرانی دارد. 
پیگیری هایی از طریق وزارت صنعــت، معدن و تجارت و 
ســازمان غذا و دارو برای واردات محصولات چشمی و رفع 

این مشکل انجام شده است.
 بازدارندگی ناکافی قوانین

 کارآفرین حوزه بهداشــت درباره خلاءهای قانونی که 
باعث رشــد عرضه و تقاضای کالای قاچاق در جامعه شده 
می گوید: اعتقاد دارم قوانین باید بازدارنده و مشــوق باشند 
و کنترل قاچاق با مرزبانی، نظارت های فیزیکی و مسائلی 
از این دست دشوار است؛ یا دستکم چنان که باید اثربخش 
نیست. قوانین در جایی اشکال دارند و نظارت و برنامه ریزی 
مجلس می تواند کارگشا باشد، باتوجه به این که امروز این 
مساله به یک معضل تبدیل شده، دستگاه های حاکمیتی 
ذینفع باید به حل مساله بیندیشند. اگر جلوی قاچاق کالای 
فیک بایســتیم به ارتقاء صنعت داخلــی کمک کرده ایم، 
برندهای فیک پس از ورود به بازار به حدی قیمت شان پایین 
است که تولیدکننده داخلی برای تولید در رقابتی سخت با 
محصولی قرار دارد که به دلیل قیمت پایین، بیشــتر مورد 

توجه مصرف کننده است. 

آگهی فقدان سند مالکیت”
آقــای علی اکبر محبوبی وکالتا “. طبق وکالت فروش اموال غیر منقول به شــماره ۴۰۶۴۹ مورخ 
۱۴۰۲/۰۱/۲۱ تنظیمی دفترخانه ۲۹۷ خرم آباد با ارائه دو برگ شهادت شهود مدعی است سند مالکیت 
به شماره چاپی ۷۱۹۷۱۶ ب ۹۸ مربوط به ۶ دانگ عرصه و اعیان پلاک ثبتی ۴۲۸ فرعی از ۴۸ اصلی 
واقع در ۳ ثبت تنکابن به شماره دفتر املاک الکترونیک ۱۳۹۸۲۰۳۱۰۰۰۸۰۱۶۶۷۶ بنام علی اصغر 
زارعی سابقه ثبت دارد مفقود گردید است تقاضای سند المثنی در اجرای ماده ۱۲۰ اصلاحی آئین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت آگهی تا چنانچه اشخاصی مدعی انجام معامله یا وجود سند مالکیت نزد خود 
میباشند ظرف مدت ده روز از تاریخ انتشار آگهی اعتراض خود را همراه اصل سند مالکیت یا سند معامله 
به اداره ثبت محل ارائه و رسید دریافت نمایند چنانچه پس از اتمام مدت مقرر اعتراض ارائه نگردد و یا 
در صورت اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه نشود این اداره مطابق مقررات اقدام به صدور 

سند مالکیت المثنی به نام مالک خواهد نمودم الف ۱۵۹۶۴۸۹
تاریخ انتشار ۱۴۰۲/۸/۱۰
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آغاز فصل صید، نفسی دوباره برای صیادان 



به گــزارش ایرنــا، از چند دهه قبل قــرار بود با 
بناکردن زیرساخت های گردشگری، آشوراده به قطب 
درآمدزایی گلستان تبدیل شود اما همه آن رویاها و 
برنامه ها به جایی نرســید و هر بار سنگی کوچک یا 

بزرگ بر سر اجرای طرح های آن قرار گرفت.
 اجرای طرح ملی گردشگری و طبیعت گردی در 
تنها جزیره ایرانی دریای خزر یکی از مطالبه های مهم 
مردم و مسوولان گلســتان در دهه های اخیر بوده و 
حتی اجرای آن سال ۹۳ در سفر استانی هیات دولت 

به تصویب رسید.
 با وجود آغاز اجرای طرح گردشگری آشوراده در 
سال ۱۳۹۷ کش و قوس میان حامیان محیط زیست 
و مدیران اجرایی استان سبب شد تا مساحت اجرای 
ایــن طرح از ۳۸۰ هکتار به ۳۸ هکتار و در نهایت به 
۲۲ هکتار و در مجاورت بافت مسکونی و متروکه فعلی 
آشوراده و با هدف وارد نشدن آسیب به این زیستگاه 

منحصر به فرد، محدود شود.
 با وجود کش و قوس فراوان و تعلل انجام شــده 
برای اجرای این طرح در گلستان، دولت سیزدهم به 
این مطالبه بحق مردم استان توجه ویژه کرده و طرح 
ملی گردشگری و طبیعت گردی آشــوراده را مورد 

تاکید قرار داد.
 موضوع پــروژه طبیعت گردی جزیره آشــوراده 
منطبق با معیارهای محیط زیستی در محدوده ۲۲ 
هکتــاری به عنوان یکی از موضوعــات مهم و دارای 
اولویت رییس جمهور در سفر استانی ۱۳ اسفندماه 
۱۴۰۰ به گلستان مطرح و بر حل موانع آن در سطح 

ملی تاکید شد.
 حمایت رییس جمهور از اجرای طرح مزبور سبب 
شد تا پیگیری استاندار گلستان با همراهی دستگاه 
های مرتبط اســتانی برای رفع موانع ملی دوچندان 
شود و تاییدیه نهایی اخیر کمیته ملی طبیعت گردی 
کشور بر اجرای آن، راه را برای دستگاه های مرتبط در 
ایجاد زیرساخت ها و استفاده از این ظرفیت منحصر به 

فرد برای رونق گردشگری استان هموار کند.
 با وجود این حمایت ها، همچنان مشکلی بزرگ بر 
ســر راه اجرای این طرح قرار داشت و آن هم مالکیت 
اراضی مورد نظر اجرای طرح در مجموعه اراضی ملی 

بود.
 ماجرا چه بود؟

 در ســال ۱۳۷۱ پس از بالا آمدن ســطح دریا و 
جاری شدن آب در روســتای جزیره آشوراده، مردم 
روســتا به ناچار مجبور به تــرک محل زندگی خود 

شدند.
 در این راســتا و برای ســاماندهی ساکنان این 
جزیره، بنیاد مسکن انقلاب اسلامی در راستای تکریم 
شهروندان و فراهم کردن شرایط مناسب برای زندگی 
این عزیزان، بخشــی از اراضی تحت مالکیت خود در 
شهرستان بندرترکمن را برای اسکان در اختیار این 
افــراد قرار داد و به ازای آن، مردم ۱۹ هکتار از اراضی 
تحــت مالکیت خود را به نام بنیاد مســکن انقلاب 

اسلامی منتقل کردند.
 در این بین به دلیل آنکه جزیره آشــوراده سال ها 
بدون سکنه بوده، اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
کل جزیره آشوراده را به عنوان اراضی ملی اعلام کرد 

و برای آن سند گرفت.
 در پی دستور رییس جمهور مبنی بر تعیین تکلیف 
سریع طرح گردشــگری جزیره آشوراده و دستورات 
قاطع برای اجرای این طرح و صدور مجوزهای مد نظر، 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی برای تعیین تکلیف این 

اراضی دادخواستی را به دستگاه قضایی تقدیم کرد.
 در سفر اخیر رییس قوه قضاییه به گلستان در ۲۶ 
مرداد امســال، محسنی اژه ای دستورات لازم را برای 

تعیین تکلیف سریع پرونده صادر کرد که موضوع در 
جلسات فوق العاده شعبه دوم دادگاه حقوقی گرگان 
بررسی شد و در نهایت با بررسی مستندات و دلایل 
ارائه شده، دادگاه حکم به ابطال رای کمیسیون و برگ 
تشخیص منابع ملی و ابطال سند منابع طبیعی در 
خصــوص عرصه ۱۹ هکتاری جزیره آشــوراده را در 

تاریخ ششم شهریور امسال صادر کرد.
 در ادامــه، اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری به 
رای صادره اعتراض کرد که در نهم شهریور جلسات 
دارسی در شعبه اول دادگاه تجدیدنظر استان برگزار 
شــد و در نهایت دادگاه تجدید نظر پس از بررســی 
مســتندات و ادله لازم، تجدید نظــر خواهی منابع 
طبیعــی را رد و دادنامه بــدوی مبنی بر ابطال برگ 
تشخیص رای کمیســیون و ابطال سند اداره منابع 

طبیعی در عرصه اختلافی را تایید کرد.
 با صدور این رای قطعی و حل مشــکل حقوقی 
زمین های این روستای متروکه که در جزیره آشوراده 
قرار دارد، مقدمات اجرای طرح گردشــگری آشوراده 
که از ۲۵ سال پیش تاکنون معطل مانده است، فراهم 

گردید.
 رییس قــوه قضاییه دیــروز شــنبه در ارتباط 
ویدئوکنفرانسی با دادگستری گلستان با تشریح فرایند 
حل مسائل حقوقی طرح گردشگری جزیره آشوراده 
گفت: در جریان ســفر آذر ۱۴۰۰ به این اســتان در 
جریان جزئیات مسئله آشوراده قرار گرفتم و ملاحظه 
کــردم که این جزیره با ظرفیت بالا و مطلوبی که در 
عرصه گردشگری دارد، کم بهره یا بی بهره مانده است؛ 
بنابراین در همان مقطع زمانی دستورات مقتضی را به 
مقامات قضایی استان برای همکاری به دولت در این 

زمینه صادر کردم.
 محسنی اژه ای ادامه داد: تاکید دارم که مجموعه 

دادگستری استان گلستان پس از حل مسئله حقوقی 
طرح گردشگری جزیره آشوراده، در سایر جنبه ها نیز 
وفق موازین قانونی، مســاعدت های لازم را به بخش 
اجرایی داشته باشــد تا کار این جزیره هر چه زودتر 

سامان یابد و انتفاع آن به مردم گلستان برسد.
 نماینده ولی فقیه در اســتان گلستان هم ضمن 
قدردانی از تلاش های دســتگاه قضایی و دولت برای 
حل مشکل طرح گردشــگری آشوراده، گفت: بیش 
از ۲۰ سال بود که در دولت های مختلف پیگیر حل 
و فصل مشــکلات اجرای طرح گردشگری آشوراده 
بودیم که طی ۲ سال گذشته با پیگیری های مستمر 
و مجدانه دستگاه قضا و دولت، مسیر اجرای این طرح 

هموار شد.
 آیت الله کاظم نورمفیدی تصریح کرد: تاکیدها و 
دستورهای رییس قوه قضاییه در جریان سفر ۲ هفته 
گذشته به گلستان، موجب تسریع در روند گره گشایی 
از مشکلات حقوقی طرح گردشــگری آشوراده شد 
که اهتمام ویژه دادگســتری استان گلستان به حل 
مشکلات حقوقی پرونده آشوراده در مدت زمان کوتاه 
و عدم توجه به فرایندها و تشــریفات مرسوم در این 

مورد خاص، جای تقدیر فراوان دارد.
 رییس کل دادگستری گلستان گفت: پیش تر در 
اجرای طرح گردشــگری ۲۲ هکتاری آشوراده که با 
ملاحظات زیست محیطی صادر شده بود، ممنوعیت 
امکان بیتوته و اقامت شبانه برای گردشگران به سبب 
مشکلات زیست محیطی و نبودن روستا در منطقه 
وجود داشــت و طبق اعلام محیط زیســت، در این 
۲۲ هکتار تنها امکان طبیعت گردی برای گردشگران 
وجود داشت و آنها نمی توانستند در این منطقه اسکان 

و بیتوته داشته باشند.
 حیدر آسیابی خاطرنشان کرد: تنها مسیری که 

امکان اقامت شــبانه و بیتوته گردشــگران در طرح 
گردشگری آشوراده را فراهم می کرد، بازگرداندن سند 
ملی روستای آشوراده به بنیاد مسکن و انقلاب اسلامی 
بود و چنانچه این مانع حقوقی مرتفع نمی شد، اجرای 

طرح گردشگری آشوراده ابتر باقی می ماند.
 استاندار گلستان هم ضمن تشریح اقدامات انجام 
شده برای ساماندهی هرچه سریع تر طرح گردشگری 
آشوراده گفت: بهسازی روستای آشوراده، اجرای طرح 
طبیعت گردی در این جزیره و بهره مندی از امکانات 
اردوگاه دانش آموزی در آن، در زمره محورهای مورد 
پیگیری برای ساماندهی هرچه سریع تر آشوراده در 

راستای انتفاع مردم استان است.
علی محمد زنگانــه از پیگیری ها و همکاری های 
دستگاه قضایی در استان گلستان برای تعیین تکلیف 
طرح گردشگری جزیره آشوراده، پتروشیمی گلستان 

و خلیج گرگان، قدردانی کرد.
 در حــال حاضر تمامی ابنیه و ســاختمان های 
قدیمی در روستای جزیره آشوراده باقی است و اماکنی 
همچون پاسگاه ژاندارمری، شرکت تعاونی روستایی، 
مدرسه راهنمایی، مغازه، مسجد و حسینیه و اردوگاه 

دانش آموزی دیده می شود.
 پروژه طبیعت گردی و گردشگری جزیره آشوراده 
در استان گلســتان دارای ۲ بخش طبیعت گردی و 
گردشگری اســت که بخش گردشگری آن همانند 
ســاخت هتل، بازارچه و سایر ابنیه لازم در مساحت 
۱۳۸ هکتار پشــتیبان در مجــاورت پناهگاه حیات 
وحش میانکاله در حریم شهر بندرترکمن پیش بینی 

شده است.
 جزیره آشوراده تنها جزیره قابل سکونت در دریای 
خزر است و فرآیند طبیعت گردی جزیره در محدوده 
۲۲ هکتار انجام می شود و بر اساس مجوزهای صادر 

شده، اقامت شبانه نیز در بافت قدیم روستای آشوراده 
انجام خواهد شــد که با صدور حکم قطعی دادگاه، 
صدور مجوزهای بومگردی نیز با ســرعت و سهولت 

بهتری انجام خواهد شد.

مدیرکل حفاظت محیط زیســت گلستان هم با 
اشــاره به این که هیچ پروژه ای در استان معطل نظر 
محیط زیست نیست گفت: منعی برای اجرای پروژه 

طبیعت گردی آشوراده وجود ندارد.

محمدرضا کنعانی اظهار کرد: در راستای این طرح 
و ضرورت حفظ بافت طبیعی این جزیره، اقامت شبانه 

طرح گردشگری آشوراده به بافت روستا منتقل شد.

وی بیان کرد: طرح گردشگری آشوراده در وسعت 
۲۲ هکتار اجرا می شود و تاکنون نیز ۶ مجوز بوم گردی 

برای متقاضیان صادر شده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیســت گلستان تاکید 
کرد: جزیره آشــوراده در پناهــگاه حیات وحش و 
ذخیره گاه زیســت کره میانکاله واقع شــده و اجرای 
پروژه های گردشگری و طبیعت گردی مستلزم رعایت 

چهارچوب های خاص و استانداردهای دقیق است.
۷۴۱و۰ی گفت: مانایی فرصت اقامت شبانه برای 
گردشــگران در پروژه طبیعت گردی آشوراده نقش 
بســزایی در ارتقای وضع اقتصادی و معیشت جوامع 
محلی ســاکن در محدوده پناهــگاه حیات وحش 
میانکاله در روســتای قدیمی آشوراده خواهد داشت 
و تمام اقدامات در جزیره آشــوراده بر اســاس تاکید 
استاندار گلستان بر اساس ضوابط زیست محیطی و 

مجوزهای لازم خواهد بود. 
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استاندار گیلان با تاکید بر لزوم توجه به نیازسنجی 
زنجیره ارزش این استان گفت: تولیدات دانش بنیان به 

سمت نیازهای گیلان سوق داده شود.
 اسدالله عباسی   در جلســه ستاد اقتصاد دانش 
بنیان در استانداری گیلان اظهار کرد: توجه به اقتصاد 
دانش بنیان از مقوله های مهم و برنامه های راهبردی 

دولت سیزدهم است.
 وی با تاکید بر لزوم توجه به طرح ها و پروژه های 
مهم در بخش ارتقای اقتصــاد دانش بنیان افزود: از 
پروژه های علمی و طرح های تحول گرا در حوزه اقتصاد 

دانش بنیان استقبال می کنیم.
 اســتاندار گیلان با تاکید بر اســتفاده از نخبگان 
علمی استان بیان کرد: توسعه گیلان روی ریل تولید و 

اقتصاد دانش بنیان حرکت کند.
 عباسی با تاکید بر لزوم توجه به نیازسنجی زنجیره 
ارزش گیلان اضافه کرد: تولیدات دانش بنیان به سمت 

نیازهای گیلان سوق داده شود.
 وی با اشــاره به اهمیت واحدهای دانشــگاهی و 
نخبگانی گیلان افزود: خلاقیت، ایده پردازی و علمی 
پایه کردن تولید با محوریت کاهش هزینه ها و افزایش 

بهره وری مورد توجه قرار گیرد.
 استاندار گیلان با بیان اینکه بهره گیری از ظرفیت 
نخبگان دانشگاهی در حوزه تولید بسیار اهمیت دارد، 
گفــت: تولید دانش بنیان با توجه به زیســت بوم و 

نیازهای گیلان طرح ریزی و هدف گذاری شود.
 عباســی با بیان اینکه گیلان بسترســاز تحول 
بنیادین در کشور است، اضافه کرد: نگاه دانش بنیانی 
به موضوعات مختلف از جمله تولید، ساختمان سازی، 

شهرسازی و توسعه روستایی مورد تاکید است.
 وی با اشاره به حرکت دنیا به سمت توسعه دانش 
بنیان و علمی پایه افزود: همه بخش های توسعه گیلان 

باید به بال های دانش بنیان مجهز شود. 

استاندار گیلان: 

تولیدات دانش بنیان به سمت نیازهای 
گیلان سوق داده شود

آشوراده نام آشنایی برای اهالی گلستان و طبیعت گردان است. تنها جزیره ایرانی دریای خزر که از چند دهه قبل گرفتار مناقشاتی برای اجرای طرح های گردشگری بود تا 
این که در نهایت با کمک دولت و ورود قوه قضاییه، این گره قدیمی باز شد و دادگاه با صدور رای قطعی، اراضی مدنظر را از اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری پس گرفت 

و به صاحبان اصلی یعنی مردم تحویل داد.

بازگشت آشوراده به مردم؛ نتیجه همکاری مستمر دولت و قوه قضاییه

گزارش       خبر

مدیرکل راه و شهر سازی گلستان گفت: عملیات 
اجرایی ســه هزار و ۷۱ واحد نهضت ملی مسکن در 

گلستان آغاز شد.
 مهدی ملک،  در جمع خبرنگاران استان از ثبت 
نام بیش از ۱۰۵ هزار نفر در حوزه نهضت ملی مسکن 
خبر داد و اظهار کرد: از این تعداد ۷۹ هزار نفر واجد 

شرایط بودند که ۱۵ هزار نفر تأیید نهایی شدند.
 وی بابیان اینکه در حوزه نهضت ملی مسکن برای 
پنج هزار و ۲۸۶ نفر پروژه تخصیص پیدا کرد، افزود: 

سه هزار و ۷۱ واحد آماده آغاز عملیات اجرایی است.
 مدیرکل راه و شهرســازی گلستان از بهسازی و 
احداث ۲۵.۳ کیلومتر راه خبر داد و گفت: تا کنون در 

این بخش مبلغ ۱۷۲ میلیارد تومان هزینه شد.
 ملک با بیان اینکه ۲۹۰ میلیارد تومان مصوبه سفر 
ریاست جمهوری برای حوزه ساخت و توسعه راه ها در 
نظر گرفته شد، اظهار کرد: میزان ۱۰۳ میلیارد تومان 

از مصوبات سفر ریاست جمهوری تخصیص یافت.
 وی همچنین در خصوص حوزه بازآفرینی شهری 
هم، افزود: ســه هــزار و ۳۵۷ تن قیر رایگان تحویل 
شهرداری های استان شد که ۱۷ شهرداری قیر رایگان 

دریافت کردند.
 ملک از آسفالت ۴۵۶ هزار متر مربع فرسوده خبر 
داد و گفت: در این بخش شــاهد رشد ۷۰۰ درصدی 

نسبت به دولت قبل هستیم.
 مدیرکل راه و شــهر سازی گلستان از سه هزار و 
۴۰۰و احد بازآفرینی شده و صدور ۹۵۰ پروانه نوسازی 

در محلات هدف بازآفرینی خبر داد.
 وی در خصوص اجرای طرح نظارت بر مشــاوران 
املاک، افزود: تعداد کل مشاوران املاک استان ۳ هزار 
و ۴۵۱ واحد است که از این تعداد ۳ هزار و ۱۳۶ واحد 

دارای پروانه هستند.
  وی با بیان اینکه در راســتای بررسی از مشاوران 
املاک تا کنون یکهزار و ۲۵۰ بازرســی انجام شــده 
اســت، اظهار کرد: تعداد ۱۳۹ واحد پلمب و مبلغ ۱ 

میلیارد و ۹۰۰ میلیون تومان نیز جریمه شده اند.

مدیرکل راه و شهر سازی گلستان:

عملیات اجرایی بیش از 3۰۰۰ واحد 
مسکن در گلستان آغاز شد 

معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و 
فنــاوری رئیس جمهوری با بیان اینکه باید به دنبال 
تجاری سازی و یافتن بازار برای محصولات دانش بنیان 
باشــیم، گفت: زمانی در اقتصادی کردن محصولات 
دانش بنیان موفــق خواهیم بود که پای محصولات 
تولیدی شــرکت های دانش بنیان را به اقتصاد ملی 

کشور باز کنیم.
  جواد مشایخ در جلسه ستاد اقتصاد دانش بنیان 
گیلان اظهار کرد: تلاش های انجام شده تاکنون در این 
زمینه رضایت بخش نبوده، هر چند شرکت های دانش 
بنیان ما محصولات بسیار پیشرفته ای تولید می کنند 
اما باید به دنبال تجاری سازی و یافتن بازار برای این 

تولیدات باشیم.
 وی اضافه کرد: تمرکز ما در کنار ستادهای توسعه 
و فناوری بر تکنولوژی نوظهور مانند زیست فناوری و 
نانو فناوری اســت و در دوره جدید ستادهای توسعه 
اقتصاد دانش بنیــان را به عنوان نمادهای جدید در 
ذیل معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری فعال 

کردیم.
 مشایخ تصریح کرد: تاکنون برنامه ها و سهم عمده 
منابع در مرکز کشــور متمرکز بود و شاخص اعطای 
تسهیلات و تعداد شاغلین در شرکت های دانش بنیان، 
فاصله معناداری با بقیه اســتانها داشت لذا با تمرکز 
زدایــی و آمایش نوآوری توجه ویژه ای به این بخش 

صورت گرفت.
 معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و 

فناوری رئیس جمهوری گفت: استان گیلان پتانسیل 
بسیارخوبی در شرکت های دانش بنیان دارد لذا تقاضا 
و انتظار است به شرکت های دانش بنیان استان کمک 

و مساعدت لازم انجام شود.
 وی نخبگان را ســرمایه های اصلی کشور دانست 
و تاکید کرد: مهاجرت نخبگان دغدغه اصلی کشــور 
است ولی ما امروزه از مهاجرت نخبگان به مهاجرت 
استارتاپ ها و شرکت های دانش بنیان رسیده ایم. دیگر 
فرد مهاجرت نمی کند بلکه دانش فنی، تیم، سرمایه 
و تکنولوژی از کشور خارج می شود اگر از خروج آنها 

جلوگیری نشود به آیندگان خیانت کرده ایم.
 مشــایخ ادامه داد: پتانسیل و محصولات خوبی 
درخصــوص شــرکت های دانش بنیــان در گیلان 
وجود دارد و این اســتان در تراز ملی ازجایگاه بسیار 

برجسته ای برخوردار است.
 مشــایخ ادامه داد: گیلان به عنوان یک اســتان 
ســاحلی و مرزی باید با شرکت های دانش بنیان  در 
سایر اســتان های مرزی ارتباط برقرار کند و به بازار 
داخلی فکر نکرده و از مزیت های جغرافیایی خود برای 

تسریع صادرات استفاده کنند.
 وی خاطر نشان کرد: از لحاظ زیرساخت با آنکه 
پارک علم و فناوری گیلان از قدیمی ترین هاست اما 
فضای شایسته ای در اختیار ندارد و با مشکل در تملک 
زمین و واگذاری آن به شرکت های دانش بنیان مواجه 

است که باید برای آن چاره ای اندیشید.
 اولویت های پرداخت تسهیلات تبصره ۱۸ 

باید با شرکت های دانش بنیان باشد 
 اســتاندار گیلان با بیان اینکــه اولویت  پرداخت 
تســهیلات تبصــره ۱۸ باید با شــرکت های دانش 
بنیان باشــد، گفت: شرکت شهرک های صنعتی نیز 
در واگذاری سهمیه زمین به کارخانه ها اولویت را به 
شــرکت دانش بنیان داده  و مراحــل الحاق را برای 

فعالیت شرکت های دانش بنیان مد نظر قرار دهند.
 اسدالله عباسی در این جلسه اظهار کرد: منطقه 
آزاد انزلــی نیز در این بخــش با توجه به محدودیت 

زمینی که در شــهرک صنعتی خــود دارد و وجود 
واحدهای تعطیل با اعلام فراخوانی به متقاضیان دانش 

بنیان توجه ویژه داشته باشد.
 وی از اتاق بازرگانی گیلان نیز خواست همایشی با 

حضور ۸۶ شرکت های دانش بنیان برگزار کند.
  وی گفت : تجار و فعالان اقتصادی زمینه عرضه 
کالاهای تولید شــده دانش بنیان و  صادرات آنها را 

فراهم کنند.
 وی اضافه کرد: پارک علم و فناوری نیز در نشست 
با نخبگانی که ایده کارآفرینی دارند امتیاز ویژه برای 
آنان درنظر گیرد و در حمایت از نخبگان، تسهیلاتی 
موجود این بخش را از طریق رسانه ها اطلاع رسانی 

کند.
 وی خواستار آسیب شناسی مهاجرت نخبگان شد 
و افزود: در گیلان باید بســتر فعالیت برای نخبگانی 
که می خواهند ایده های خود را عملیاتی کنند، فراهم 

شود.
 عباسی خواستار برقراری ارتباط صنعت و دانشگاه 
شــد و افزود: با انسجام و بهم پیوستگی حلقه های 
صنعت و دانشــگاه می توان به نتیجه مطلوب دست 
یافت و انگیزه لازم برای جوانان و نخبگان فراهم کرد 
تا بدانند بعد از فارغ التحصیلی زمینه برای شکوفایی 

توانمندی هایش وجود دارد.
 وی گفــت: جوانان باید بدانند ظرفیت ها را برای 
ظهور و بــروز ایده ها و ظرفیت های آنان بکار گرفته 
ایم در این صورت نگرانی برای سرخوردگی و مهاجرت 

نخبگان وجود نخواهد داشت.
 وی از اداره کل تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی و 
سازمان فنی و حرفه ای خواست تا بررسی  کنند هرجا 
جوانی مهارت و استعداد کافی دارد در بازار کار، مهارت 

شان بکار گرفته شود.
 وی تصریح کرد: حمایت از شــرکت های دانش 
بنیان از اهداف مهم کشــور، حاکمیت و حکمرانی 
اسلام است و دولت و نظام دنبال آن هستند تا بستر 

برای جوانانی دارای خلاقیت و نوآوری فراهم باشد.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار 
گلستان گفت: در سفر اخیر استاندار به رامیان 
۱۱۸ مصوبه برای حل مشکلات زیرساختی این 
شهرستان تصویب شد که پیگیری این مصوبات 
در مســیر حل مشــکلات در اولویت مدیرانی 

استانی و شهرستانی قرار دارد.
 سیدعلی مهاجر در نشســت شورای اداری 
رامیان اظهار کرد: در ۵۴ روز گذشته و در دوران 
سرپرست فرمانداری این شهرستان، مدل جدید 
مدیریتی برپایه اعتماد و ایثارگری در رامیان اجرا 

شد.
وی بیان کرد: در سیاست جدید، نشست های 
مختلفی بــا نخبــگان، معتمدان، بــزرگان و 
فرهیختــگان همــراه با تشــکیل هیات های 
اندیشــه ورز برای ارائه راهکارهای برون رفت از 

مشکلات برگزار شد.
 وی افــزود: مهــم تریــن دلیــل برگزاری 
نشست های هم اندیشــی با گروه های مختلف 
رامیان، شناخت بیشتر ظرفیت های شهرستان و 
هم افزایی برای حرکت در مسیر حل مشکلات 

بود.
 معاون استاندار گلستان پیگیری مصوبات سفر 
استاندار به رامیان از جمله ساخت المان شهدای 
گمنام، راه اندازی سایت پروازی، پلمب چاه های 
غیرمجاز و جمع آوری متکدیان در محل پلیس 
را از خواسته های مردم این شهرستان اعلام کرد.

 علی جوان حاذق خواه فرماندار جدید رامیان 
هم در این نشســت از اعتماد استاندار گلستان 
برای سپردن این مسوولیت قدردانی کرد و گفت: 
این شهرستان مردمی متدین، ولایتمدار، انقلابی 
و مومن همراه با انقلاب اسلامی دارد که گواه آن 
تقدیم ۱۶۹ شهید، ۲۳۲ جانباز بالای ۲۵ درصد، 
۴۰۰ جانباز کمتر از ۲۵ درصد و ۳۱ آزاده است. 
وی افــزود: راهی که با تصویب ۱۱۸ مصوبه 
برای حل مشــکلات شهرســتان و توســعه 
زیرساخت های آن آغاز شد با همراهی و همدلی 
مدیران دستگاه های اجرایی و مردم و استفاده از 

ظرفیت نخبگان ادامه خواهیم داد.
 تصویب ۱۱۸ مصوبه برای حل مشکلات 

زیرساختی رامیان استان گلستان
 نماینده مردم رامیان و آزادشهر در مجلس 
شورای اسلامی هم با اشاره به پشت سرگذاشتن 
چهار فرماندار و سرپرست فرمانداری در دولت 
سیزدهم برای شهرستان رامیان ابراز امیدواری 
کرد: پنجمین فرماندار بتواند برنامه های پیش 

بینی شده دولت برای شهرستان را اجرا کند.
 غلامعلی کوهســاری افزود: مشــکلاتی از 
گذشته در رامیان باقی مانده است که امیدواریم 
با مدیریت فرماندار جدید اقدامات قابل توجهی 
در مسیر رفع آنها و اجرای پروژه های عمرانی و 

اقتصادی در شهرستان برداشته شود.
   در این نشست از خدمات سیدعلی مهاجر 
به عنوان سرپرســت فرمانداری رامیان تکریم و 
علی جوان حاذق خواه به عنوان فرماندار جدید 

این شهرستان معرفی شد.
 شهرســتان رامیان با حــدود ۹۰ هزار نفر 
جمعیت که از اقوام و مذاهب مختلف تشــکیل 
شدند، در چهار نقطه شــهری شامل »رامیان، 
دلند، خان ببین و تاتار علیا« و ۶۳ پارچه آبادی 
در گستره ۷۸۰ کیلومتر مربع و در دامنه رشته 

کوه البرز شرقی سکونت دارند. 

معاون استاندار خبر داد:باید پای تولیدات دانش بنیان را به اقتصاد ملی باز کنیم

تصویب ۱۱۸ مصوبه برای حل مشکلات زیرساختی رامیان استان گلستان 
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صندوق بیمه اجتماعی کشــاورزان، روستائیان و 
عشایر از جمله صندوق های بیمه اجتماعی است که 
افرادی همچون ســاکنان دائمی روستاها و مناطق 
عشایری، کشاورزان، شاغلان مشاغل فصلی، کارگران 
ساختمانی، دارندگان مشاغل خانگی، زنان سرپرست 
خانــواده، زنان خانــه دار و قالی بافان می توانند تحت 
پوشش این بیمه قرار گیرند که شرایط برخورداری از 
مستمری بازنشستگی این صندوق داشتن حداقل ۶۵ 
سال سن و حداقل ۱۵ سال سابقه بیمه پردازی است.

 به گزارش ایسنا، در ادامه به چند پرسش متداول 
درباره نحوه بهره مندی از خدمات بیمه روستاییان و 

عشایر پاسخ داده شده است.
 بــا چه شــرایطی می توان عضو صنــدوق بیمه 

اجتماعی کشاورزان، روستائیان و عشایر شد؟
 ـ  تابعیت جمهوری اســلامی ایران و داشتن سن 

کمتر از ۵۰ سال
ـ  عــدم عضویت همزمان در ســایر صندوق های 

بیمه ای )به جز درمان(
ـ  ســاکنین دائمی روستاها، ســاکنین مناطق 
عشایری، کشاورزان غیر ساکن در روستا )کشاورزان 

ساکن در شهرها(
ـ ساکنین شــهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت، 

رانندگان حمل و نقل بار و مسافر 
ـ  اعضای شرکت های فنی مهندسی و مشاوره ای، 

نظام دامپزشکی و نظام مهندسی
ـ شاغلین بخش کشاورزی، شاغلین مشاغل فصلی، 

کارگران ساختمانی، دارندگان مشاغل خانگی
ـ  زنان سرپرست خانواده، زنان خانه دار و قالی بافان، 

ورزشکاران و مربیان قرآنی
ـ  شاغلین در بخش صنایع دستی و دارندگان کارت 

عضویت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
می توانند با مراجعه به کارگزاری های محل سکونت 
خود با تشکیل پرونده و ثبت نام الکترونیکی در سامانه 
بیمه روستائیان و عشایر با پرداخت ۵ درصد حق بیمه 

سهم بیمه شده عضو این بیمه شوند.
 مدارک لازم جهت عضویت متقاضیان شامل اصل 
شناسنامه متقاضی، اصل کارت ملی متقاضی، ۱ قطعه 
عکس ۴*۳ جدید، تکمیل فرم احراز شرایط عضویت 
توسط متقاضی و تأیید آن از سوی مقام تأییدکننده 
مربوطــه و کارگــزاری، تکمیل فرم قرارداد توســط 
متقاضی و تأیید آن از ســوی کارگزاری، ارائه مدارک 
و مســتندات مربوط به احراز ســکونت درخصوص 
ســاکنین مناطق روستایی، عشایری و شهرهای زیر 
۲۰ هزار نفر جمعیت، ارائه مدارک و مستندات مربوط 
به متقاضیان با نوع »کشــاورزان غیرساکن روستاها، 
کارکنان مراکز و شرکت های نظام مهندسی کشاورزی 
و نظام دامپزشکی و شاغلین فصلی«، معرفی نامه معتبر 
متقاضیان مددجوی تحت پوشش کمیته امداد امام 

خمینی)ره( و سازمان بهزیستی کشور است.
 تبصره )۱(: تمامی معرفی نامه ها و گواهی های ارائه 
شده، باید دارای شماره، تاریخ و مهر معتبر مقام  های 

تأییدکننده مربوطه باشد.
 این صندوق شــامل خدمات و مزایایی همچون 
مستمری بازنشستگی، مستمری ازکار افتادگی کلی 

و مستمری بازماندگان )فوت( است.
 شــرایط برقراری مســتمری بازماندگان )فوت( 

چیست؟
 بازماندگان واجد شرایط بیمه شده متوفی دریکی 
از حالات زیر استحقاق بهره مندی از مزایای مستمری 

بازماندگان را خواهند داشت:

 ـ در صورت فوت بیمه شده بازنشسته
 ـ در صــورت فوت بیمه شــده ازکار افتاده کلی 

مستمری بگیر
 ـ در صورت فوت بیمه شــده ای که در ۱۰ ســال 
آخر حیات خود حداقل حق بیمه یک سال را پرداخته 
باشد، مشروط بر اینکه ظرف آخرین سال حیات خود، 

حق بیمه ۹۰ روز را پرداخت کرده باشد.
 ـ در صورت فوت بیمه شده براثر حادثه ناشی از کار

 تبصــره: در حوادث ناشــی از کار ارتباط بیمه ای 
بیمه شــده در زمان وقوع حادثه بدون درنظرگرفتن 

مدت بیمه پردازی الزامی است.
 چه افرادی مشمول دریافت مستمری بازماندگان 

)فوت( هستند؟
 بازماندگان واجد شرایط بیمه شده متوفی که در 
زمان فوت بیمه شده استحقاق دریافت مستمری را 

دارند عبارتند از:
 ـ همسر/ همسران دائم بیمه شده متوفی

  ازدواج زوجه دائم متوفی مانع دریافت مستمری 
نیست و در صورت فوت شوهر بعدی و تعلق حقوق 
به زوجه در اثر آن، بیشــترین مستمری ملاک عمل 

خواهد بود.
  اگر بیمه شده متوفی چند زوجه دائم داشته باشد، 

مستمری به تساوی بین آنها تقسیم می شود.
  دریافت حقوق بازنشســتگی یــا از کار افتادگی 
کلی توســط زوجه بیمه شده متوفی، مانع از دریافت 

مستمری بیمه شده متوفی نیست.
 ـ فرزند/ فرزندان

 الف- )فرزندان ذکور تا پایان ۲۰ سالگی و بعد از آن 
چنانچه به موجب مدارک مثبته دریکی از دانشگاه ها 
یا مؤسسات آموزشی رسمی عالی مشغول به تحصیل 
باشند( حداکثر تا پایان ۲۵ سالگی )یا به علت بیماری 
یا نقص عضو طبق گواهی کمیسیون پزشکی( از کار 

افتاده کلی نیازمند باشند.
 ب- )فرزندان اناث کمتر از ۱۸ ســال سن، بعد از 
آن در صورت نداشتن شغل و یا شوهر و احراز شرایط 

مذکور در زمان فوت بیمه شده.
 ـ پدر و مادر بیمه شده متوفی مرد

 مشــروط بر اینکه اولاً: تحت تکفل باشند، ثانیاً: 
ســن پدر از ۶۰ سال و ســن مادر از ۵۵ سال تجاوز 
کرده باشد و یا آنکه به تشخیص کمیسیون پزشکی 
ازکارافتاده کلی باشــند و در هر حال از این صندوق 
یا سایر صندوق های بیمه ای مستمری دریافت نکنند.

 ـ شوهر بیمه شده زن
  مشــروط بر اینکه اولاً تحت تکفل زن بوده، ثانیاً 
سن او از ۶۰ سال بیشتر باشد یا طبق نظر کمیسیون 

پزشــکی از کار افتاده کلی بوده و در هر حال از این 
صندوق یا سایر صندوق های بیمه ای مستمری دریافت 

نکند.
 شرایط پرداخت هزینه کفن و دفن چیست؟

 بیمه شدگانی که فوت کرده اند و دارای شرط یک 
سال سابقه پرداخت حق بیمه در ۱۰ سال ماقبل فوت 
به نحوی که متضمن ۹۰ روز ســابقه بیمه پردازی در 

یکسال ماقبل تاریخ فوت هستند.
 بیمه شدگان متوفایی که فاقد بازمانده واجد شرایط 

مشمول دریافت مستمری هستند.
 وجــود پدر یا مادر یــا اولاد بلافصل از طبقه اول 

وراث قانونی.
 شــرایط برقراری مســتمری بازماندگان )فوت( 

چیست؟
 بازماندگان واجد شرایط بیمه شده متوفی دریکی 
از حالات زیر استحقاق بهره مندی از مزایای مستمری 

بازماندگان را خواهند داشت:
 ـ در صورت فوت بیمه شده بازنشسته

 ـ در صــورت فــوت بیمه شــده ازکارافتاده کلی 
مستمری بگیر

 ـ در صورت فوت بیمه شده ای که در ده سال آخر 
حیات خود حداقل حق بیمه یک ســال را پرداخته 
باشد، مشروط بر اینکه ظرف آخرین سال حیات خود، 

حق بیمه ۹۰ روز را پرداخت کرده باشد.
 ـ در صورت فوت بیمه شده براثر حادثه ناشی از کار

 تبصــره: در حوادث ناشــی از کار ارتباط بیمه ای 
بیمه شــده در زمان وقوع حادثه بدون درنظرگرفتن 

مدت بیمه پردازی الزامی است.
 چه مبلغی بابــت کمک هزینه کفن ودفن 

پرداخت می شود؟
 ـ مبلــغ قابل پرداخــت کمک هزینه کفن ودفن، 
حداکثر معادل مجموع حق بیمه های پرداختی سهم 
بیمه شده در ســطحی که مجاز به بیمه پردازی بوده 

است در پنج سال آخر منتهی به تاریخ فوت
 ـ مبلغ کمک هزینــه کفن ودفن، یک بار و به طور 
مقطوع و بدون توجه به میزان هزینه های انجام شده 

توسط خانواده متوفی، محاسبه و پرداخت می شود.
 چه مدارکی جهــت پرداخت هزینه کفن و دفن 

موردنیاز است؟
 ـ تکمیل و امضاء فرم درخواست

 ـ تصویر گواهی فوت بیمه شده اصلی متوفی صادره 
از سازمان ثبت احوال کشور

 ـ ارائه و اعلام شماره حساب و شماره شبا نزد بانک 
کشاورزی

 ـ تصویر کارت ملی و شناسنامه

 ـ تصویــر گواهی انحصار وراثــت یا حصر وراثت 
بیمه شده متوفی

 شــرایط برخورداری از مســتمری بازنشستگی 
چیست؟ 

داشتن حداقل ۶۵ ســال سن و حداقل ۱۵ سال 
سابقه بیمه پردازی

 شرایط اســتفاده از مستمری از کارافتادگی کلی 
چیست؟

 ـ بیمه شــدگانی که طبق نظر پزشک معالج غیر 
قابل علاج تشــخیص داده می شــوند، پس از انجام 
خدمات درمانی و خدمات توانبخشی، چنانچه طبق 
نظر کمیسیون های پزشــکی توانایی کار خود را ۶۶ 
درصد و بیشــتر از دســت دهند، از کار افتاده کلی 
شناخته می شوند. تشخیص میزان از کار افتادگی به 

عهده کمیسیون های پزشکی است.
 ـ از کار افتادگی کلی به دو دسته تقسیم می شود 
که شــامل از کار افتادگی کلی ناشــی از کار و از کار 
افتادگی کلی ناشی از بیماری یا حادثه غیر ناشی از کار

 ـ برخــورداری از مســتمری از کار افتادگی کلی 
ناشی از کار بدون در نظر گرفتن مدت پرداخت حق 
بیمه اســت و از کار افتادگی کلی ناشی از بیماری یا 
حادثه غیر ناشــی از کار مستلزم داشتن حداقل یک 
سال سابقه پرداخت حق بیمه متضمن ۹۰ روز ظرف 
یکسال قبل از وقوع حادثه غیر ناشی از کار یا شروع 

بیماری خواهد بود.
 شرایط اولیه برقراری مستمری ازکارافتادگی 

چیست؟
 ـ داشــتن ارتباط بیمه ای متقاضی در زمان ارائه 

درخواست از کار افتادگی
 ـ در صورت وقوع حادثه ناشــی از کار مشروط به 
آنکه در زمان وقوع حادثه، متقاضی، بیمه شده صندوق 

باشد. 
 ـ در صورت وقوع حادثه غیرناشی از کار یا بیماری 
مشــروط به داشتن یکسال سابقه، قبل از زمان وقوع 
حادثه غیرناشی از کار یا شروع بیماری منجر به از کار 
افتادگی کلی متضمن داشــتن ۹۰ روز در سال آخر 
قبل از حادثه ناشی از کار یا شروع بیماری منجر به از 

کار افتادگی کلی
 آیا سوابق بیمه ای قابل انتقال است؟

 بله، ســوابق بیمه ای قابل انتقال به صندوق های 
دیگر و بالعکس است.

 آیا صندوق خدمات درمانی دارد؟
 خیر، بیمه شدگان می توانند از خدمات درمان بیمه 
سلامت روســتائیان استفاده کنند و جهت اطلاعات 

بیشتر در این زمینه با شماره ۱۶۶۶ تماس گیرند. 

شرایط بهره مندی بیمه شدگان صندوق روستائیان از مستمری ازکارافتادگی 

 

دانش آمــوزان و معلمان تصحیــح الکترونیکی 
پاســخ برگ های آزمون نهایی خرداد ۱۴۰۲ را گام 
مثبت دولت در جهت رعایت عدالت آموزشــی در 
جامعه می دانند و معتقدند که تصحیح توســط ۲ 
یا ســه مصحح و ناشــناس بودن هویت دانش آموز 

می تواند امنیت نمرات را افزایش دهد.
 به گزارش خبرنگار گروه جامعه ایرنا، امتحانات 
نهایی امسال دانش آموزان دوازدهمی به دلیل تاثیر 
نمرات امتحانات نهایی متفاوت تر از سال های گذشته 
برگزار شد، بر اساس مصوبه ۸۴۳ شورای عالی انقلاب 
فرهنگی اعلام شده سهم سابقه تحصیلی برای سال 
تحصیلی ۱۴۰۲ به ۴۰ درصد تاثیر قطعی رســید 
که به همین منظور شیوه ای متفاوت برای تصحیح 

برگه های امتحانات نهایی بکار گرفته شد.
 در امتحانــات نهایــی امســال ۹۱۴ هزار ۴۶۵ 
دانش آموز و افراد برای سوابق تحصیلی در آزمون های 
نهایی پایه دوازدهم شــرکت کرده بودند که از این 
تعداد، ۵۳۴ هزار ۱۲۱ نفــر دختر و ۳۸۰ هزار ۳۴ 
نفر دانش آموز پسر هستند. از این جمعیت آماری 
۵۹۵ هزار و ۶۲۴ نفر دانش آمــوزان روزانه و ۳۱۸ 
هزار ۸۴۱ نفر دانش آموزان بزرگســال و افرادی هم 
برای ایجاد ســابقه و ترمیم در آزمون نهایی شرکت 
کردند که در خرداد ۱۴۰۲ کلیه حوزه های تصحیح 
به منظور حفظ ایمنی نمرات و رعایت اطمینان آنها 
به صورت الکترونیکی و پاسخ برگ دانش آموزان نیز 

کاملا شخصی سازی شد.
براین اساس قرار است که از امسال به بعد، تصحیح 
اوراق امتحانات نهایی الکترونیکی باشــد و دیگر به 
صورت دستی انجام نخواهد شد و برگه امتحان بدون 
نام و بدون مشخص بودن ناحیه، توسط مصححان 
حتی از استان های دیگر در سیستم، تصحیح و ثبت 
شــده و برای تصحیح دوم به همکاری دیگر ارجاع 

می شود که از نمره قبلی اطلاع ندارد.
 در ایــن فرآیند، اگر نمره ۲ تصحیح تا ۲۵ صدم 
نزدیک بود، ثبت نهایی می شود اما اگر اختلاف بیش 
از یک نمره باشد تصحیح سوم صورت خواهد گرفت 
و برگه امتحانی به مصحح سوم ارجاع داده می شود 
که در این راستا نکته قابل توجه این است که جمع 
برگه هر صفحه امتحانی را ســامانه انجام می دهد و 

نمره نهایی را جمع بندی و اعلام می کند.
 در واقع با توجه به اینکه این نمرات در پذیرش 
دانش آموزان در مراکز آموزش عالی تاثیر مســتقیم 
دارد، تصحیح الکترونیکی امتحانات نهایی، زمینه ساز 

توسعه عدالت آموزشی محسوب می شود.
 با توجه به این شیوه دانش آموزان دلهره دریافت 
سلیقه ای نمره  خود را ندارند چراکه دبیران تخصصی 
پــس از ایجاد کد کاربری که توســط رئیس حوزه 
تصحیح انجام می شود، با مشاهده تصویر پاسخ برگ ها 
اقدام به تصحیح اوراق امتحانی می کنند و همچنین 
فرآیند اســکن، بارگذاری و تصحیح پاسخ برگ ها 
توسط نرم افزارهای تحت مدیریت وزارت آموزش و 

پرورش در حال انجام است.
 اکثریت دانش آموزان در امتحانات نهایی امسال 
نسبت به نمرات خود و تصحیح الکترونیکی رضایت 

داشتند 
هرچند که برخی از دانش آموزان و حتی معلمان 
طراحی سئوالات امتحانات نهایی را بسیار مفهومی و 
پیچیده تر از تدریس در کلاس های درس دانستند اما 
اکثریت نسبت به نمرات خود و تصحیح الکترونیکی 

رضایت داشتند.
 اکثریــت معلمــان و دانش آمــوزان تصحیح 
الکترونیکی امتحانات را راهی برای حفظ ســلامت 
و امنیت امتحانات نهایی دانستند و این اطمینان را 

داشتند که نمرات را عادلانه دریافت کرده اند.
 یکی از دانش آموزان رشــته علوم انسانی درباره 
تصحیح الکترونیکی امتحانات به خبرنگار ایرنا گفت: 
هرچند که سئوالات دشوار بود اما خوبی امتحانات 
نهایی این اســت که برگه های امتحان را به صورت 

الکترونیکی تصحیح می کنند.
 وی افزود: اکنون ایــن اطمینان وجود دارد که 
هیچ کس نمی تواند در برگه امتحانی من مطلبی را 
کم یا زیاد کند و همچنین اینکه به صورت ناشناس 
توســط مصححان در اســتان های دیگر تصحیح 
می شــود. این موضوع به من اطمینان می دهد که 

نمره ام عادلانه است.

 یکی دیگر از دانش آموزان رشــته ریاضی درباره 
تصحیح الکترونیکی برگه های امتحانی گفت: پیش 
از امتحانات نهایی این نگرانی وجود داشــت که اگر 
برگه های ما را ســلیقه ای تصحیح کنند، در کنکور 
عقب می افتیم اما اکنون با تصحیح الکترونیکی این 

اطمینان وجود دارد که عدالت رعایت شده است.
 وی افزود: من به سطح دشواری سوالات با توجه 
به ۲ سال آموزش مجازی در دوران کرونا انتقاد دارم 
اما تصحیح الکترونیکی برگه های امتحانی یک اقدام 

مثبت در جهت رعایت عدالت محسوب می شود.
 یک دانش آموز رشــته علوم تجربی هم درباره 
تصحیح الکترونیکی برگه های امتحانی گفت: دولت 
با تصحیح الکترونیکی برگه های امتحانی مانند آزمون 
کنکور این اطمینان را در ما ایجاد کرد که امتحانات 
نهایی با سلامت و اطمینان برگزار می شود و در حق 

ما اجحافی صورت نگرفته است.
 وی افزود: من به یکی از نمره های خود اعتراض 
زدم و پس از تصحیح دوباره نمره مناســب خودم را 
دریافت کردم و به نظرم این شیوه می تواند در آینده 

هم موجب رضایت سایر دانش آموزان باشد.
 یکی از معلمان ســال دوازدهم درباره تصحیح 
الکترونیکی برگه های امتحانات نهایی گفت: وقتی 
اعلام کردند که نمرات امتحان نهایی در پذیرش در 
دانشگاه تاثیر مستقیم دارد، در وهله اول همه نگران 

شدیم اما وقتی شیوه مناسب تصحیح الکترونیکی 
را ایجاد کردند که نام و مشخصات دانش آموز قابل 
شناسایی نیست و مصححان در استان های مختلف 

برگه ها را تصحیح می کنند، خیالمان راحت شد.
 وی افزود: در مواقعی شــاید امکان ســلیقه ای 
تصحیح کردن برگه های تشریحی باشد، اما اکنون 
با توجه به این شیوه و راهنمای تصحیح توسط چند 

عدالت را برقرار می کند.
 ۹۴ درصد همبستگی در تصحیح اول و دوم

 همچنین محسن زارعی رئیس مرکز ارزشیابی و 
تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش روز ۲۴ مرداد 
درباره نحوه تصحیح سؤالات توسط مصححان گفت: 
در امتحانات امنیــت در طراحی، طراحی آزمون با 
استفاده از بانک سوال، ارسال سوالات به صورت امن، 
با دقت، صحت و در زمان مشخص، شیوه مناسب و 
یکسان برگزاری آزمون، امکانات و تجهیزات مناسب، 
نمره دهی مناسب و عادلانه و شیوه مناسب ساخت 

نمرات مقیاس مورد توجه قرار گرفت.
 وی افزود: نمره دهی باید عادلانه باشد، در بحث 
تصحیح باید فرآیند طوری طراحی شود که روزنه  و 
خطای انسانی قابل تصور نباشد، در سال های قبل 
کارهایی انجام شده که ۲ بار تصحیح کامل توسط 
۲ مصحح مختلف در سایر استان ها صورت گیرد که 
اگر اختلاف نظر و مغایرت در تصحیح وجود داشت، 

مصحح ســوم برگه را تصحیح و نظر نهایی را اعلام 
می کرد.

 معاون وزیر آمــوزش و پرورش ادامه داد: در ۶۵ 
درصد نمرات مغایرتی بیــن تصحیح ۲ مصحح یا 
وجود نداشته و یا کمتر از یک نمره بوده است، یک 
تا ۲ نمره مغایرت در برگه ها ۲۰ درصد، ۲ تا ۳ نمره 
مغایرت ۹ درصد، ۳ تــا ۵ نمره ۵ درصد و مغایرت 

بیشتر از ۵ نمره یک درصد بوده است.
 زارعی یادآور شد: ۱۵ درصد از شرکت کنندگان 
در امتحانات نهایی به نمرات اعتراض داشتند که از 
این میان دختران ۴۶ درصد و پســران ۵۴ درصد 

معترضان را تشکیل می دهند.
 وی با بیان اینکه ۹۴ درصد همبســتگی میان 
تصحیح مصحح اول و دوم وجود داشــته اســت، 
گفت: تحلیل از نظر بررســی روایی، بررسی پایایی، 
درجه دشواری، درصد پاسخگویی و کارکرد افتراقی 
سوال جهت شناسایی سوگیری صورت گرفته است، 
همچنین پایش کیفیت عملکرد نظام آموزشــی، 
تخیلی میزان تحقق اهداف و بررســی ساختارهای 
دانشــی فراگیران و عوامل موثر بر یادگیری دانش 

آموزان بررسی شد.

تصحیح الکترونیکی امتحانات نهایی، 
گامی در مسیر عدالت آموزشی

به گفته یک روانشــناس، اگر رابطه زناشویی 
زوجین خوب باشــد و زن و شوهر حال خوبی در 
زندگی مشترک داشته باشد، فراموش کردن جشن 
گرفتن مناسبت های مهم نظیر روز تولد و سالگرد 
ازدواج تاثیر حداقلی در کیفیت زندگی مشــترک 

دارد.
 دکتر محمد ابراهیم تکلو  با اشاره به اینکه مولفه 
های بسیار زیادی بر کیفیت زندگی مشترک اثر 
گذار اســت و نمی توان همسر را به صرف اینکه 
روز تولد یا ســالگرد ازدواج را فراموش کرده است، 
مورد مواخذه قرار داد، اظهار کرد: مهم این است که 
زوجین در زندگی مشترک حال خوبی با یکدیگر 
داشــته باشــد چراکه اگر یک رابطه مشترک با 
کیفیت باشد می توان از سایر مسائل همانند اینکه 
همسر جشن گرفتن مناسبت های مهم زندگی را 

فراموش کرده است، چشم پوشی کرد.
 وی توضیح داد: اگر رابطه زناشــویی زوجین 
خوب باشــد و زن و شوهر حال خوبی در زندگی 
مشترک داشته باشــند، فراموشی مناسبت های 
مهم نظیر روز تولد و سالگرد ازدواج تاثیر حداقلی بر 
کیفیت زندگی مشترک دارد. از این رو اگر همسر ما 
برای زندگی مشترک تلاش می کند، وفادار است، 
علاقه خود را به ما ابــراز می کند و برای افزایش 
کیفیت رابطه کم نمی گــذارد، می توان از اینکه 
مناسبت های مهم زندگی را فراموش کرده، گذر و 
چشم پوشی کرد چراکه این امر تاثیرات حداقلی بر 

کیفیت رابطه و زندگی مشترک دارد.  
این روانشــناس در عین حال تاکیــد کرد: از 
سوی دیگر مناســبت های مهم نظیر روز تولد یا 
ســالگرد ازدواج بهانه و فرصتی برای ابراز علاقه و 
حس دوست داشتن زوجین به یکدیگر است البته 
نباید فراموش کرد این امر در استحکام یک رابطه 
استاندارد تاثیر خوبی دارد اما در مقابل نیز روابطی 
وجود دارند که در آن زوجین به یکدیگر ابراز علاقه 
نمی کنند، از خود گذشتگی ندارند و برای زندگی 
مشــترک تلاش نمی کنند و به طور کلی زندگی 
مشترک آنها از کیفیت خوبی برخوردار نیست اما 
مناســبت ها را خیلی شیک جشن می گیرند. به 
همین دلیل است که می گویم این مسائل تاثیرات 
حداقلی بر کیفیت رابطه دارد و در زندگی مشترک 

مسائل مهم تری وجود دارد.
 تکلو توضیح داد: گاهی برای برخی زوجین به 
لحاظ خصوصیات شخصیتی گرامی داشت چنین 
مناسبت هایی مهم نیست و امری پیش پا افتاده 
تلقی می شــود این درحالیســت که همسر آنان 
بسیار روی گرامیداشت مناسبت ها حساس است. 
در چنین شرایطی باید درباره حساسیت های خود 
با همسر صحبت کرد و به او گفت که برگزاری تولد 
یا جشن سالگرد ازدواج تا چه اندازه اهمیت دارد؟ 
گاهی یکی از زوجین جشن گرفتن مناسبت ها را 
کم اهمیت می داند و تصور می کند همسرش نیز 
اهمیتی برای مناسبت ها قائل نیست بنابراین باید 

درباره این موضوعات با همسر صحبت کرد.
 وی با بیان اینکه به طور کلی باید کیفیت رابطه 
زناشــویی را به عنوان یک اصل مهم مد نظر قرار 
داد، افزود: گاهی باید از همسر درباره چرایی اینکه 
مناسبت ها را جشن نمی گیرد، پرسش کرد. گاهی 
همســران دلایل قانع کننده ای دارند. گاهی نیز 
دلایل بیشتر به سمت بهانه تراشی می رود که در 
چنین شرایطی متوجه می شویم رابطه مشترک 

ما با مشکلی مواجه است که باید آن را حل کرد.
به گفتــه این روانشــناس، زوجین می توانند 
به همســر خود گوشــزد کنند که جشن گرفتن 
مناسبت ها برایشان مهم است تا همسر تاریخ تولد 

یا سالگرد عقد را از یاد نبرد.
تکلو در پایان سخنان خود خطاب به زوجین 
تاکیــد کرد: زوجین باید درباره تمام احساســات 
خوب یا بد خود نسبت به همسر با یکدیگر صحبت 
کنند. احساســات مثبت را به زبان آورند و درباره 
رفتارهــای آزار دهنده با هم صحبت کنند. گاهی 
زوجین تصور می کنند همسر متوجه می شود که 
یک رفتار خاص آزاردهنده اســت و خودش نباید 
آن رفتــار را تکرار کنــد اما این امر فقط منجر به 
سو تفاهم می شــود بنابراین درباره خواسته ها و 

نیازهایمان باید با همسر صحبت کنیم.

با همسری که روز »تولد« و سالگرد 
»ازدواج« را فراموش می کند، چه کنیم؟

       خبر       گزارش  
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میــزان آهن مورد نیازِ بدن هر فرد به عواملی چون ســن، 
جنسیت و وضعیت کلی سلامتی بستگی دارد.

 به نقل از ســایت تخصصیِ »وب ام دی«، تاکنون این نکته 
ثابت شــده که مشکلات ســلامت روان تا حد زیادی ریشه در 
تفاوت های فیزیکی در مغز، ژن ها و همچنین تفاوت در تجربیات 
ما از زندگی دارد اما نتایج مطالعات همواره تایید کرده است نوع 
مواد غذایی که می خوریم و نحوه اســتفاده بدن از مواد مغذی 
موجود در رژیم غذایی نیز برای بهبود ســلامت روان و جسم 

اهمیت دارد.
 آهن، یکی از املاح مغذی و ضروری برای بدن انسان است. 
ایــن عنصر به عنوان یک حمل کننده  اکســیژن در بدن عمل 
می کند و آن را به عضلات و مغز منتقل می کند که همین امر 
باعث افزایش عملکرد فیزیکی و هوشــیاری ذهنی می شود. از 
سوی دیگر سطوح پایین آهن در بدن می تواند شما را بی حال و 

پرخاشگر یا دچار خستگی مفرط کند.
 در ادامه به برخی از مواد غذایی که منابع مهمی برای تامین 

آهن مورد نیاز بدن هستند، می پردازیم:
 * گوشت گاو

 گوشت گاو یکی از منابع خوراکی مهم برای تامین آهن مورد 
نیاز بدن اســت با این حال اگر به دلیل کلسترول بالا یا تمایل 
به گیاهخواری، مصرف گوشت قرمز را کاهش داده اید می توانید 
در کنــار آن از منابع گیاهی حاوی آهن که در ادامه به معرفی 
آنها خواهیم پرداخت، استفاده کنید. به گفته متخصصان تغذیه، 
میزان  آهن مورد نیاز هر فرد طی یک روز به سن و جنسیت وی 
بستگی دارد اما به طور معمول مردان به دریافت هشت میلی گرم 
آهن در طول روز نیاز دارند و زنان نیز تا ســن ۵۰ سالگی باید 
۱۸ میلی گرم آهن دریافت کنند اما پس از آن، دریافت هشت 

میلی گرم آهن برای تامین نیاز روزانه بدن آنها نیز کافیست.
 * گوشت طیور

 گوشت طیور هم منبع خوبی از آهن است. گوشت بوقلمون، 
مرغ یا اردک مواد غذایی مفیدی در این زمینه هستند.

 * سبزی های تیره و برگدار
 اگــر به دنبال یک غذای خوش طعم و در عین حال حاوی 
این عنصر حیاتی هستید، خوردنی هایی همچون اسفناج، کلم 
برگ و کلم سبز می توانند به شما کمک کنند که آهن بیشتری 
دریافت کنید. روش های متنوعی برای مصرف این سبزیجات 
پرخاصیت وجود دارد. می توانید این سبزیجات را بخارپز کنید، 

تفت دهید یا خرد کنید و به سالاد خود اضافه نمایید.
 * ماهی

 ماهــی با پروتئین بالا و چربی کم، یک منبع غذایی مفید 
برای افزودن آهن به رژیم غذایی تان است.

 * میگو
 میگو نیز منبع غنی از آهن است و می توانید مقداری برنج 

قهوه ای نیز در کنار این غذا مصرف کنید.
 *غلات

 صبحانه، وعده غذایی بسیار خوبی برای دریافت آهن است. 
سبوس و جو دوسر همگی مواد غذایی خوبی برای دریافت آهن 

هستند.
 * تخم مرغ

 تخم مرغ هم منبع خوبی از آهن است و به هر صورتی که 
پخته شود با مصرف آن، مقداری آهن دریافت می کنید. با این 
حال، مصرف همزمان قهوه یا چای داغ با تخم مرغ ممکن است 

مانع از جذب آهن شود.
 * آجیل و خشکبار

 با مصرف بادام هندی یا پسته می توانید آهن دریافت کنید. 
میوه های خشک مانند کشــمش، آلو، خرما یا هلو نیز در این 

زمینه مفید هستند.
 * هندوانه

 هندوانه چیزی بیش از یک خوراکی با طراوت در تابستان 
است. یک برش کوچک هندوانه می تواند ۰.۶۹ میلی گرم آهن به 
بدن شما برساند. در مقایسه با یک برش هندوانه، پنج عدد انجیر 
متوسط   یک میلی گرم آهن دارد و این در حالیست که یک عدد 

موز حاوی تقریبا ۰.۳۶ میلی گرم آهن است.
 * شکلات

 به گفته متخصصان، شــکلات هم می تواند در تامین آهن 
برای بدن مفید باشد. با این حال مصرف زیاد آن می تواند مضر 

باشد.
 همچنین در شرایط زیر ممکن است بدن به آهن بیشتری 
نیاز داشــته باشــد که می توان از طریق مصرف مواد غذایی یا 

مکمل های آهن این نیاز را تامین کرد:
 - در دوران بارداری یا شیردهی

 - ابتلا به نارسایی کلیوی )مخصوصا در صورت دیالیز شدن 
که بدن آهن بیشتری از دست می دهد(

 - جراحت و خونریزی
 - ابتلا به اختلالات گوارشی که مانع از جذب طبیعی آهن 

می شود.
 - مصرف مقدار زیادی آنتی اسید که از جذب آهن در بدن 

جلوگیری می کند.
 - انجام جراحی کاهش وزن

 - ورزش فشرده و سنگین
 - رژیم غذایی گیاهخواری

 ضرورت تعیین ســطح آهنِ خون در مبتلایان به 
اختلالات خُلقی

به گزارش »مدیکال اکسپرس«، تعداد زیادی از تحقیقات نشان 
می دهد که ماده مغذی آهن نقش مهمی در سلامت روان ایفا 
می کند و کاهش ســطح آن در خون می تواند منجر به تشدید 

علائم مشکلات روانی یا بروز آنها شود.
 »استفانی وینبرگ لوین«، روانپزشک در دانشکده پزشکی 
دانشگاه »میشــیگان« می گوید: با این  حال بسیاری از افرادی  
که دارای مشــکلات روانی مانند افسردگی یا اضطراب هستند 
و پزشکانی که آنها را درمان می کنند، ممکن است در مورد این 

ارتباط چیزی ندانند.
 لوین می گوید: به طور کلی سطح فریتین باید ۱۰۰ نانوگرم 
در میلی لیتر باشد و هر چهار تا شش هفته یک بار در این بیماران، 

آزمایش تکرار شود.
 آهن علاوه  بر نقش شناخته شده اش در کمک به گلبول های 
قرمز خون در انجام عملکرد حیاتی انتقال اکسیژن به تمام اعضا 
و بافت ها در عین حــال به بدن کمک می کند تا مولکول های 
مورد نیاز برای ساخت مواد شیمیایی کلیدی مغز را بسازد. به  
طور خاص، آهن نقش مهمی در نحوه ساخت انتقال دهنده های 
عصبی به  نام سروتونین، دوپامین و نوراپی نفرین که همه آنها در 

سلامت روان مهم هستند، بازی می کند.
 این در حالی است که تحقیقات نشان می دهد بین سطوح 
پایین آهن و علائم افســردگی، اضطراب و اسکیزوفرنی ارتباط 
وجود دارد. مطالعات روی افرادی که اولین دوره روان پریشــی 
خود را تجربه می کنند، نشان می دهد که بین شدت علائم آنها 
و ســطح پایین آهن، ارتباط وجود دارد. علاوه  بر مطالعاتی که 
به بررســی رابطه بین ســطح آهن و علائم بیماری های روانی 
پرداخته اند، مطالعات دیگر بررسی کرده اند که وقتی افراد مبتلا 
به بیماری های روانی مکمل آهن دریافت می کنند، شاهد بهبود 

خلق وخو و کاهش سطح خستگی هستند.  

مواد غذایی سرشار از آهن 

به گزارش ایسنا،  اگر فشار خون از مقدار طبیعی 
بالاتر برود مضر اســت و می تواند آســیب جدی به 
عروق و اعضــاء حیاتی بدن مثل قلب، مغز، کلیه ها 
و چشــم وارد کرده و در سلامت اختلال ایجاد کند. 
نکته کلیدی که باید در مورد فشارخون بالا بخاطر 
سپرد این است که این بیماری علامتی ندارد و فقط 
با اندازه گیری فشارخون می توان متوجه بالا بودن آن 
شــد؛ بنابراین هر فردی باید میزان فشار خون خود 

را بداند.
 فشارخون را با دو عدد و به صورت کسر نمایش 
می دهند عددی که در صورت قرار دارد عدد بالاتر و 
مربوط به فشار بزرگتر )سیستولیک یا ماکزیمم( و 
در زمان انقباض قلب و خروج خون به داخل شریان 
یا سرخرگ است و عدد مخرج همان فشار کوچکتر 
)دیاستولیک یا مینیمم( است و مربوط به استراحت 
یا انبساط قلب اســت. واحد اندازه گیری فشار خون 
میلی متر جیوه است مانند فشارخون ۱۲۰/۸۰ میلی 
متر جیوه و اگر به واحد متر جیوه بیان شــود ۱۲/۸ 

خوانده می شود.

 اندازه طبیعی فشارخون کمتر از  ۱۲۰/۸۰ است. 
اگر در اندازه گیری های در مطب فشار خون ۱۴۰/۹۰ 
و بالاتر و در انــدازه گیری های در منزل ۱۳۵/۸۵ و 
بالاتر باشــد، فشارخون بالا گفته می شود و فرد باید 
تحت نظر تیم مراقبت پزشــکی قرار گیرد. باید در 
فواصل منظم فشــار خون را اندازه گیری کرد؛ زیرا 
فشــار خون بالا علامت ندارد و با اندازه گیری دقیق 

می توان به وجود این بیماری پی برد.
 نکاتی که باید در اندازه گیری صحیح فشارخون 

در نظر گرفته شود:
 پنج دقیقه قبل از اندازه گیری فشارخون استراحت 

کنید.
 مثانه کاملاً خالی باشــد و احساس اجابت مزاج 

وجود نداشته باشد.
   روی یک صندلی تکیه داده شود و پاها آویزان 
نباشد و یا پاها روی زمین باشد. اگر پا به روی زمین 
نمی رسد، تکیه گاه داشته باشد و روی یک چهار پایه 

قرار گیرد.
 آرنج و ساعد روی تکیه گاه و در سطح قلب باشد.

  بازویی که قرار است از آن فشارخون اندازه گیری 
شود، لخت باشد و آستین لباس گشاد باشد تا وقتی 
که آستین بالا زده می شود، روی بازو فشار وارد نشود.

  حداقــل ۳۰ دقیقه بعد از مصرف چای و قهوه، 
نوشــیدنی های انرژی زا و مصرف غذا فشــار خون 

اندازه گیری شود.
  آستین لباس تنگ نباشد.

 در زمــان اندازه گیری فشــارخون از تماشــای 
تلویزیون و گوش دادن به رادیو بپرهیزید و با کسی 

حرف نزنید.
 دمای محیط سرد و یا خیلی گرم نباشد.

 در زمان اندازه گیری فشــارخون اضطراب، درد و 
فشارهای روحی وجود نداشته باشد.

 اندازه گیری فشارخون دو بار با فاصله یک تا سه 
دقیقه تکرار شــود و زمان و تاریخ اندازه گیری ثبت 

شود.
 عوامل خطر زمینه ساز فشارخون بالا

احتمال ابتلا به فشارخون بالا در هر فردی وجود 
دارد ولی این احتمال در افراد زیر چند برابر بیشــتر 

است:

 کسانی که دیابت دارند
  افرادی که چاق هستند یا اضافه وزن دارند

 کســانی که رژیم غذایی پــر نمک و کم میوه و 
سبزی مصرف دارند.

  افراد بالای ۶۵ سال.
  کسانی که کم تحرک هستند.

  مصرف کنندگان الکل.
  افرادی که سابقه فشارخون بالا در اعضاء خانواده 

درجه یک )پدر، مادر، خواهر و برادر( دارند.
  کسانی که وقفه تنفسی حین خواب دارند.

  افــرادی که اســترس زیاد و مــداوم را تجربه 
می کنند.

 چرا باید فشارخون را اندازه گیری کرد؟
فشارخون بالا بیماری شــایعی است و به دلیل 
عوارض جدی که ایجاد می کند یکی از مشــکلات 
مهم سلامت است. همانطور که اشاره شد این بیماری 
ممکن است تا زمان ایجاد عوارض، علامتی نداشته 
باشد. فشار خون بالا روی مغز، قلب، کلیه ها و چشم 
تاثیر مخرب دارد. در بســیاری از موارد عامل اصلی 

سکته های مغزی به علت خونریزی است.

 ۵۰ در صــد نارســایی کلیه، نارســایی قلب و 
ســکته های قلبی به فشارخون بالا منتسب است. با 
این دلایل مشخص است باید به طور منظم و دوره ای 
فشارخون را با شرایطی که اشاره شد، اندازه گیری کرد 
و اگر فشــارخون بالا بود، به موقع پیگیری و کنترل 

شود.
 با اندازه گیری فشــارخون و ثبــت آن، اطلاعات 
مفیدی به دست می آید که از این اطلاعات پزشک 
اســتفاده می کند و درمان با کیفیــت بالاتری ارائه 
می شــود و نتیجه مثبت دیگر پیگیری فشار خون، 

تبعیت از دستور پزشک است.
 کنترل عوامل خطر قابــل اصلاح مانند کنترل 
اضافه وزن و چاقی، دیابــت، کاهش مصرف نمک، 
افزایش مصرف میوه و ســبزی، ترک مصرف الکل، 
مدیریت استرس نقش مهمی در پیشگیری و کنترل 

فشار خون بالا دارد.
 مبتلایان به فشــار خون بالا اگر به موقع درمان 
شــوند و فشــارخون خود را کنترل کنند، کمتر به 
عــوارض این بیمــاری خطرناک مبتلا می شــوند. 
کسانی که فشارخون بالا دارند علاوه بر اصلاح شیوه 
زندگی باید دارو دریافت کنند و معمولا برای کنترل 

فشارخون بیش از یک دارو نیاز دارند.
 بنابر اعلام معاونت بهداشت وزارت بهداشت، در 
کنترل فشارخون با دارو نکات مهم زیر باید در نظر 

گرفته شود:
 دارو به اندازه و به موقع مصرف شود تا تاثیرگذار 

باشد.
  بدون مشــورت با پزشک دارو قطع نشود، مگر 
اینکه با مصرف دارو حساســیت دارویی و ضایعات 
پوستی مثل کهیر ایجاد شده باشد که در این صورت 

دارو قطع و بلافاصله به پزشک اطلاع داده شود.
 دســتگاهی که بــا آن فشــارخون اندازه گیری 
می شود باید استاندارد باشد و مناسب با شرایط بیمار 
خریداری شــود؛ مثلا اگر بیمار ضربان قلب نامنظم 
دارد باید دســتگاهی خریداری شــود که بتواند با 
وجود ضربان نامنظم مانند فیبریلاسیون دهلیزی، 
فشارخون را صحیح اندازه گیری کند. قبل از خرید 
دستگاه اندازه گیری فشارخون با کارشناس مشورت 

شود. 

چرا باید فشارخون را اندازه گیری کنیم؟
   سلامت


قلــب مانند یــک پمپ 
و فشــار  می کنــد  عمــل 
خون، نیــروی جریان خون 
در مقابــل دیــواره رگ ها 
اســت. وجود فشــارخون 
)طبیعی کمتر از 120/80 
بــرای  جیــوه(  میلی متــر 
جاری شدن خون در تمام 
رگ های بدن و رســاندن 
مواد غذایی و اکسیژن به 
اعضاء بدن ضروری است.

 

افزودن پروتئین بیشتر به رژیم غذایی فقط برای ساخت و حفظ عضلات نیست. پروتئین می تواند 
به شما کمک کند تا به اهداف کاهش وزن خود برسید و مدت بیشتری احساس سیری کنید و در 
عین حال متابولیسم بدن و چربی سوزی خود را افزایش دهید. این مورد می تواند با افزایش سن از 

استخوان های شما محافظت کند و فشار خون شما را کاهش دهد.
 به نقل از هلث، بسیاری از منابع پروتئینی خوب از حیوانات به دست می آیند اما اگر سعی دارید 
مصرف گوشت خود را محدود کنید تا مصرف چربی های اشباع شده خود را کاهش دهید، این روش 
کمک چندانی به شما نمی کند. همچنین ممکن است از خوردن مرغ و ماهی خسته شوید حتی 
افرادی که سعی در کاهش کلسترول خود دارند ممکن است نیاز داشته باشند مصرف تخم مرغ خود 
را به تنها یک عدد در روز محدود کنند و کسانی که عدم تحمل لاکتوز دارند نمی توانند پروتئین 

خود را از شیر یا پنیر و لبنیات دریافت کنند بنابراین یافتن جایگزین مناسب حائز اهمیت است.
 گیاهخواران احتمالا از قبل می دانند که می توانیم هر روز مقدار زیادی پروتئین از گیاهان دریافت 
کنیم. به طور خاص، احتمالا یک منبع پروتئین در فریزر شما مانند نخود فرنگی وجود دارد. یک 
فنجان نخود سبز پخته شده دارای ۸.۶ گرم پروتئین است، در مقایسه با یک فنجان شیر بدون چربی 

که با ۸.۴ گرم پروتئین، میزان کمتری است.
 نخود فرنگی در واقع حبوبات اســت نه سبزیجات و به همین دلیل مقدار کمی پروتئین دارد. 
دو نوع نخود فرنگی، سبز و زرد وجود دارد؛ نخود سبز که معمولا به شکل تازه و منجمد نگهداری 
می کنیم، شیرین تر از همتایان زرد خود است. نخود زرد معمولا در برخی دیگر از غذاها ازجمله دال 

هندی استفاده می شود.
 احتمالا متوجه شده اید که پودر پروتئین نخود به عنوان انرژی بار و یک جایگزین گیاهی برای 
گیاهخوران است. پروتئین نخود در مقایسه با پروتئین برنج یا شاهدانه تمام آمینو اسیدهای لازم را 
دارد اما مقدار کمی متیونین، یک آنتی اکسیدان مهم دارد بنابراین، طبق گفته موسسه آمریکایی 
تحقیقات سرطان، احتمالا ایده خوبی نیست که به پروتئین نخود به عنوان منبع اصلی پروتئین خود 

اعتماد کنید.
 پودر پروتئین نخود از نخود زرد مشــتق شده است و به اشکال مختلف ایزوله پروتئین نخود، 
کنسانتره پروتئین نخود و پروتئین نخود بافتی موجود است. پروتئین ایزوله نخود سرشار از پروتئین 
و اسیدهای آمینه است که آن را برای کاهش وزن و عضله سازی مفید می کند و پروتئین آن بیشتر 
از یک فنجان نخود پخته است. کنسانتره پروتئین نخود، اگرچه به اندازه پروتئین متراکم نیست، 
حاوی کربوهیدرات ها یا چربی های اضافه شده است. پروتئین نخود بافتی در تولید غذاهای گیاهی 

و وگان استفاده می شود.
 اگرچه پروتئین نخود ممکن است تغییر خوبی در اسموتی صبحگاهی شما باشد اما نباید اضافه 
کردن نخود فرنگی معمولی را به سایر وعده های غذایی خود در طول روز را فراموش نکنید. کمیته 
پزشکان، نخود فرنگی را به دلیل فواید تغذیه ای آن، غذای قدرتمند می نامد. آنها نه تنها سرشار از 
پروتئین هستند، بلکه ۸.۸ گرم فیبر نیز با یک فنجان نخود دریافت خواهید کرد تا سلامت روده خود 

را بهبود بخشیده و احساس سیری کنید.
نخود سبز همچنین چربی اشباع شده، کلسترول و نمک کمی دارد. آنها سرشار از مواد مغذی 
ضروری از جمله ویتامین A، ویتامین C، ویتامین B۶، ویتامین K، منگنز، تیامین، فولات و منیزیم 
هستند. نخود فرنگی دارای شاخص گلیسمی پایینی است، به این معنی که تاثیر کمتری بر سطح 
قند خون شــما دارد. نخود سبز همچنین حاوی ترکیبات مفیدی مانند ایزوفلاون ها، لکتین ها و 

ساپونین هاست که اثرات محافظتی در برابر سرطان دارند.
 می توانید مقداری نخود سبز برای تقویت پروتئین در سالاد اضافه کنید یا می توانید نخود سبز را 
برای چند ساعت در اجاق گاز آرام بپزید. فقط مقداری سبزی تازه مانند نعناع یا ریحان به آن اضافه 

کنید سپس با پنیر فتا، روغن زیتون خالص و آب لیمو آن را سرو کنید. 

پروتئین گیاهی جایگزین لبنیات در کدام ماده غذایی است؟

یــک فوق تخصص نوزادان  گفــت: اگر مادر در 
روزهای ابتدایی تولد،  متوجه شــود سفیدی چشم 
نوزاد در حال زرد شدن است، باید بلافاصله به مراکز 
پزشکی و یا متخصص کودکان مراجعه کند. چنانچه 
با وجود زردی مراجعه دیرهنگام اتفاق بیفتد زردی 
به صورت و سینه و شــکم نوزاد رسیده و با شدت 
گرفتن آن باید از درمان های سنگین مثل تعویض 

خون  استفاده کرد.
 دکتر علیرضا جشــنی مطلق اظهار کرد: زردی 
یک بیماری شایع در نوزادان است که بسته به اینکه 
نوزاد رسیده و یا نارس باشد ممکن است در  روزهای 
ابتدایی بعد از تولد ظاهر شــود. بیشتر اوقات زردی 
نوزادان به دلیل ناســازگاری خونی بین مادر و نوزاد 
به وجود می آید. از این رو یک بیماری مسری و قابل 

انتقال نیست که باعث ترس و وحشت شود.
 وی افزود: چنانچه در ۷۲ ساعت اولیه پس از تولد 
نوزاد دچار زردی باشــد طبیعتا با یک زمان بحرانی 
مواجه هستیم که باید سریعا برای درمان اقدام شود. 
چرا که اگر زمان طلایی را از دست بدهیم،  ممکن 
است زردی به قدری شــدت یابد که نتوانیم آن را 
کنترل کرده و نوزاد دچار عوارض ناشــی از آن مثل 

اختلالات کبدی، مشکلات رشدی و ...  شود.
 عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشکی البرز 
اظهــار کرد: در نــوع  زردی فیزیولوژیــک  که در  
بســیاری از نوزادان ممکن است ظاهر شده و بدون 
درجات بالا و پیشــرونده  پس از مدتی  خودبه خود 
فروکش کند حداکثر سطح بیلی روبین در روز سوم 
تولد نوزادان رسیده  ۱۲ و در نوزادان نارس حداکثر 
تا روز پنجم عدد ۱۵ است. متاسفانه درمورد زردی 
نــوزادان، آزمایش زردی انجام نمی شــود و از روی 
معاینه ظاهری در خصــوص درمان تصمیم گیری 
می شود. توصیه مان این است که والدین همان روز 
اول که متوجه زردی نوزاد خود می شــوند، به مراکز 
بهداشتی و پزشکی مراجعه کنند تا اگر لازم بود اقدام 

مناسب صورت گیرد.
 فوق تخصص نــوزادان در خصــوص باورهای 
نادرست  درباره زردی نوزادان خاطرنشان کرد: معمولا 
در زردی نوزادان، برخی بر این باورند که قسمت اول 
شیر مادر یا آغوز که زرد رنگ است، اگر به نوزاد  داده 
شود زردی یا خطری را متوجه نوزاد خواهد کرد. این 
باور غلطی است و ما به هیچ عنوان قطع شیر مادر را 
توصیه نمی کنیم و آغوز اولین شیری که بعد از تولد 
جاری می شود، حاوی مواد ایمنی مختلفی است که 

باید نوزاد از آن تغذیه شود.

 این پزشک ادامه داد: از باورهای نادرست دیگر، 
این است که وقتی نوزاد زرد شد خانواده بدون اینکه 
علت زردی را بدانند و یا آزمایشی انجام دهند، نوزاد را 
زیر نور مهتابی قرار می دهند که از نظر ما کاملا غلط 
است. برای کم کردن زردی نوزاد دستگاه و نوری که 
استفاده می شود با نور مهتابی کاملا متفاوت است. 
چرا که طول موج نوری که به پوســت نوزاد دارای 
زردی می خورد بســیار مهم بوده و در حد ۴۲۰ تا 
۴۷۰ نانومتر است. بنابراین این  نور آبی متمایل به 
بنفش می شود و با نور سفیدرنگ مهتابی که در منزل 

داریم متفاوت است.
 وی ادامه داد: نکته مهم بعدی فاصله نوزاد تا منبع 
نور دستگاه است که باید حدود ۲۰ سانتیمتر باشد. 
بنابراین نوزادی را که زرد شده، لخت می کنند و زیر 
نور مهتابی که به سقف یا دیوار زده شده می خوابانند 
برای اینکه زردی او را پایین بیاورند، عملی کاملا غیر 
پزشکی و غلط است و ممکن است نوزاد از این بابت 

و تاخیر در درمان آسیب جدی ببینید.
 عضو هیأت علمی دانشــگاه علوم پزشکی البرز 
یادآور شد: یک باور غلط دیگر این است که به عنوان 
روش درمانی رایج سنتی در قدیم به نوزاد زردشده 
شیرخشک و ترنجبین می دادند. با توجه به اینکه از 
نظر علمی ما معتقدیم برای ایجاد زردی نوزاد یک 
سیکل گردش روده ای کبدی برای بیلی روبین که 
عامل زردی هست وجود دارد. از این جهت این مواد 
ممکن اســت در روده به خاطر اینکه ایجاد اسهال 
شدید می کند، باعث شکســته شدن این سیکل و 
پایین آمدن زردی شــوند. اما از آنجایی که با ایجاد 
این اســهال آب زیادی دفع می شود، به هیچ عنوان 
اســتفاده از این مواد را توصیه نمی کنیم و اگر قرار 
اســت دارویی به نوزاد داده شــود، باید تحت نظر 
پزشک معالج و نه بر اساس روش های متداول سنتی 

و خانگی تجویز شوند.
 دکتر جشنی مطلق درباره نوع دیگری از زردی 
گفت: نوع دیگری از زردی نوزادان هست که با عنوان 

زردی طول کشــیده از آن نــام می بریم. این زردی 
زمانی است که زردی نوزاد رسیده بیش از دو هفته 
و نوزاد نارس بیش از سه هفته طول بکشد. این نوع 
زردی جز مواردی است که حتما باید به عنوان یک 

بیماری تلقی شود و نیاز به مراجعه و بررسی دارد.
 وی در مورد درجه و شدت زردی افزود: معمولا 
درجه زردی بسته به ساعت و روز تولد متفاوت است.  
یعنی هرچه قدر به بدو تولد نزدیک تر باشیم این عدد 
پایین تر و هر چقدر از بدو تولد دورتر باشیم عددی که 
به درمان نیاز دارد بالاتر می رود. اما در مجموع عدد 
ثابتی برای همه نوزادان نداریم و حتما باید نسبت به 
ساعت و روز  تولد، رسیده یا نارس بودن نوزاد و وزن 

نوزاد تعیین و تصمیم گیری شود.
 وی درخصــوص احتمال شــیوع زردی در یک 
جنس گفــت: معمولا دختر یا پســربودن آنچنان 
تفاوتی در شیوع زردی ایجاد نمی کند، فقط ممکن 
است گاهی نوزادان پسر که  ناسازگاری های خونی 
با مادر دارند ریسک بالاتری در ابتلا به زردی داشته 
باشــند. اما جنس، همه علت های زردی نیســت و 

دلایل مهمتری در ایجاد آن دخیل است.
 دکتر جشنی مطلق با بیان اینکه زردی  شیر مادر 
به دوگروه تقســیم می شود، ادامه داد: یک گروه که 
در روزهای اول و دوم تولد ایجاد می شود در واقع به 
علت کم بودن حجم شیرمادر اتفاق می افتد. در واقع 
درمان این زردی،  تکرر شــیردهی مادر است و باید 
آنقدر شــیردهی خوب انجام شود که دفع زردی از 

مدفوع نوزاد بیشتر شده و میزان زردی کاهش یابد.
 وی ادامــه داد: یک گروه دیگر در رابطه با زردی 
ناشی از شیر مادر داریم که تحت عنوان زردی طول 
کشیده از آن نام برده می شود و زردی نوزاد به رغم 
شیردهی کافی  بیشتر از دو هفته طول کشیده است.  
در این گروه به دلیل وجود یک عامل در شــیرمادر 
ممکن اســت درجه خفیفی از زردی ایجاد شود که 
اصلا خطرساز نبوده و ضرورتی برای قطع شیرمادر 

ندارد.
 این فوق تخصص نوزادان یادآور شد:  در گذشته 
باوری که وجود داشت این بود که باید شیر مادر در 
این شرایط قطع شده و از شیرهای مصنوعی استفاده 
شــود. اما امروزه با اعتقاد بر فواید بیشمار شیرمادر 
وجــود زردی مختصــر را دلیل خوبــی برای قطع 
شــیرمادر نمی دانیم و بر حسب وزن و درجه زردی 
با استفاده از نور یا فتوتراپی در بیمارستان همزمان با 

شیردهی به درمان زردی می پردازیم. 

مدیرگروه بیماری های واگیر و غیرواگیر مرکز بهداشت 
استان کرمانشاه با تاکید بر لزوم تزریق واکسن آنفلوآنزا برای 
گروه های در معرض خطر، ۱۵ شهریور تا پایان آبان ماه را 

بهترین زمان برای تزریق این واکسن عنوان کرد.
 دکتر سارا شاه آبادی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
شیوع هرساله بیماری آنفلوآنزا از اواخر شهریور گفت: برای 
پیشگیری از ابتلا به این بیماری، تزریق واکسن آنفلوآنزا 

برای برخی گروه ها توصیه می شود.
 وی افــزود: تزریق این واکســن تنها بــرای افراد در 
معرض خطر از جمله سالمندان بالای ۶۰ سال، مبتلایان 
بیماری های زمینه ای مانند بیماران قلبی، دیابتی، بیماران 

سرطانی و نیز افرادی که به هر دلیل سیستم ایمنی بدن 
آنها ضعیف است، توصیه می شود.

 شاه آبادی بهترین زمان برای تزریق این واکسن را ۱۵ 
شهریور تا اواخر آبان ماه اعلام کرد.

 وی افــزود: با تزریق واکســن حــدود دو هفته طول 
می کشد تا ایمنی لازم در بدن ایجاد شود، بنابراین توصیه 
می شــود گروه های در معرض خطر هرچه سریع تر برای 

تزریق این واکسن اقدام کنند.
  شــاه آبادی گفت: با توجه به تشــابه علائم این دو 
بیماری، نیاز اســت افراد در صورت مشاهده علائم مشابه 
سرماخوردگی حتما رعایت نکات بهداشتی را داشته و از 

ماسک اســتفاده کرده و از سایر اعضای خانواده و جامعه 
فاصله بگیرند.

 وی افزود: طول مدت بیماری در هر دو بیماری آنفلوآنزا 
و کرونا متغیر بوده و بســته به قدرت سیستم ایمنی بدن 
افراد است، بنابراین توصیه می شود تا زمان رفع کامل علائم 

افراد نکات بهداشتی مربوط به پیشگیری را رعایت کنند.
 وی با تاکید بر لزوم تزریق واکسن کرونا برای افراد در 
معرض خطر هم گفت: طبق پروتکل جدید اعلام شده افراد 
بالای ۶۰ سال و افرادی که بیماری زمینه ای دارند و یک 
ســال از آخرین تزریق دُز واکسن آنها می گذرد، باید برای 

تزریق دُز جدید اقدام کنند. 

باورهای غلط درباره زردی، جان نوزاد را به خطر می اندازد

چه زمانی “واکسن آنفلوآنزا” تزریق کنیم؟ 
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نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت با بیان 
اینکه توصیه همیشــگی پیامبر و اهل بیت)ع( 
هماهنگــی و وحدت بوده اســت گفت: وحدت 

کلمه، پیروزی به بار می آورد.
 حجت الاسلام ســیدعبدالفتاح نواب که در 
همایش اربعین و همگرایی اسلامی )اهل سنت( 
در سالن اجتماعات خاتم الانبیا )ص( در مجاورت 
حرم حضرت سیدالشهدا )ع( و در جمع برخی از 
علمای اهل تسنن و تشیع سخن می گفت با اشاره 
به آیات قرآن تاکید کرد: تقوا ریشه اخلاق  فردی و 
اجتماعی است و یکی از وظایف حیاتی مسلمانان، 
وحدت و همبستگی و همگرایی است. پیامبر)ص( 
و خواص ایشــان، با دشمن، کوبنده و سخت و با 
دوستان با رحمت رفتار می کردند و مسلمانان هم 

باید همینطور باشند.
 نواب با تاکید بر اینکه خداوند از مســلمانان 
خواسته است در گناه مشارکت نکنند گفت: در 
برخی کشورهای اسلامی پرچم هایی بلند است 
که مصداق گناه است و پرچم هایی زمین افتاده 

که مصداق »برِ« است.
 نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت با تاکید 
بر اهمیت دوری از تفرقه در جهان اسلام یادآور 
شد: اگر بررسی کنیم خون حمزه سید الشهدا چرا 
بر زمین ریخته شد می بینیم نتیجه تفرقه و عمل 

نکردن به دستور پیامبر)ص( بود.
 وی با اشاره به توصیه های ائمه اطهار)ع(  ادامه 
داد: آخرین توصیه حضرت علی)ع( که در تاریخ 
ثبت شده، توصیه به همگرایی و هماهنگی بوده 

است.
 نــواب افزود: امام خمینــی)ره( نیز پیروزی 
انقلاب اسلامی را نتیجه وحدت کلمه دانسته اند 
بنابراین ما معتقدیم وحدت کلمه همیشه پیروزی 

می آورد.
 نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت با اشاره 
به پیام رهبر انقلاب به کنگره عظیم حج اظهار 
کرد: رهبری در پیام شان در ایام حج بر دو محور 
وحدت کلمه و معنویــت تاکید کردند و در کل 
محور شــعار حج ایران همیشه وحدت، قدس و 
معنویت بوده است. برادران فلسطینی هر زمان 
که با هم هماهنگ می شوند پیروزی و موفقیت 

به دست می آورند و دشمن را بیچاره می کنند.
 عالم اهل سوریه: نیاز به جهاد و وحدت داریم

دکتر شیخ علاالدین زعتری از علمای کشور 
سوریه در نشست همگرایی اسلامی با تاکید بر 
لزوم جهاد در دوره کنونی گفت: در دوره کنونی 
نیاز به جهاد داریم چون باید یک انسجام جمعی 
داشته باشــیم. تحقق هدف مشترک برای همه 
مســلمانان با وحدت ایجاد می شود. باید جهاد 

مالی، جانی و نفس را انجام دهیم.
او فلسطین را مسئله اصلی عصر امروز دانست 
و افزود: این بسیار مهم است که همه برای  آزادی 
فلسطین تلاش کنیم و خداوند تحقق این موضوع 
را برعهده ما گذشــته است. این کار جز با اتحاد 
کل مسلمانان محقق نخواهد شد. مردم فلسطین 
جلوی اســتکبار جهانی ایســتاده اســت و این 
ایســتادگی ادامه راه امام  حسین )ع( است. همه 
مســلمانان باید در این مسیر پشتیبان و حامی 

باشند.
 استاد دانشگاه الجزایر: اربعین رمز جاودانگی 

مسلمانان است. 
دکتر نورالدین ابولحیه استاد دانشگاه الجزایر 
نیز در نشست همگرایی اسلامی بر جهانی سازی 
ارزش های عاشورایی تاکید و با اشاره به دستاورد 
های امام حسین )ع( در گسترش مکتب اسلام، 
اربعین حســینی را یک رویــداد بزرگ معرفی 
کرد و گفت: اربعین حسینی در عصر امروز رمز 
جاودانگی مسلمانان است. این رویداد باید جهانی 
شود و جهانی هم هست. همه انسان ها باید ابعاد 
مختلف این حماسه را بشناسند و ایثار و شهادت 
را بی آموزند. زیرا رســتگاری بشــر در راه امام 

حسین )ع( است.
 در این همایش همچنین تعدادی از علمای 
اهل تشیع و تسنن عراقی نیز به بیان دیدگاه های 
خود در ضرورت حفظ وحدت و رســاندن پیام 

عاشورا و اربعین به جهان پرداختند.
 همایــش اربعیــن و همگرایــی اســلامی 
)اهل سنت( از سلسله نشست های علمی کمیته 
فرهنگی و آموزشــی ســتاد اربعین است که با 
مشارکت مجمع تقریب مذاهب اسلامی، علمای 
مقاومت عراق و کمیته بین الملل ستاد فرهنگی 

اربعین برگزار شد. 

حجت الاسلام نواب:

وحدت کلمه پیروزی به 
بار می آورد 

          گزارش 

جانشــین وزیر و معاون حقوقــی، امور مجلس و 
اســتان های وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی گفت: 
چند آسیب شناســی در حوزه فرهنگ و هنر کشور از 
ابتدای دولت تاکنون انجام شده است، یکی از آسیب ها، 
این بود که از حیث بودجه ای و زیرســاختی در حوزه 
فرهنگ، کم بنیه بودیم و شاطر چونه فرهنگ را از روز 

اول کوچک گرفت.
 به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی به عنوان یکی از پرکارترین وزارت خانه ها 
در دولت ســیزدهم در ۲ ســال گذشــته بــا وجود 
اتفاق هایی که کشور بویژه عرصه فرهنگ و هنر را متاثر 
از خود کرد، توانست عزم خود را جزم تر کرده و در قالب 
برنامه ریزی های کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت، 
بزرگترین و بی نظیرترین رویدادهای فرهنگی و هنری 
اعم از جشنواره های فجر و نمایشگاه های کتاب، قرآن و 
... را برگزار کند. به گونه ای که تنها در بهار امسال ۲۵ 
میلیون ایرانی در رویدادهای فرهنگی و هنری کشور 
شــرکت کردند. وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی در 
حوزه های فرهنگی، هنری و رسانه توانست عملکردی 
شایان از خود از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون به جای 

بگذارد.
 دو برابر شــدن تعداد خبرنگارانی که به عضویت 
صندوق اعتباری هنر درآمدند، توزیع عدالت فرهنگی و 
تقویت ادارات کل فرهنگ و ارشاد اسلامی در استان ها، 
توجه به نقاط محروم، کم برخوردار و دورافتاده و توجه 
مضاعف به ســینماها پس از دوران سخت کرونا تنها 
بخشی از عملکرد وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است 
که برای تشریح آنچه در این مدت رخ داده و برنامه های 
پیش روی حوزه فرهنگی و هنری کشور گفت و گوی 
تفصیلی با سیدمحمد هاشمی جانشین وزیر و معاون 
حقوقی، امور مجلس و اســتان های وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی داشتیم 
که در زیر می خوانیم. سیدمحمد هاشمی درباره قرارگاه 
شهید آوینی در اســتان های کشور به عنوان یکی از 
اولویت های وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی اظهار 
داشت: یکی از محورهای جدی ای که وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در دوره جدید داشته مساله هم افزایی با 
نهادهای فرهنگی است که در کلان حاکمیت فرهنگی 
کشــور وجود دارند. مســاله دوم، استفاده از ظرفیت 
مردمی  و عناصر جبهه فرهنگی، هنری انقلاب اسلامی 
بوده است. این دو، سیاست و رویکرد ما بود. ما دنبال 
کار سازمانی، ســاختاری و فربه کردن اداری و قبضه 

کردن و به نام کردن کارها نبودیم.
 وی افــزود: دنبال ایــن بودیم که در اســتان ها 
»تشخص اســتانی و به رسمیت شناختن هویت های 
استانی« نه فقط در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
که در بخش های مختلف فرهنگی بویژه در بدنه مردمی 
محقق شود. این مساله باعث شد که ما به فکر قرارگاه 
شهید آوینی باشــیم. یک بعُد این قرارگاه پشتیبانی 
مادی و زیرساختی و هزینه ای - بودجه ای داشت که 
در یکی دو سال پیش خیلی تلاش کردیم بودجه ای را 
خاص استان ها که پیش از این وجود نداشت، مصوب 

کنیم.
 ما دنبال کار سازمانی، ساختاری و فربه کردن اداری 
و قبضه کردن و به نــام کردن کارها نبودیموی افزود: 
شکل گیری قرارگاه در سطوح ملی و استانی در بودجه 
۱۴۰۲ محقق شد و برای نخستین بار هم اینک ردیفی 
به نام تقویت بنیه فرهنگی اســتان ها در ردیف های 

بودجه داریم که بودجه قابل توجهی هم است.
 هاشــمی درباره ویژگی های قرارگاه شهید آوینی 
گفت: ماهیت شــکل گیری قرارگاه این است که هر 
استانی عناصر حاکمیتی فرهنگی مانند حوزه هنری 

و ســازمان تبلیغات و همچنین نماینده تشکل های 
مردمی مانند جبهه فرهنگی انقلاب اســلامی را دور 
یک میز جمع کند تا با مشارکت اینها و فراخوانی که 
داده می شود فعالان فرهنگی منطقه و استان کارها را 
احصا و بر اساس اولویت ها و سند فرهنگی که تاکنون 
۳۲ سند مهیا شده، کلان اقدام های خود را پیاده کنند. 
وزارت ارشاد هم حمایت ها و پشتیبانی خود را خواهد 

داشت. 
وی تاکید کرد: این کار هــم باعث تقویت ادارات 
کل فرهنگ و ارشاد اســلامی استانی و در محوریت 
قرار گرفتن آنها در جریان فرهنگی انقلابی می شــود 
و در عین حال آزمایشــی از همگرایی و کار هم افزایی 
و جبهه ای فرهنگی اســت. همه اعم از مردم و نهادها 
این توقع را دارند در کلان حاکمیت از حیث فرهنگی 
کم ســویی وجود دارد که این نه تنها در کلان که در 
میدان هم باید خود را نشان دهد. امید است این کارها 
باعث برکاتی شود و گزارش خوبی را از کارهای صورت 

گرفته و خروجی آن داشته باشیم.
 هاشمی خاطرنشان کرد: با وجود این که سازمان 
برنامه، بودجــه ای را برای انجام آن آزاد نکرده اما با ۵ 
استان مرزی که درگیر مساله اربعین بودند کار شروع 
شده و امید است برکت پیدا کند و پیش برود. انشالله 
با پشــتوانه بودجه ای و همت خود استان ها این اتفاق 
منجر به نتایج خوبی شود. از وقتی این کار آغاز شده 
از استان ها مکرر پیام و تماس دارم که جویای اقدام ها 
هستند و از ما توقع عملیاتی و اجرایی دارند تا خروجی 

کار را ببینند.
 جانشین وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره افزایش 
بودجه عمومی کشور تا ۲ و نیم درصد و این که این امر در 
۲ سال گذشته چقدر عملیاتی شده و برکات آن تا چقدر 
به حوزه فرهنگ و هنر کشور می تواند کمک کند؟ اظهار 
داشت: چند آسیب شناسی در حوزه فرهنگ و هنر کشور 
از ابتدای دولت تاکنون انجام شده است؛ به عنوان نمونه، 
با خالی شدن یا تضعیف حاکمیت از راهبری فرهنگ، کم 
کم این بخش رو به سستی رفت. مساله بعد، کادرسازی 
حوزه فرهنگ و هنر و دیگر مسائل عدالت فرهنگی، صنعت 
فرهنگ و هنر و اقتصاد فرهنگ و هنر بود که لنگ می زد 

و جان جدی ای نداشت.
 کادرسازی حوزه فرهنگ و هنر و دیگر مسائل 
عدالت فرهنگی، صنعت فرهنگ و هنر و اقتصاد 

فرهنگ و هنر لنگ می زد و جان جدی ای نداشت
 وی خاطرنشــان کرد: یکی از آسیب ها، این بود که از 
حیث بودجه ای و زیرســاختی در حوزه فرهنگ، کم بنیه 
بودیم و شاطر چونه فرهنگ را از روز اول کوچک گرفت. 
هر اتفاق بودجه ای که در کشور بیفتد و بخواهند به جان 
بودجه بیفتند اولین جایی که حذف می شود فرهنگ است. 
اساسا به فرهنگ نگاه مصرفی داشتند یعنی آن را مولد، 
حل کننده مشــکلات و میدان دار نمی دانستند؛ عده ای 
بودجه ای می گرفتند تا ســاکت باشند. یعنی نگاه عالی و 
مترقی به حوزه فرهنگ وجود نداشت. اگر این سه ضلع به 
حوزه فرهنگ توجه کنند، اتفاق ها خیلی متفاوت می شود. 
هم اینک هم با افزایش رقم، هنوز اتفاق میدانی هنگفتی 
با این ارقام نمی افتد. در حالی که ذایقه تولیدی کشور در 

حوزه فرهنگ، هنر و رسانه چندین برابر این است.
 وی خاطرنشان کرد: به عنوان نمونه در حوزه مستند، 
دستکم هزار تا دو هزار مستندساز در کشور وجود دارد که 
همگی دارای رزومه، کارنامه و تولیدات قدیمی هستند. اگر 
اینها بخواهند در سال چند تولید داشته باشند رقم زیادی 
را شامل و دریایی از فعالیت های فرهنگی می شود. باید دید 
این بودجه کجا قرار می گیرد و چقدر این اتفاق ها را پوشش 
می دهد. اگرچه بودجه فرهنگی به دو و نیم درصد رسیده 

اما ما به این اکتفا نکردیم.
 معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: در بودجه 
امســال در بند ه تبصره ۹ قانون، تمام شرکت ها، بانک ها 
و موسسات انتفاعی وابســته به دولت مکلف شدند یک 
درصد کل هزینه های خود را به حوزه فرهنگ اختصاص 
دهند. اگر این امر محقق شود، شرکت های دولتی تمکین 
و همدلی داشته باشند و با دلسوزی به حوزه فرهنگ نگاه 
کنند، منجر به جهش می شود. یعنی این ماشین و موتور 

به جریان خواهد افتاد و شــکوفایی فرهنگی را در حوزه 
تولیدی خواهیم داشت.

 در بودجــه امســال در بند ه تبصــره ۹ قانون، تمام 
شــرکت ها، بانک ها و موسسات انتفاعی وابسته به دولت 
مکلف شــدند یک درصد کل هزینه های خود را به حوزه 

فرهنگ اختصاص دهند
 هاشــمی در این باره که آیا قانونی نیست که اینها را 
ملزم به پرداخت کند؟ توضیح داد: خود قانون یعنی الزام 
و این قانون است. دستگاه نظارتی هم به ما قول انجام این 
کار را داده  است. یکی از کارهایی که ما در آیین نامه بند ه 
انجام دادیم این بود که اعلام کردیم هزینه های این حوزه 
اعم از فرد و شرکت با این که تکلیف قانونی است اما جزو 
هزینه های قابل قبول مالیاتی است و هر شرکتی در این 
حوزه بخواهد مشارکت کند و شرط بگذارد که در فیلم یا 
طرح کلان قرآنی و موسیقیایی بی نام و نشان این شراکت 
را داشته باشد، موافقت کردیم تا به همکاری راغب تر باشند.

 وی درباره کادرســازی در وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی و اظهارات وزیر در خصوص اضافه شدن ۴۰۰ 
نیرو به بدنه وزارتخانه و حواشــی آن و این که قرار است 
چه زمانی عملیاتی شود؟ اظهار داشت: در مجموعه وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در سال های اخیر چند برابر نیرو 
بازنشسته شده و درصد کمی از این را توانسته جذب کند. 
طبیعتا مشــکل سرمایه انســانی در بدنه وزارت ارشاد و 
کمبود نیرو بویژه در لایه شهرستانی ها را داشتیم و اکنون 
شهرســتانهایی داریم که فقط با یک نفر اداره می شود و 
برخی شهرستان های ما خالی از پست اداری و برخی هم 

یک نیرو دارد که تمامی امور را انجام می دهد.
 هاشمی گفت: ایضا، مسئولیت هایی به وزارت ارشاد در 
طی این سال ها اضافه شده و یا اساسا ورود فناوری های روز 
و جهان تازه حوزه فرهنگ، هنر و رسانه ایجاب می کند که 
وزارتخانه خودش را با این رویدادها و تحولات هماهنگ و 
بروز کند و این بدان معناســت که نیاز به سرمایه انسانی 
متناســب با این فضا دارد و نه لزوما این که از افرادی که 
متخصص نبودند چنین درخواستی داشته باشیم. بنابراین 
باید سراغ جذب نیرو برویم و این تکلیف دولت و وزارتخانه 

بوده است.
 هاشمی گفت: بنا شد که از طریق روال کاملا قانونی 
این مساله پیگیری شود و از طریق جذب نخبگان فرهنگی 
بتوانیم یک دایره  و تعدادی از فعالان نخبه فرهنگی را که 
هم به حوزه فرهنگ مسلط هستند و روزمه و سابقه دارند 
و نیز متعهد به ایران و آرمان ها هســتند جذب و در بدنه 
وزارتخانه بکار بگیریم تا منجر به نوسازی ناوگان انسانی در 

این مجموعه شود.
 معاون حقوقــی، امور مجلس و اســتان های وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در این باره که یکی از مهمترین 
مشکلات دوره مدیریتی جدید پس از رهایی از کرونا که 
حوزه فرهنگ و هنر را متاثر از خود کرد و اغتشــاش های 
سال گذشــته مزید بر علت شــد، تعطیلی فعالیت های 
فرهنگی و هنری به شکل گسترده  بود و چند ماه برخی 
از این ها تعطیل شــده بود، وزارتخانه چگونه از این دوره 
گذر کرد؟ گفت: دولت در شــرایط خاص کرونایی جابجا 
شد. روزی که دولت مردمی و انقلابی سیزدهم مستقر شد 

روزانه فوت کرونایی ۷۰۰ نفر بود.
 هاشمی ادامه داد: در چنین شرایطی دولت را تحویل 
گرفتیــم. یکی از آســیب پذیرترین اقشــار و اصناف در 
سیاه روزی مشاغل آن روزها که گرفتاری عمیقی داشتند 
همین اصناف و مشاغل حوزه فرهنگ، هنر و رسانه بود. 
تلاش کردیم دولت در حوزه بهداشــت با یک جهاد همه 
جانبه و مجاهدت خوب و شایسته علمی این مسیر کرونا را 
به سمت شیب سقوط و نزول خود پیش برد. همین گونه 
که شیب پایین می آمد به تدریج حوزه های مختلف فعال 

و بازگشایی می شد.
 وی افــزود: یکی از این بخش ها حوزه فرهنگ، هنر و 
رسانه و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی بود. اقشار فرهنگی 
و هنری قشــر محجور و مظلومی هستند و تصورات غیر 
دقیقی درباره این قشــر وجود دارد. مردم تنها دو تا سه 
هزار چهره ســلبریتی از حیث درآمدی را می شناســند 
و ۱۵۰ هزار نفر دیگر به پای اینها گذاشــته می شود در 
حالی که بویژه در شهرستان ها این گونه نیست. هنرمندان 

نازنین، خــدوم و خلاق ما در شهرســتان ها با حجب و 
حیات و سختی، گذرانِ زندگی می کنند و اینها در دوران 
کرونا متحمل سختی های زیادی شدند. کار به روال خود 
افتاده بود که مساله فتنه سیاه سال پیش و اغتشاش های 

برنامه ریزی شده رخ داد.
 مردم تنها دو تا ســه هزار چهره ســلبریتی از حیث 
درآمدی را می شناسند و ۱۵۰ هزار نفر دیگر به پای اینها 
گذاشته می شــود در حالی که بویژه در شهرستان ها این 

گونه نیست
 هاشمی اضافه کرد: به دنبال این اتفاق، دوباره عده ای 
به جان فرهنگ افتادند که این، مظلومیت حوزه فرهنگ 
وهنر را می رساند. حرف هایی زده شد که دوباره به تعطیلی 
حوزه فرهنگ، هنر و رسانه منجر شد و دود آن به چشم 
مردم می رفت. چرا بایــد مردم را از هنر و فرهنگ ایرانی 
بی بهره کنند؟ به دنبال این بودند که چیزی تولید، خدمتی 
ارائه و رویدادی برگزار نشود که کار عجیب ناپسندیده بود. 
عمدتا خارج نشین، شکم پر و بی دغدغه این کار را شروع 

کردند.
 وی ادامه داد: ما از روزهای اول که روزهای سختی هم 
بود به دنبال برگرداندن مسیر به روال عادی خود بودیم که 
در فاصله زمانی کمی هم این اتفاق افتاد. شاید به سه ماه 
نکشــید. با این که بخش هایی همچنان به روال خود بود 
اما بخش هایی آسیب دیده و یا در مواجهه با این اتفاق ها 
کم رونق شــده بود. در این مدت به واســطه و به برکت 
جشنواره های مختلف اعم از فجر دوباره این رونق رخ داد 
و همه هنرمندان دلسوز، متعهد و مردمی که دلشان برای 
مردم، ایران و آرمان ها می سوزد اجازه ندادند این توطئه  که 
به ضرر تمام حوزه فرهنگ، هنر و رسانه بود به جایی برسد.
 بهار امسال، بهاری ترین و پررونق ترین در حوزه 

فرهنگی در سال های اخیر بود
 وی تصریح کرد: بهار امسال، پررونق ترین بهار حوزه 
فرهنگی در سال های اخیر بود؛ نزدیک به ۷ میلیون نفر 
از نمایشــگاه کتاب و حدود ۴ میلیون نفر از نمایشــگاه 
بین المللــی قرآن بازدیــد کردند و قله فــروش ریالی و 
مخاطبی سینما در همین روزها جابجا و پرتکرارترین و پر 
تعدادترین نمایش های صحنه ای در طول این فصل برگزار 
شد. اینها به برکت همراهی خود هنرمندان و دلسوزی و 
مردمی بودن آنها و تدابیر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

محقق شد.
 هاشمی درباره سفرهای وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
به شهرستان های دورافتاده و کم برخوردار با هدف عدالت 
فرهنگی و برکات این سفرها و این که چقدر این عدالت 
فرهنگی محقق شده گفت: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
بویژه شخص وزیر پررنگ ترین حضور استانی را تقریبا در 
بدنه دولت دارند و مکررا در شهرها و رویدادهای مختلف 
شرکت می کنند. به واسطه ها و رویدادهای مختلف، وزیر 
فرهنگ به برخی از استان ها بیش از ۱۰ بار تاکنون سفر 
کرده و از نزدیک بازدید و با مشــارکت در این رویدادها، 
مشکلات اهالی فرهنگ و هنر را در میدان وارسی کرده و 

تصمیمات لازم را گرفته است.
 ۷۰ سفر استانی مدیران وزارت فرهنگ

 وی افزود: من به عنوان معاون امور اســتان ها به طور 
مدام در این ترددها بودم. مدیران وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در سال گذشته بیش از ۶۰ ، ۷۰ سفر در این حوزه 
داشتند. طبیعتا خود حضور نمادی از توجه است و ما در 
اســتان ها از جهت عدالت فرهنگی، مساله تمرکززدایی و 
توجه، اختیار و شخصیت اداری، قانونی و فرهنگی بیشتری 
دادن به ادارات کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان ها گام 
برداشتیم. بیش از یکصد هزار هنرجو در مناطق محروم 
در این دوره به عنوان طرح آموزشــی برای هنر به صورت 
کاملا رایگان آموزش دیدند. قرارگاه محرومیت زدایی ما راه 
افتاده و بیش از ۳۰ مجتمع در این دو سال بازگشایی شده 
و خیلی از این هایی که آرزوی مردم بود و ساختمان های 
نیمــه کاره ای که روی روان آنها اثر می گذاشــت، اکنون 
ســاختمان های کارآمدی شــده اند و همه گونه به درد 

فرهنگ و هنر استان می خورد.
 هاشمی افزود: قرارگاه شهید آوینی از همین مصداق 
و نمونه رویکردها بود که تلاش می کنیم این هویت را به 
استان ها ببریم. هر چقدر استان ها و شهرستان ها تقویت 

بشــوند، هنرمند شهرستانی عزت و شخصیت می بیند و 
بیشتر خودش را نمایان می کند و استعداد خودش را بروز 
داده و به پهنه عمل و اجرا می آید. بخشی از کادر فرهنگ، 
هنر و رسانه، کادر اداری در وزارت خانه هستند اما بخش 

اصلی هنرمندان هستند.
 وی گفت: اتفاق خیلی بزرگی که افتاد این بود که برای 
نخستین بار با درخواست استادان خاک خورده عرصه هنر 
که ایده طرح آموزشی استاد - شاگردی داشتند، این طرح 
در شورای هنر مصوب شــد. شورایی که حدود ۱۳ سال 
تعطیل و ناکارآمد شده بود، در دولت و دوره جدید، وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی آن را دوباره احیا کرد. این طرح 
برای نخســتین بار به صورت آزمایشی در دانشگاه استاد 

فرشچیان شروع خواهد شد تا فراگیر شود.
 معاون وزیر فرهنگ اظهار داشت: در حوزه فرهنگ از 
آنجایی که مساله، انسان است و هنرمند یک انسان است، 
به این انســان هر چقدر بیشتر میدان داده، کرامت نفس 
او را بیشــتر تامین کنید و به او امکانات متعددی بدهید، 
بیشتر شکوفا می شود. خیلی از بازیگران، تهیه کنندگان و 
کارگردان هایی که امروز در ایران به عنوان نمره اول آنها را 
می شناسیم چه کسانی هستند؟ اینها نوعا کسانی بودند 
که از شهرستان، صحنه تئاتر و پشت دوربین مستند کار 
خود را شــروع کردند. اینها کم نیستند. هر کدام از مردم 
مانند معدن طلا و نقره هستند و این معادن باید اکتشاف 
شوند. اگر همت اکتشاف باشد و نگاه ها به آن معطوف شود، 

شکوفایی و شناسایی استعدادها را در پی خواهد داشت.
 هاشــمی همچنین در این باره که ۱۸۸ شهر هنوز 
ســینما ندارند و تعداد سالن های ســینما تا پایان دولت 
ســیزدهم به یک هزار می رســد اظهار داشت: این تعهد 
همچنان جزو اولویت های ماست و در این دو سال کارهایی 
هم انجام شده است. اما هنوز نمی توان به عنوان یک کار 
تمام انجام شــده از آن یاد کــرد و تا تحقق آن همچنان 
مسیر داریم. با مساله ســینماهای سیار پیش می رویم. 
افزایش تعداد ســالن ها را پیگیری می کنیم. در هر جایی 
سالنی از جمله سالن های خودمان و یا نهاد کتابخانه ها و 
نظیر آن باشد، با تجهیزی اگر به بهره وری سینمایی برسد 
دریغ نمی کنیم و انجام می دهیم. البته بخشی هم منوط به 
تامین هزینه است. هزینه ساختن یک سینما خیلی قابل 
توجه است و ارقام آن با تجهیز سالن اعم از صدا و ... بیشتر 
هم می شود. سعی می کنیم این مساله را به شورای عالی 

سینما برده و آن را به سرانجامی برسانیم.
 وی درباره حمایت های دولت از هنرمندان و مسکن 
هنرمندان و اهالی رسانه هم اظهار داشت: کارهای خوبی 
در این عرصه انجام شــده است. تقریبا مقرری هنرمندان 
پیشکســوت افزایش داده شده و تعداد خبرنگاران تحت 

پوشش صندوق هنر نیز دو برابر شده است.
 معاون وزیر فرهنگ یادآوری کرد: در ســال نخست 
دولت، نزدیک به ۵۰۰ میلیارد تومان با دســتور مستقیم 
رئیس جمهوری بــه صندوق تزریــق و کاملا به عنوان 
حمایت در بین هنرمندانی که متحمل آسیب های ناشی 
از تعطیلی کارها شده بودند، توزیع شد. در مسکن هم با 
همکاری خوبی که وزیر راه و شهرسازی داشت اتفاق های 

خبوی افتاده است.
 هاشمی خاطرنشان کرد: نزدیک به ۸۰۰ واحد در پرند 
و ۱۲۰۰ واحد در هشتگرد ایوانکی برای ساخت و سازها 
برای مسکن هنرمندان شروع شده است و عملیات اجرایی 
آن تا یک ماه آینده با حضور وزیر راه آغاز می شود. در این 
چارچوب، تلاش های بســیاری شده است و از آنجایی که 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی مدیریت های اجتماعی هم 
داشــته و در سطح کلان استانی هم مدیریت کرده کاملا 
مساله معاش را همیشــه جزو اولویت های یک خود قرار 
داده و آن را پیگیری کرده است. مسکن را هم به سرانجامی 

می رسانیم تا کارنامه خوبی خدمت هنرمندان ارائه کنیم.
  معــاون حقوقی، امور مجلس و اســتان های وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی در عین حال درباره تصمیمات 
خوب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در این زمینه با توجه 
به تشــکیل کارگروه مد و لباس زیر نظر این وزارت خانه 

گفت: کار خوبی در این زمینه شده و پیگیری کردیم.

شاطر، چونه فرهنگ را از روز اول کوچک گرفت

جدول سودوکو
جدول سودوکو یک بازی و سرگرمی جالب و جذاب می باشد جدول سودوکو از یک جدول 81 خانه تشکیل شده است ، هر جدول از 9 سطر و9  ستون تشکیل شده است . همین جدول 
خود نیز به 9 بخش تقسیم شده که هر بخش یک بسته 9 تایی را شامل  میشود. درون این بسته ها را باید با اعداد یک تا 9 پر کنید اما مجاز نمی باشید که در هر سطر یا ستون از اعداد 

تکراری استفاده کنید .
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مربی تیم ملی جودوی نابینایان و کم بینایان درباره حواشی 
ایجاد شــده برای وحید جدی و ادعای بینا بودن این ورزشکار 
گفت: او تا سال ۲۰۲۴ برای شرکت در مسابقات، کلاس بندی 
بین المللی دارد، واقعا نمی دانم چرا برخی با تاکید بر بینا بودن 

این جودوکار دوست دارند با آبروی این ورزشکار بازی کنند.
 علیرضا امینی در گفت وگو با ایســنا، با بیان این که وحید 
جدی تا ســال ۲۰۲۴ برای شرکت در مسابقات از نظر کلاس 
بندی پزشــکی مشــکلی ندارد، اظهار کرد: کســانی که ادعا 
می کنند وحیدجدی و امید جعفری به خاطر نداشتن کلاس 
اجازه شــرکت در بازی های پاراآسیایی را به آن ها ندادند باید 
بگویم که این جودوکاران تا سال ۲۰۲۴ کلاس بندی بین المللی 
دارند و مشکلی برای شرکت در مسابقات نداشتند. حتی اسامی 
آنها در لیست قرعه کشی بود، پس چطور می توانند عنوان کنند 
که از دهکده بازی ها به دلیل نداشتن کلاس اخراج شدند. قطعا 
برای دفاع از حق و حقوق این جودوکاران شکایت خواهیم کرد.

 وی دربــاره بحــث دوپینگ این دو جــودوکار نیز گفت: 
حدود ۱۵ روز مانده به بازی های پاراآســیایی هانگژو از طرف 
نــادو ایران به آخریــن اردوی آمادگی تیم ملی جودو آمدند و 
از هر ۸ ورزشکار اعزامی به هانگژو تست دوپینگ گرفتند. در 
روز مراسم افتتاحیه ایمیلی از طرف فدراسیون پزشکی ایران 
دریافت کردیم مبنی بر این که ماده غیرمجازی در ادرار این دو 
جودوکار دیده شده که از نظر ما تا زمانی که مشخص شود این 

دو ورزشکار دوپینگ کرده اند یا خیر؟ تعلیق هستند.
 مربی تیم ملی جودو نابینایان و کم بینایان خاطرنشان کرد: 
این دو ورزشــکار منعی برای شرکت در مسابقات نداشتند اما 
پس از صحبت با مسوولین کمیته ملی پارالمپیک و مشورت 
با ورزشکار، شرایط را این طور دیدیم که در مسابقات شرکت 

نکنند و از دهکده خارج شوند.
 وی افزود: فعلا این دو ورزشکار تعلیق هستند تا زمانی که 
وضعیت دوپینگ آن ها تعیین تکلیف شــود. اگر تست آن ها 

مثبت نباشد مشکلی برای شرکت در مسابقات آینده ندارند.
 امینی در پاســخ به این پرسش که خیلی ها معتقدند که 
جدی اگر کم بیناســت چطور رانندگــی می کند؟ گفت: وی 
کم بیناست نه نابینا و مشکلی برای موتورسواری و حتی رانندگی 
ندارد. حتی می تواند در مسابقات افراد سالم نیز شرکت کند اما 
نظر خودش بعد از انجام تســت پزشکی و گرفتن کلاس، این 
بود که در مسابقات جودوی نابینایان و کم بینایان شرکت کند. 
شاید وی پیش از این قهرمان جهان بوده اما وقتی چند پزشک 
متخصص فدراســیون جهانی او را برای شرکت در مسابقات 
جودوی کم بینایان تایید می کنند و به او کلاس می دهند یعنی 

مشکلی برای شرکت در رویدادهای جودوی کم بینایان ندارد.
 وی در پایان اظهار کرد: وحید جدی ورزشــکار بااخلاق و 
حرفه ای است، نباید با این گونه حواشی آبروی چنین ورزشکار 

بااخلاقی را زیر سوال ببریم.

ملی پوشــان فوتبال ایران در جــام جهانی نوجوانان با 
برزیل، انگلیس و کالدونیــای جنوبی رقابت خواهند کرد؛ 
رقابتی که از حالا می توان گفت جذاب و تماشایی خواهد 

بود.
 به گزارش ایســنا، جام جهانی فوتبال نوجوانان از ۱۹ 
آبان تا ۱۱ آذر در چهار شهر اندونزی برگزار می شود و ۲۴ 
تیم در رقابت ها حاضر خواهند شــد. تیم ها در ۶ گروه ۴ 
تیمی تقسیم بندی شده اند و ایران در گروه سوم با برزیل، 
انگلیس و کالدونیای جدید هم گروه شــده است. مراسم 
بدرقه تیم ملی نوجوانان ایران دیروز )سه شنبه( با حضور 
افرادی مانند یحیی گل محمدی، امیر قلعه نویی، مجتبی 

محرمی، مهدی محمدنبی و میرشاد ماجدی برگزار شد.
 هدایت تیم ملی فوتبال نوجوانان ایران بر عهده حسین 
عبدی است. تیم ملی نوجوانان ایران خرداد امسال توانست 
ســهمیه حضور در جام جهانی را به دســت آورد. ایران 
آخرین بار در سال ۲۰۱۷ در جام جهانی نوجوانان حضور 
داشت و تا مرحله یک چهارم نهایی پیش رفت که بهترین 
عملکرد یک تیم ملی فوتبال ایران در جام جهانی است. از 
بازیکنان آن نسل می توان به الله یار صیادمنش، امیرحسین 

حسین زاده و یونس دلفی اشاره کرد.
 نیجریه؛ پرافتخارترین تیم جام جهانی نوجوانان

در ادوار جــام جهانی، نیجریه با پنج قهرمانی در صدر 
لیست قهرمانان حضور دارد. پس از آن، برزیل با چهار عنوان 
قهرمانی قرار دارد و غنا و مکزیک هر کدام دو قهرمانی در 
کارنامه دارند. فرانسه، روسیه، عربستان سعودی، سوییس و 
انگلیس نیز هرکدام یک قهرمانی را به نام خود ثبت کردند.

 آخرین دوره این رقابت ها در سال ۲۰۱۹ برگزار شده 
بود. فیفا به دلیل شیوع کرونا در مجبور به لغو جام جهانی 
نوجوانان )زیر ۱۷ سال( و جوانان )زیر ۲۰ سال( شد و این 
مسابقات را به ســال ۲۰۲۳ موکول کرد. در آخرین دوره 
این مسابقات برزیل عنوان قهرمانی را به دست آورد. حالا 
یوزهای ایرانی باید در مرحله گروهی به مصاف مدافع عنوان 

قهرمانی بروند.
 نخســتین دوره جام جهانی نوجوانان در سال ۱۹۸۵ 
و دوره های بعدی آن هر دو ســال یک بار برگزار شد. ابتدا 
مسابقات ویژه بازیکنان زیر ۱۶ سال بود اما از سال ۱۹۹۱ 
ســقف سنی به ۱۷ ســال افزایش پیدا کرد. قاره آفریقا با 
۷ قهرمانــی )۵ قهرمانی نیجریــه و دو قهرمانی غنا( پر 
افتخارترین قاره در این مسابقات است. آمریکای جنوبی و 

اروپا هر کدام چهار قهرمانی را به ثبت رساندند.
 کونکاکاف دو قهرمانی توسط کشور مکزیک به دست 
آورده و قاره آســیا تنها یک بار در ســال ۱۹۸۹ توســط 
عربســتان این عنوان را کسب کرده است. این تنها فینال 
یک تیم آسیایی در این رقابت ها بود. البته استرالیا یک بار 
در سال ۱۹۹۹ نایب قهرمانی این رقابت ها را به دست آورده 

که در عضویت کنفدراسیون فوتبال اقیانوسیه قرار داشت.
 نکته جالب درباره این رقابت ها عناوینی اســت که به 
تیم هایی خارج از کنفدراسیون های اروپا و آمریکای جنوبی 
رسیده است. از ۱۸ دوره برگزار شده، ۱۰ دوره یعنی بیش 
از نیمی از قهرمانی ها به تیم هایی از آمریکای شــمالی و 

مرکزی، آفریقا و آسیا رسیده است. 

مربیجودوکارانکمبینا:

از شایعه سازان شکایت می کنیم 

جام جهانی فوتبال نوجوانان

گزارش    در حاشیه

علی آرزومندی در گفت وگو با ایسنا، دربار شرایط 
فصل جدید لیگ برتر بســکتبال نســبت به فصول 
گذشــته توضیح داد: من فکر می کنم سازمان لیگ 
تلاش می کند تغییراتی را در شکل برگزاری مسابقات 
انجام دهد که مثبت است. امیدوارم با همکاری همه 
تیم ها و انرژی ای که ســازمان لیگ می گذارد، روند 
فعلی ادامه یابد تا شرایط لیگ بهتر شود. مهم ترین 
اتفاق خوب لیگ در این فصل پخش  مستقیم بازی ها 
است که از طریق شبکه ورزش و پلتفرم های اینترنتی 

صورت می گیرد.
 مهم ترین اتفاق لیگ در این فصل پخش  مستقیم 
بازی ها است که از طریق شبکه ورزش و پلتفرم های 
اینترنتی صورت می گیرد.مربی تیم ملی بســکتبال 
ایران ادامه داد: البته یک موضوع مهم این است که اگر 
ما دوشنبه و پنج شنبه ۴ بازی داریم که ۳ تا از آن ها 
قابل پخش اســت، زمان برگزاری آن ها را به گونه ای 
برنامه ریزی کنند که مخاطبان و علاقمندان، تعداد 
بیشتری از بازی ها را ببینند. می دانم چالش هایی از 
نظر زمان رفت و آمد، پرواز و ... برای تیم ها وجود دارد، 

اما باز هم می شود مدیریت بهتری کرد.
 ســرمربی تیــم کاله مازنــدران دربــاره باخت 
شاگردانش مقابل تیم تازه وارد طبیعت نیز گفت: در 
ورزش حرفه ای ســرمایه گذاری حرف اول را می زند. 
وقتی تیم تازه واردی دارید که با بودجه کم بســته 
می شــود، قطعا نتیجه خوبی نمی گیرید اما یک تیم 
هم هســت که ســرمایه گذاری خوبی می کند مثل 
تیم ها آورتا، طبیعت و لیموندیس. هر سه تیم  تازه وارد 
سرمایه گذاری خوبی کرده اند و طبیعت هم تیم خیلی 
خوبی بود. بازیکنان جوان و باتجربه خوبی دارند و کادر 

خوبی هم کنار آن ها است.
 او درباره دلایل فنی باخت نایب قهرمان فصل قبل 
لیگ مقابل طبیعت نیز اظهار کرد: بازی خوبی انجام 
دادیم، اما شــروع لیگ است و ما آن هماهنگی صد 
درصدی که باید را نداریم؛ من خودم را مقصر می دانم 
و در این زمانی که کنار تیم بودم هماهنگی ایجاد نشد. 
لیگ فعلی کاملا نسبت به سال گذشته لیگ بهتری 
است و تیم های با کیفیت تری حضور دارند. بازیکنان 
خارجی متعدد هم در تیم های مختلف وجود دارند که 
کیفیت لیگ را بالا می برند و به رشد بسکتبال ما هم 

کمک خواهد کرد. 
آرزومندی در پاسخ به این سوال که آیا شاگردانش 

می توانند نتیجه سال قبل را تکرار کنند، تصریح کرد: 
نه من و نه باشگاه توجهی به این موضوع نداریم؛ باشگاه 
کاله اهداف خاصی را دنبال می کند که اگر دقت کنید، 
تنها تیمی است که ترکیب خود را حفظ کرده است و 
تغییرات زیاد ندارد. سعی می کنیم با پیروزی بازی ها 
را پشت سر بگذاریم، اما تیم ما در بازی های دوستانه 
و مســابقات اول و دوم یک ناهماهنگی ها داشــت 
که مســئولیت آن با من است و سعی می کنیم این 

مشکلات را حل کنیم. 
 حتی در لیگ های کوچک تــر هم با الگوبرداری 
از لیگ ها موفق، جذابیت ایجاد می کنند و ما در این 
مســاله عقب هستیم.او در پاسخ به این سوال که آیا 
به فکر جذب بازیکن خارجی است، توضیح داد: فعلا 
بــا این نفرات ادامه می دهیــم و هیچ کس هم بدش 

نمی آید بازیکن خوب خارجی جذب کند.
 کارشناس بسکتبال ایران، در پاسخ به این سوال 

که چگونه می توان ســرمایه گذاران فعلی را در لیگ 
ایران حفظ کرد، تصریح کرد: به نظر من وقتی سرمایه 
گذار جذب یک رشته ورزشــی می شود، ماندگاری 
آن ســرمایه گذار ارتباط مســتقیمی با بازخوردی 
دارد که او از ســرمایه گذاری خود می گیرد. سازمان 
لیگ و فدراسیون بســکتبال باید به دیده شدن این 
ســرمایه گذاری کمک کند که این موضوع با جذاب  
کردن لیگ و پخش های زنده امکان پذیر اســت. اگر 

تماشاگر نباشد، قطعا سرمایه گذاری نخواهیم داشت.
 او تاکید کرد: حتی در لیگ های کوچک تر هم با 
الگوبرداری از لیگ ها موفق، جذابیت ایجاد می کنند و 
ما در این مساله عقب هستیم؛ باید کار گروهی تشکیل 
دهیم که چگونه می شود بسکتبال را جذاب تر کنیم، 
نه تنها در مسابقات که بلکه در حواشی بسکتبال هم 
جذابیت خلق کرد تا سرمایه گذار به کار خود در این 

زمینه ادامه دهد. 

بزرگ ترین نقطه مثبت فصل جدید لیگ بسکتبال
کارشناس بسکتبال ایران گفت: نقطه مثبت فصل جدید لیگ برتر پخش زنده مسابقات است، اما ما باید در زمینه ایجاد جذابیت برای این رشته هم بهتر عمل کنیم چون 

از سایر کشورها عقب تر هستیم. 

دبیرکل کمیته ملی المپیک گفت: اگر فدراسیون 
کمتر ورود می کرد، تیــم فوتبال امید در بازی های 

آسیایی هانگژو شانس مدال داشت.
 به گزارش ایســنا، نشست هیات اجرایی کمیته 
ملی المپیک برگزار شــد و دبیــر کل کمیته ملی 

المپیک مصوبات آن را اعلام کرد.
 مناف هاشــمی درباره مصوبات بیان کرد: بعد از 
بازی های آسیایی اولین جلسه هیات اجرایی برگزار 
شد. جلســه ما نیمه کاره ماند و قسمت دوم جلسه 
و مصوبات آن به هفته آینده موکول شــد. دو - سه 
موضوع جدی در جلســه مطرح شــد اما خروجی 
نداشت که اعلام کنم و هفته آینده مشخص می شود. 
گزارش مفصلی هم از بازی های آسیایی هانگژو اعلام 
شد. از نتایج کاروان گزارشــی را ارائه کردیم. البته 
بیشــتر اعضای هیات اجرایی در هانگژو حضور و از 

جزییات اطلاع داشتند.
 درباره المپیک پاریس و بازی های آسیایی ۲۰۲۶ 
به صورت جزیی مطرح شد. قرار شد برنامه و راهکارها 
را هفته آینده اعلام کنیم و نقش کمیته ملی المپیک 
و وزارت ورزش و هریک از اعضا مشــخص شــود. 
همچنین درباره پیش بینی رشته هایی که در المپیک 
پاریس مــدال می گیرند، مختصر صحبت کردیم و 

هفته آینده کامل بررسی می شود.
 هاشمی درباره اینکه گفته شده است تیم امید 
دو رییس داشــت، بیان کرد: ما هم حرف ها آنها را 
قبول کنیم و هیچ حرفی نداریم. ما هیچ وقت دخالت 
نکردیم و فقط پیشنهاد دادیم اما قبول نکردند. از این 
پس خودشان تیم را به بازی های آسیایی و المپیک 
ببرنــد. برای کمیته ملی المپیــک هیچ فرقی بین 
فدراسیون فوتبال با سایر فدراسیون ها وجود ندارد. 
اگر کمک خواستند پشتیبانی می کنیم در غیر این 

صورت کاری نداریم.
 او درباره ایجاد حاشیه در تیم امید تاکید کرد: همه 
چیز گذشت و دیگر نمی خواهم به عقب برگردم. اگر 
فدراسیون کمتر ورود می کرد، تیم ما مدال می گرفت. 
چون هنگ کنگ کشوری نبود که از آن ببازیم. برای 
اینکه آرامش در تیم امید و همه فدراسیون ها باشد، 
فدراسیون فوتبال از الان کادر را شناسایی و نفرات 
را مشخص کند و ما پشتیبانی می کنیم تا دوگانگی 
نباشد. ما باید دنبال این باشیم تیم امید مدال بگیرد و 

شان ما این نیست تیم ما در آسیا مدال نگیرد.

 او درباره تکواندو و وزنه برداری که شرایط خوبی 
در بازی های آســیایی نداشتند، گفت: فکر می کنم 
جلسه آینده درباره رشته های المپیکی تصمیم گیری 
کنیــم و پس از آن بهتر بتوانم پاســخ بدهم. با این 
حال کمیته ملی المپیک از رشــته هایی که شانس 
مــدال در المپیک دارند، همه گونه حمایت می کند 
و بــه صورت موردی توجهات ویژه خواهد کرد. الان 
راجع به این حمایت ها اظهار نظر نمی کنم و جلسات 
آینده حتما مصوباتی خواهیم داشــت و رشته هایی 
مانند کشتی، تکواندو، وزنه برداری و رشته هایی که 
بوی مدال می دهند، حمایت می کنیم. دولت منابع 
خوبی را اختصاص داده است و فدراسیون هم برنامه 
باید بدهد. باید برنامه ها دقیق باشــد تا اتلاف منابع 

نداشته باشند.
 هاشــمی در پاســخ به این پرســش که برای 
رشته هایی که قول مدال دادند اما نتیجه نگرفتند، 
چه برنامه ای دارید، گفت: فدراســیون ها باید برنامه 
چهارساله تا دوازده ساله تعریف کنند. فدراسیون هایی 
که انتظار بود نتیجه بگیرند، باید از الان برنامه ریزی 
کنند، چون فرصت زیادی تا بازی های آسیایی ۲۰۲۶ 
نداریم. رشته هایی مانند ووشو، کوراش، ژیمناستیک 
و کشتی خوب کار کردند اما برخی رشته ها پایین تر 
از حد انتظار کار کردند. اگر ما روی رشته هایی مانند 
ژیمناستیک و اسکیت بیشتر کار کنیم، مدال های 

بهتری خواهیم گرفت.
 او در مورد ژیمناستیک گفت: با آن مشکلات و 
اختلافات کسی فکر نمی کرد مدال بگیرد. ما مسئول 
برگزاری انتخابات نیســتیم اما همه باید دست به 
دســت هم دهیم تا مسائل حل شوند. ما نمی گویم 
تقصیر چه کسی است اما باید حل شود در غیر این 
صــورت آن مدال نقره را نداریم. ۱۵ فدراســیون با 
سرپرست باشند، نمی توان انتظار مدال داشت. دنبال 

توجیه نیستیم اما واقعیات هم باید گفته شود.
 او در مــورد پیگیری برخی مســائل ناداوری در 
هانگژو گفت: هر اعتراضی را کمیته ملی المپیک بعد 
از اعتراض رییس  فدراسیون می تواند پیگیری کند. 
بعد از تکواندو، یک وزن کشــتی و کبدی دوستان 
اعتقاد داشتند ناداوری انجام شده است اما دوستان 
اعتراض رســمی نداشتند که ما پیگیر شویم اما در 

چند رشته ناداوری شد.
 هاشمی با اشاره به پرداخت پاداش به مدال آوران 
گفت: ۵۵ میلیارد تومان برای کادر فنی و ورزشکاران 
به صورت آنلاین  پرداخت شــد. برای تجهیزات و 
مربیان که فدراسیون ها درخواست کمک داشتند، 
جداگانه مبلغی را پرداخت کردیم. در برخی رشته ها 
بــرای حضور بانوان محدودیــت داریم که در تعداد 
مدال تاثیر دارد با این حال کاروان ایران در  بازی های 
آسیایی بعدی که دســت این هیات اجرایی است، 

می تواند متفاوت باشد. 

منافهاشمی:

شان تیم امید نبود که در آسیا مدال نگیرد 
عضــو کمیته فنی والیبال ایران معتقد اســت 
در شــرایط فعلی ســعید معروف نباید پیشنهاد 
سرمربیگری تیم ملی را قبول کند. وی تاکید کرد 
هر یک سالی که والیبال از دست بدهد دو سال به 

عقب برمی گردد.
 به گزارش خبرنگار مهر، دومین نشست کمیته 
فنی فدراســیون والیبال برای بررسی گزینه های 
هدایــت تیم ملی برگــزار و در پایان مقرر شــد 
محمدرضــا داورزنی رئیس فدراســیون والیبال از 
»جانلورنزو بلنجینی«، »ویتال هاینن«، »روبرتو پیاتزا«، 
»ولادیمیر آلکنو«، پیمان اکبری و ســعید معروف 
برنامه اختصاصی دریافت کند و خواســتار لیست 

کادرفنی پیشنهادی شود.
درجلســهدومکمیتهفنی،جذبمربیایرانی

مطرحشد
 فرهاد نظری افشار در گفت وگو با خبرنگار مهر، 
درباره جلسه کمیته فنی و نفراتی که برای هدایت 
تیم ملی مطرح شدند، گفت: در جلسه اول کمیته 
فنی بحث جذب مربی ایرانی اصلاً مطرح نبود، به 
طوری کــه همه اعضای کمیته فنی معتقد بودند 
هدایت تیم ملی باید به ســرمربی خارجی سپرده 
شــود تا بتواند شرایط والیبال ایران را سر و سامان 
بدهد. در دومین جلســه ۵ تا ۶ گزینه ایرانی برای 
هدایت تیم ملی مطرح شد. چندین مربی خارجی 
هم که جز گزینه ها بودند حذف شــدند. در واقع 
جلسه به سمتی رفت که مجبور می شدیم گزینه 

ایرانی برای تیم ملی انتخاب کنیم!
آزمودهراآزمودنخطاست

ملی پوش سابق والیبال ایران عنوان کرد: اگر قرار 
باشد مربی ایرانی برای هدایت تیم ملی انتخاب شود 
به آن جمله معروف آزموده را آزمودن خطاســت، 
می رسیم و مردم هم از این موضوع ناراضی هستند. 
به هر حــال تیم والیبال ایران بــا مربی ایرانی به 
این نتایج رســید و کسی حاضر نیست دوباره این 
راه تکرار شــود. هر سالی که والیبال ایران از دست 

می دهد در واقع دو سال به عقب برمی گردد.
بامربیایرانینمیتوانیمبهالمپیکصعودکنیم

نظری افشار گفت: اگر هدف فدراسیون برنامه 

دراز مدت برای المپیک و مسابقات آسیایی ۲۰۲۶ 
که قهرمان این مسابقات مستقیم به المپیک اعزام 
می شــود، باید بیشتر فکر کرد. صعود تیم ملی به 
المپیک در شرایطی فعلی کار بسیار سختی است 
و با یک مربی ایرانی باز هم این نتایج تکرار خواهد 
شد. درست است که کار صعود سخت و دشوار است 
اما می توان با یک برنامه ریزی درست و منطقی آن 
را شــدنی کرد، چرا که بازیکنان ایران پتانســیل 
بالایی دارند. والیبال ایران نیاز به یک مربی تراز اول 

خارجی دارد.
تنها۵نفررویجذبمربیخارجیتأکیدداشتند!

وی در پاســخ به این ســوال که نظر اکثریت 
اعضا روی جــذب مربی خارجی بــود، گفت: در 
جلسه کمیته فنی چند نفر به دنبال این بودند که 
سکان هدایت تیم ملی به مربی ایرانی برسد. البته 
من مخالفم مربی ایرانی نیستم اما معتقدم در این 
شرایط فعلی والیبال، مربی ایرانی نمی تواند کاری از 
پیش ببــرد. از بین اعضای مجمع تنها ۵ نفر روی 
جذب مربی خارجی تأکیــد کردند، برخی از افراد 
هم که با نظرات دیگر اعضا، نظرشان تغییر می کرد 
و بقیــه هم موافق حضور مربی ایرانی در رأس کار 

بودند.
نظرنهاییمنجذبمربیخارجیاست

نظری افشار عنوان کرد: من در جلسه اول و دوم 
مدام به جذب مربی خارجی تأکید کردم. معتقدم 
اگر قرار باشــد مربی خارجی جذب شود باید یک 
سال با او قرارداد ببندند بعد از اینکه توانست تیم را 
راهی المپیک کند، قرارداد دوباره با آن مربی منعقد 
شود. در جلسه عنوان شــد مربیان خارجی وقت 
زیادی برای تیم ملی ندارند و نهایتاً یک ماه می تواند 
با تیم ملی کار کند. چند مربی هم که تمایل داشتند 
با تیم ملی ایران کار کنند، حتی عنوان کرده بودند 
که حاضرند قرارداد را فسخ و به فدراسیون مربوطه 

جریمه پرداخت کنند.
 مربیان خارجی و ایرانی برای حضور در تیم ملی 

وضعیت مشابه دارند
 وی تأکیــد کرد: بالاخره اگر قرار باشــد مربی 
خارجی برای والیبال ایران جذب شود ما باید یک 

سری چیزها را از دست بدهیم. اگر تیم ایران بتواند 
به المپیک راه پیدا کنــد و مجدداً به ریل برگردد 
آن وقت می توان از ظرفیت های ایرانی استفاده کرد. 
بعد از المپیک پاریس چهار سال زمان داریم و کم 
کم می توان از سعید معروف، پیمان اکبری، رحمان 
محمدی راد و دیگر نفرات استفاده کنیم. در جلسه 
مطرح شد در صورتی که مربی خارجی به تیم ملی 
بیاید تقریباً یک ماه وقت دارد، در صورتی که مربی 
ایرانی هم همین شرایط را دارد. همه آن ها تیم دارند 

و با مربی خارجی وضعیت یکسانی دارند.
جذبمربیایرانیدرشــرایطفعلیبهصلاح

والیبالنیست
 نظری افشــار عنوان کرد: وقتی زمان کم است 
ما به انگیزه مقطعی نیاز داریم. به هر حال والیبال 
ایران به دیســیپلین و برنامه ریزی نیاز دارد و این 
موضوع در ســایه مربی خارجی محقق می شــود. 
بعــد از المپیک که زمان زیادی داریم مربی ایرانی 
می تواند روی کار بیاید اما در این شرایط به صلاح 

والیبال نیست.
سعیدمعروفنبایدپیشنهادمربیگریراقبولکند

 ملی پوش ســابق تیم ملی والیبال در مورد نام 
ســعید معروف در بین گزینه های ســرمربیگری 
تیم ملی خاطرنشــان کــرد: قطعاً ایــن موضوع 
سرمایه سوزی اســت. من سال های سال با سعید 
دوست و هم باشگاهی بودم، اما به نظر من درست 
نیست در این مقطع پیشنهاد سرمربیگری تیم ملی 
را قبول کند. البته اگر قرار باشد به عنوان مربی در 

کنار تیم ملی باشد شرایط فرق می کند.
هیچمدیــریبهاندازهداورزنیبافدراســیون

جهانیارتباطندارد
وی گفت: در جلسه دوم داورزنی عنوان کرد باید 
اسامی را نهایی کنیم و با آن ها وارد مذاکره شویم. 
فکر می کنم تاکنون هیچ مدیری روی کار نیامده که 
به اندازه داورزنی بتواند با فدراسیون جهانی ارتباط 
داشته باشد، او بسیار باتجربه است. فکر می کنم در 
این دو جلسه هم اعضای کمیته فنی را می سنجید، 
وگرنه خودش بهتر از همه می داند شرایط والیبال به 
چه صورت است و نیاز اصلی تیم چه مسائلی است.

توصیه به »معروف« برای تیم ملی والیبال



 

سرپرست دامپزشکی مازندران با اشاره به دستاورد سفر 

هیات اعزامی به روسیه گفت: صادرات آبزیان به روسیه از 

سر گرفته شده است.
 به گزارش نقش قلم، حمزه آقاپور کاظمی  در گفت 
وگو با خبرنگاران افزود: در حاشــیه شرکت در دوره های 
آموزشی طی نشســت های متعدد با نماینده دامپزشکی 
روســیه امکان صادرات یکی از شــرکت های فعال حوزه 

آبزیان میسر شد.
 وی گفت: در سفر هیات کارشناسی مازندران به روسیه 
جهت شــرکت در دوره های آموزشی در راستای تسهیل 

امور صادرات به آن کشور که پیرو تفاهم نامه منعقد شده 
در سفر اقتصادی استانداری مازندران به روسیه و مساعدت 
ریاست ســازمان دامپزشکی کشور صورت گرفت نسبت 
به وضعیت صادرات شــرکت های فعال حوزه دامپزشکی 

پیگیری شد.
 وی ادامــه داد: در حاشــیه این دوره آموزشــی طی 
نشســت های متعدد و چند ساعته با نماینده دامپزشکی 
روسیه و ارائه مســتندات و گزارش های صادرات شرکت 

پاک ثمر امکان صادرات این شرکت به کشور روسیه فراهم 
گردید و با انعقاد ۳ قرارداد با شــرکت های روسی ارسال 

محموله های صادراتی حوزه آبزیان از سر گرفته شد.
 آقاپور در خصوص امکان صادرات حوزه لبنی نیز گفت: 
طی مذاکرات صورت گرفته به زودی مشکل این شرکت ها 

نیز حل خواهد شد. 
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سرپرست دامپزشکی مازندران:

صادرات آبزیان از مازندران به 
روسیه آغاز شد

به گزارش نقش قلم، حسین ایزدی گفت: یافته های باستان شناسی از دومین فصل کاوش محوطه باستانی عصر مفرغ ایزگام دشت جنت رودبار 
رامسر که به گفته کارشناسان بیش از ۳ هزار و ۶۰۰ سال قدمت دارد در دومین همایش فرهنگ و تمدن شهرستان رامسر ارائه می شود.

 وی با اشاره به کشف ۱۱ گور باستانی در این محوطه، افزود: مطالعات انسان شناسی بر روی بقایای انسانی، گونه شناسی سفال محوطه ایزگام 
دشت و بررسی تطبیقی الگوهای معماری قبور این محوطه با دیگر محوطه های باستانی ایران از جمله محورهای این همایش خواهد بود.

 ایزدی گفت: باستان شناسان اولین بار این محوطه را در سال ۱۳۹۶ کاوش کردند فصل دوم کاوش نیز پس از ۶ سال وقفه به سرپرستی محمد 
خلعتبری به اتمام رسید و نتایج بسیار خوبی به همراه داشت.

 محوطه باستانی عصر مفرغ ایزگام دشت در ارتفاعات رامسر و در نزدیکی روستای جنت رودبار قرار دارد.  
همایش یافته های باستان شناسی این محوطه باستانی ۱۱ آبان ماه امسال در سالن اجتماعات دانشگاه آزاد شهرستان رامسر برگزار می شود. 

سرپرست اداره کلمیراث فرهنگی، صنایع 
دســتی و گردشــگری مازنــدران گفت: طبق 
یافته های باستان شناســی 11 گور باستانی 
در محوطه باستانی ایزگام دشت جنت رودبار 

رامسر کشف شده است. 

سرپرست میراث فرهنگی مازندران:

۱۱ گور باستانی در محوطه دشت جنت رودبار رامسر کشف شد 

   

تد هیوز، همسر سیلویا پلات، درباره کتاب خاطرات 
ســیلویا پلات می گوید: »این زندگی نامه ی خودنوشت 
اوست. بســیار کامل، پیچیده و دقیق. اینجاست که او 
می کوشد با خودش روراست باشد. در برابر صورت سازی 
از خود مقاومت می کند. ســیلویا پلاتــی که در این جا 
می بینیم نزدیک ترین فرد به چهره ی واقعی او در زندگی 
روزمره اش اســت.« این سخنان شاید دقیق ترین تعریف 

ممکن از کتاب باشد.
 ســیلویا پلات، نویسنده و شــاعر آمریکایی بود در 
بوستون به دنیا آمد. در سال ۱۹۵۶ با شاعری دیگر   تد 
هیوز   ازدواج کرد و در ایالات متحده و سپس در انگلستان 
زندگی کردند. رابطه آنها پرآشوب بود و پلات در نامه های 
خود ادعا می کند که هیوز با او بدرفتاری کرده است. آن ها 
قبل از جدایی در سال ۱۹۶۲ دارای دو فرزند بودند. پلات 
در بیشــتر دوران بزرگ سالی خود از نظر بالینی افسرده 
بود و چندین بار تحت شوک درمانی قرار گرفت. در سال 
۱۹۵۳ وقتی مادر ســیلویا پلات به او اطلاع داد که در 
کلاس نویسندگی فرانک اوکانر پذیرفته نشده به شدت 
افسرده شد. در ۲۴ اوت همان سال با بلعیدن ۵۰ قرص 
خواب برای اولین بار اقدام به خودکشی کرد. ولی برادرش 
از آن اطــلاع پیدا می کند و او را به بیمارســتان منتقل 
می کند. در آن جا شش ماه تحت درمان و روان کاوی قرار 
داشت و تحت مداوا با شوک الکتریکی و شوک درمانی 
با انسولین قرار گرفت. شرح وقایع این روزهای او بعدها 
دست مایه تنها رمان او یعنی حباب شیشه قرار گرفتند. 

او نهایتاً در سال ۱۹۶۳ خودکشی کرد.
 فرانسیس مک کالو، ویراستار کتاب نیز درباره این اثر 
می نویسد:  آنچه در درست دارید همچون زندگی نامه های 
معمولی فقط شرح زندگی نویسنده نیست. بلکه سرچشمه 
و منشأ غالب آثار اوست. برای نویسنده ای که کارش تا این 
حد بر جزئیات و ظرایف زندگی نامه اش متمرکز اســت، 
روابط اهمیتی ویژه دارد. دفتر حاضر چیزی ارائه می دهد 
که از هر زندگی نامه ی خودنوشت مهم تر است.از میان این 
صفحات و عبارات دلنشین صدایی به گوش می رسد که 

مانند اشعار سیلویا پلات صادق و بی نظیر است. 

کتاب خاطرات سیلویا پلات

    کتابخانه

معاون حقوقی و بازرسی سازمان پدافند غیرعامل با بیان این که تهدیدات انسان ساخت نوین شده است، 
تقویت زیرساخت ها را برای صیانت از مردم لازم دانست.

 به گزارش نقش قلم، سردار محمدعلی قمی شامگاه شنبه در همایش استانی پدافند غیرعامل در 
بابلسر با اشاره به اینکه حکمرانی و نظام حکمرانی در فضای مجازی نیازمند مدیریت است،، فیلتر کردن 

شبکه های خارجی به این دلیل بود که به قوانین نظام جمهوری اسلامی پایبند نبود.
 وی گفت: در همه کشورها دسترسی به سرورهای شبکه های اجتماعی خارج پایه وجود دارد ولی در 
ایران این سرورها نیست و این شبکه ها باید قوانین نظام جمهوری اسلامی پایبند باشد تا کسی به خود 

اجازه ندهد اطلاعات مردم را سرقت کند.
 وی با عنوان اینکه اقدامات خوبی در نظام حکمرانی شبکه ملی اطلاعات صورت گرفت، افزود: به این 

موضوع در پدافند غیرعامل پرداخته شده است.
 سردار قمی با اظهار اینکه قرارگاه سایبری و زیستی در کشور وجود دارد، گفت در کنار مسائل فناوری 

به حوزه زیستی توجه می شود زیرا تهدیدات نوین و نو شده است.
 قمی با اظهار اینکه در حوزه تهدیدات انسان ساخت دشمن ماهیت تهدید را با توجه به نوع و رفتار ما 
تغییر می دهد، گفت: تهدیدات هر روز رنگ عوض می کند و این مسئله در بحران های طبیعی وجود ندارد.

 معاون حقوقی و بازرسی سازمان پدافند غیرعامل با بیان اینکه ویروس کرونا در حوزه پدافند غیرعامل 
مطرح می شود، گفت: برخی ها قائل به این مسئله هستند که کرونا یک پروژه کاملاً هدفدار بوده است و یک 

جنگ زرگری بین آمریکا و چین مطرح بوده است.
 وی با تاکید براین که پدافند غیرعامل یک اصل برای همیشه است، خواستار فرهنگ سازی برای ترویج 
این مسئله شد و گفت: نیازمند آن هستیم که زیرساخت ها در امنیت باشند تا تهدیدات دشمن روی ما 

اثر نگذارد.
 سردار قمی نظام صیانت از مردم را مسئله ای مهم برشمرد و گفت: همه دستگاه ها وظیفه دارند الزامات 

مورد نیاز را تأمین کنند و باید برای مقابله با تهدیدات دشمن بیش از پیش کوشا باشیم. 

معاون حقوقی و بازرسی سازمان پدافند غیرعامل:

تقویت زیرساخت ها برای صیانت از مردم مصداق پدافند غیرعامل است 

گزارش ویژه        خبر

حضور »آذری جهرمی« در برنامه »به افق فلسطین« 
و اظهاراتش مورد انتقادات زیادی قرار گرفت و بسیاری 
معتقد بودند او از فرصت آگاهی سازی درباره غزه برای 

اهداف و تبلیغات سیاسی خود استفاده کرده است.
 این روزها که حرف غزه اســت و غزه، اگر کســی 
طراح لباس باشــد، پیراهنی به طرح پرچم فلســطین 
نقش می زند؛ اگر گرافیست باشد نقش مادر غزه ای که 
فرزند شهیدش را در آغوش گرفته را در قالب جغرافیای 
غزه طرح می زند. اگر انیمیشن ســاز باشد، کودکی را به 
تصویر می کشــد که خانه شــان را بمباران می کنند و 
کودک به مدرســه و کلیسا و مسجد و بیمارستان پناه 
می برد ولی آنها هم بمباران می شــوند. این روزها حتی 
اگر کسی سبزی فروش محله باشد، گوجه و خیار و پیاز 
و بادمجان ها را مثل پرچم فلسطین می چیند تا به اهلی 

محل بگوید اعتقادش کدام است.
 آدمــی یک جوری حرفــش را می زند؛ برای گفتن 
اعتقاداتش بهانه نمی گیرد؛ عذر نمــی آورد؛ یک راهی 
پیدا می کند از میان هر محدودیتی سر برمی آورد و آنچه 
برایش مهم باشــد را می گوید. اگر تخصص یا تریبونی 
نداشته باشد، در استوری اینستاگرامش، تصاویر مظلومیت 
غزه را منتشر می کند و بغضش را قورت می دهد از اینکه 
جز این کاری از دستش برنمی آید. حتی اگر اینستاگرام 
و فیلترشکن و هیچ مخاطبی هم نداشته باشد، خودش 
را به تجمعات نماز جمعه شهرش می رساند و آنجا چند 
باری مرگ بر اسرائیل می گوید. ولی اگر آذری جهرمی 
باشــد، روی آنتن برنامه ای که نامش »به افق فلسطین« 

است، »به افق انتخابات« حرف می زند.
 از شــنبه شــب بریــده ای کوتــاه از صحبت های 
»محمدجواد آذری جهرمی« در قاب تلویزیون، انعکاس 
ویژه ای در فضای مجازی پیدا کرده است، آنجا که وزیر 
ســابق ارتباطات و فناوری اطلاعــات ، در اظهارنظری 
کنایه آمیز از لزوم استفاده از فیلترشکن برای دفاع از مردم 

فلسطین در جنگ روایت ها گفت و تأکید کرد در چنین 
میدان تقابلی نباید دور خود دیوار بکشیم.
 غروب هدف در »به افق فلسطین«

 »به افق فلســطین« برنامه ای کلیشــه گریز و جوان 
روی آنتن تلویزیون محســوب می شــود و که از زمان 
آغاز به کار خود، ســراغ چهره هــای متنوعی به عنوان 
مهمانان خود رفته اســت. برنامه ای که کوشــیده نگاه 
انحصاری را بشکند، از »ناگفته ها« بگوید و باب »گفت وگو« 
بــرای تقابل دیدگاه های مختلف را بگشــاید. دعوت از 
چهره های جنجالی مثل »سعید لیلاز«، »علی لاریجانی« 
و »محمدعلی ابطحی« مصداق های خوبی برای تأیید این 

ادعا هستند.
 آنچــه در حضور ایــن چهره ها در برنامــه »به افق 
فلســطین« مطرح شد، با رویکرد این تیم برای انعکاس 
دیدگاه های مختلف مطابقت داشت؛ اما آذری جهرمی در 
برنامه شنبه شب، به اهمیت پرونده فلسطین تنه ای زد و 
بیش از آنکه در این فرصت درباره اصل ماجرا حرف بزند، 
موضوع را به سمت و سوی دیگری منحرف کرد. دقایقی 
بعد از این برنامه به سرعت در فضای مجازی منتشر شد 
و کاربران زیادی درباره آن اظهار نظر کردند و این اظهار 

نظرها کماکان ادامه دارد.
او در بخشــی از این برنامه درباره جنگ رســانه ای 
می گوید: »اگر کســی بناســت در پیام رسان های بومی 
ما شــروع به صحبت کند؛ فکر می کنم کسانی که در 
پیامرسان های بومی هســتند نیازی به توجیه ندارند. 
)کســانی که باید توجیه شــوند( در فضای مجازی و 
پیامرســان های بین المللی حضور دارند. آنجاســت که 
محــل تقاطع افکار عمومی و مواجهه و توجیه و دفاع از 
واقعیت اســت. این فرد باید اول زحمت بکشد برود در 
ماه ۳۰۰ هزار تومان بدهد و یک فیلترشکن بخرد و بعد 
اگر این )فیلترشکن( متصل شــود، اگر کیفیت اتصال 
مناســب باشد، اگر فروشــنده )فیلترشکن( کلاهبردار 
نبود، تازه می خواهد ویدئویی را بارگذاری کند یا ببیند 
یا درباره آن نظر بدهد. بعد می بیند آن کس که در غزه 
در جنگ اســت، ویدئوهای خود را آنلاین می گذارد! ما 
اینجا می خواهیم از او دفاع کنیم، با این همه معضلات 
مواجه هستیم. نمی گویم واقعی است، ممکن است عین 
واقعیت نباشــد اما این حس ایجاد می شود که الان من 
مظلوم واقع شــده ام یا طرف مقابل؟ خب؛ این ابزارها را 

باید فراهم کرد!«
 ادبیــات آذری جهرمــی خیلی زود مــورد انتقاد 
مخاطبان قرار گرفت و در ابتــدای صف این منتقدان، 
سیدحسین حسینی مجری برنامه »به افق فلسطین« بود 
که در دقایق پایانی برنامه از مهمان خود انتقاد کرد که 

به جای پرداختن به موضوعات اصلی در حوزه غزه، بحث 
را به سمت سیاست ها و موضوعات داخلی کشانده است. 
پس از این برنامه و در دو روز گذشته طیف گسترده ای از 
فعالان سیاسی و چهره های رسانه ای به مواضع وی انتقاد 
کردنــد و او را به خاطر آنکه از تریبون برنامه ای مربوط 
به غزه برای صاف کردن حســاب های شخصی و اهداف 

سیاسی اش استفاده کرده مورد هجمه قرار دادند.
   امــا در نقطــه مقابل، آذری جهرمــی روی آنتن 
برنامه ای که حتی در شــرایط وانفسای سازمان و صدا 
و ســیما، باز هم بازدید میلیونی دارد، ترازویی را مقابل 
مخاطبان می گــذارد. روی یک کفه ایــن ترازو، هفتاد 
سال ظلم به مسلمانان، اشغال شدن خاک، شهید شدن 
رزمندگان اســلام، ریخته شــدن خون زنان و کودکان 
بی گناه، بمباران های وقت و بی وقت، تحریم آب و غذا و 
دارو و هر امکاناتی را روی یک کفه آن می گذارد و روی 

کفه دیگر، فیلتر شدن اینستاگرام را!
 او حتی به طرح این سوال هم اکتفا نمی کند و لحن 
و کلمات خود را نوعی به کار می برد که برای مخاطب این 
طور به نظر می رسد مظلومیت کسانی که در کفه دوم 
قرار گرفته اند و نرم افزارها و پیام رسان هایشان فیلتر شده 
سنگین تر از کفه اول یعنی مردم غزه و فلسطین است؛ 
چرا؟ چون مردم غزه می توانند به صورت آنلاین ویدئوی 

کشتار خود و خانواده هایشان را بارگذاری کنند!
 ســوال این است که طرح ســوال درباره مظلومیت 
ملتی که دهه ها اســت رنگ خوشی ندیده اند و جنگ 
آنها مهم ترین پرونده جهان اسلام و حتی دنیا به شمار 
می رود، چه وجهه ای دارد؟ مقایســه کردن مردم غزه با 
مردمی که با محدودیت دسترســی به اینترنت دست و 
پنجه نرم می کنند، چــه پیامی را به مخاطبان منتقل 
می کند جز اینکه »شــما که مجبور هستید فیلترشکن 
بخرید، خودتان مظلوم هستید و یک نفر باید از مظلومیت 

شما دفاع کند و آن یک نفر من هم هستم!«
 نکته جالب توجه آن اســت کــه آذری جهرمی به 
عنوان کسی که به فیلترشکن ۳۰۰ هزار تومانی دسترسی 
داشته تا پیش از این برنامه محتوایی درباره فلسطین و 
غزه در حساب کاربری خود در اینستاگرام منتشر نکرده 
بود. اما بعد از این برنامه نیز دقایقی از اظهارات خود روی 
آنتن تلویزیون را به اشتراک گذاشت، نظرات قابل توجهی 
زیر پست او ثبت شد و شماری از کاربران از او برای آنکه 
مظلومیت مردم ایران را بیان کرده بود تشکر کردند! البته 
فیلترینگ، محدودیتی است که به مذاق کاربران اینترنتی 
در هیچ نقطــه ای از دنیا خوش نمی آید اما ترازویی که 
آذری جهرمی دربــاره مظلومیت پیش روی مخاطبان 

گذاشت، کفه های نابرابری داشتند. 

کره گیری از خون به سبک 
»آذری جهرمی«

معصومه متانیعکس روز

مازندران  زیبا


